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Pripomb#3 sindikatov k Zakonu o delavskem samoupravljan;u

Nalvišfi nosilci oblasti
v podjetjih naj bodo delovni kolektivi
Vmešavanje drža* niti in gosnodarshih er ga o? * poslovanje pediesig

je treba še nadalje Cimbon omejevali
Centralni svet Zveze sindikatov Ju

goslavije je poslal pretekli teden Zvez- 
bemu izvršnemu svetu pripombe sindi
katov k Zakonu o delavskem samo
upravljanju. Sindikalni odborniki so na 
^svetovanju in na seji predsedstva 
Razpravljali o nadaljnjem razvoju in 
Cepitvi delavskega samoupravljanja in 
M tem zavzeli nekatera stališča, ki pa 
Reveda še niso dokončna. Razprava o 
°elavskem samoupravljanju je namreč 
°e v teku in zato še ni mogoče povsem 
pokončno izdelati stališč, oziroma pred
lagati do podrobnosti vseh sprememb, 
ki naj bi jih vnesli v dosedanji zakon 
° delavskem samoupravljanju in ki naj 

jih vseboval nov Zakon o delavskem 
Samoupravljanju.
, Sindikati zagovarjajo stališče, da ne 
r odpravili upravnih odborov podjetij.

bi odpravili upravne odbore podje- 
‘*i. bi potem direktorji podjetij dobili 
y Pristojnost veliko opravil, s čemer bi 
bUo delavsko samoupravljanje znatno 
°slabljeno. Sindikalni odborniki pred
ihajo, da v podjetjih, kjer je zaposleno 

30 delavcev, ne bi volili upravnega 
°dbora, pač pa bi vse stvari reševal ne
vredno delovni kolektiv sam.

Na posvetovanju v Centralnem svetu 
* odborniki pokrajinskih svetov in od
borniki centralnih odborov strokovnih 
Vdikatov, je bilo doseženo soglasje, da 
Vnuje direktorja podjetja delavski 
Svet. Mnenja, ali naj bi bil direktor še

na, zaključnega računa, statuta, poslov
nika in tarifnega pravilnika podjetja, 
delitvi sklada za samostojno razpola
ganje, investicijah, kreditih itd. Dose
ženo je bilo soglasje, da je treba ko
lektivom zagotoviti resnično vlogo naj
višjih nosilcev oblasti v podjetjih ter 
pravico, da smejo razveljaviti sklepe 
katerega koli svojega organa.

Glede pristojnosti organov uprav

1 jan j a in direktorjev gospodarskih pod
jetij je. bilo predlagano, da pristojnosti 
enih in drugih ne bi določali dobesed
no, pač pa bi samo nanizali osnovne 
dolžnosti in nekatere pravice, ki jih 
višji organ ne more prepustiti nižjim. 
Odborniki so tudi predlagali, da bi 
vmešavanje državnih in gospodarskih 

I organov v samostojno poslovanje pod- 
- I jetij še nadalje čimbolj omejevali

POMOČ JUGOSLAVIJE POPLAVLJENIM KRAJEM V HOLANDIJI
IN ANGLIJI

nesebična pomoč naših delovnih Hodi
Cez 28 milijonov dinarjev pomoči za prizadete. — Centralni svet in centralni 

odbori sindikatov Jugoslavije so dali en milijon dinarjev pomoči

Britanci in Holandci še ne pomnijo 
take nesreče, kakor jih je letos priza
dela, ko so morski valovi zalivali 
cele vasi in mesta. Britanski in nizo
zemski narod dobivata od vsepovsod 
in tudi od naših narodov sta dobila so- 
žalne brzojavke. Toda Zvezni izvršni 
svet naše republike je bil med prvimi, 
ki je angleškemu in holandskemu na
rodu nudil tudi pomoč v materialu. 
Odobril je 24 milijonov dinarjev pomoči 
v montažnih hišah, gradbenem mate
rialu in tudi v gotovini za Nizozemsko 
in Anglijo. Ljudska fronta Jugoslavije 
je dala 1 milijon in pol dinarjev pomoči, 
Centralni svet in centralni odbori sin-

to ni veliko, saj znaša škoda samo v 
Angliji približno 250 milijonov dolarjev, 
ti podatki pa so še nepopolni Naši de
lovni ljudje bodo prav gotovo še pri
spevali večje ali manjše zneske, da bo
do tako vsaj nekoliko omilili težak po
ložaj holandskih in angleških delavcev, 
njihovih družin in drugih prebivalcev 
teh dveh dežela, zakaj tudi v pomoči se 
izraža internacionalizem delavskega 
razreda naše domovine.

Ra Črnem vrhu nad Jesenicami

?aPrej član upravnega odbora, pa so -----
bUa deljena. Odborniki so tudi predla- i dikatov Jugoslavije so dali 1 milijon 
Šali, da bi iz dosedanjega naziva »držav- dinarjev pomoči, Centralni svet AFZ je_____________  ijega
b° gospodarsko podjetje« črtali besedo 
‘državno«, ker tak naziv bolj ustreza 
dašim sedanjim družbeno-ekonomskim 
Vnosom.

V pripombah Centralnega sveta je 
fe6eno, da bi bilo treba z novim za- 
lc°nom o delavskem samoupravljanju 
R^gotoviti delovnim kolektivom čim 
6'rše pravice, da bi tudi neposredno 
°dločali o najvažnejših vprašanjih

dal 50.000 dinarjev pomoči, Zveza špor
tov in Ljudske mladine Jugoslavije pa 
sta dali 700.000 dinarjev in 500.000 di
narjev pomoči. Med temi, ki so dali po
moč je tudi upravni in nadzorni odbor 
Kmetijske delovne zadruge Dobrovo v 
Brdih. Ponesrečencem so namenili 35 
tisoč din. Doslej je za ponesrečence v 
Angliji in Holandiji zbrano čez 28 mi
lijonov dinarjev pomoči.

Za veliko materialno škodo, ki je

POMOČ ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE ZAČASNO BREZPOSELNIM

Mislimo na javna flcla in nastavitev praktikantov
V soboto so na seji tajništva Republi

škega sveta ZSJ razpravljali o posebni 
| pomoči za začasno nezaposlene. Tajni

štvo je sklenilo dati posebno pomoč za 
začasno nezaposlene v znesku 1,5 mili- 

i jona din. Pomoč bodo razdeljevali sin
dikalni sveti, ne sme pa biti višja od 

| 5000 din na osebo. Ta izredna pomoč je 
namenjena najpotrebnejšim. Ob razde-

%jeemanjureiSne^ proizvodnega pto- 1 prizadeto Holandijo in Anglijo, ’ seveda j niso^lmeli t^vfce 'do
1 redne pomoči iz fonda za začasno ne

zaposlene. Upravičenost do pomoči in 
| kolikšen znesek bo kdo dobil, je prepu
ščeno v presojo sindikalnim svetom.

Umestno bi bilo, da skrb Republi
škega sveta za začasno nezaposlene po
snemajo tudi druge sindikalne organi-

2 OBČNEGA ZBORA SINDIKATA DELAVCEV PODJETJA »SLO VENI JA-
CESTE« V KAMNIKU

Vsah delavec bo dobil liskan izvod 
TARIFNEGA PRAVILNIKA

Vendar samo z dajanjem pomoči ne 
bomo omilili položaja, v kakršnem so 
začasno nezaposleni. Misliti bo treba na 
večja ali manjša javna dela, ^ na zapo
slitev začasno nezaposlenih. V številnih 
podjetjih še delajo upokojenci. Ti naj 
prepustijo mesto začasno nezaposlenim. 
Stremeti' bo treba, da v podjetjih oprav
ljajo čim manj nadur in da zaposlijo 
delavce in uslužbence, ki trenutno ni
majo zaposlitve. Umestno bi bilo, da v

podjetjih mislijo na nastavitev prakti
kantov. Ti bi ob priučevanju k delu 
imeli mogoče celo nekoliko nižji zaslu
žek. Vendar pa si bodo podjetja s tem 
pridobila potreben strokovni kader, ki 
bo po nekaj mesecih ali letu že lahko 
samostojno opravljal svoja dela. Ob tem 
bodo tudi odpadli številni ugovori, češ 
da ljudje, ki zaključujejo šolanje, prav 
malo znajo.

OBČNI ZBOR SINDIKATA KMETIJSKIH DELAVCEV V LEPEM DOLU

Polovica dobička za gradnio doma
Člani sindikata na državnem kme-

Skoraj vsi člani sindikalne podruž- 
Ve gradbenih delavcev pri podjetju 
A^ovenijaceste«, popravljalnica v Kam- 

so prišli na občni zbor. Razprava 
i6 bila živahna. Člani so ostro grajali 
?.ekatere tovariše, ki nočejo nositi ža
lnih očal, kadar delajo na brusilnih 

>:r?jih. Majhne nezgode so kaj pogoste. 
, rjvi pa s0 delavci, ki nočejo nositi 

Očitnih očal. Člani kolektiva so bili 
zadovoljni, ko so zvedeli za ume- 

-teh sklep delavskega sveta. Delavski 
Jf.et je sklenil, da bo dal tarifni pra- 
iHhik, potem ko ga bo odobril Repu- 

*lski odbor, tiskati v obliki notesa in 
!a bo vsak član kolektiva dobil brez- 

a«no. Delavski svet je začel nov ta- 
pravilnik pripravljati že v novem- 

kV1- Osnutek pravilnika je dal prav 
natiskati v tiskarni. Osnutek je 

b'l vsak član kolektiva.
^si člani sindikata so na občnem 

°fu sklenili, da bodo naročili »De-

q OBČNI zbor članov sindikata 
“ŽAVNIH ustanov v ILIRSKI BISTRICI

predsednik, ki ne prihaja 
na sestanke

J^ejšnji teden je bil občni zbor čla- 
ski J?indikata državnih ustanov v Ilir
ci Bistrici. V tej podružnici so včla- 
sjjjjRb uslužbenci petih občinskih ljud- 

odborov, sodišča, Narodne banke 
Va Podružnice Zavoda za socialno za- 
b6jj°yanje. Najbolj delovni so usluž- 

testne občine, Narodne banke in 
u6evCa-’ ki s0 redno razpravljali in pro- 

b nove zakone in uredbe in bili 
1 največkrat na prostovoljnem delu.

sedtv?ni sindikata so ostro grajali preti
ti^ *a podružnice Knafelca, ki ni nik- 
b6r Prišel na sestanek izvršnega od- 
>Zg0, Tudi na občni zbor ni prišel z 
6raia,0.rom> da mora iti na teren. Po
ki j®11 Pa so tudi dva člana sindikata, 

kaj čuden odnos do organiza
cij Bden sedem mesecev ni plačal 
žj r,ne, po sindikalno objavo za zni- 
ypisaiV°Zn*no pa ie Prišel- Drugi se je 
5e * v članstvo sindikata le zato, ker 
abčijl reboval posojilo v banki. Na 
*a zboru je bil izvoljen zaupnik 

delavsko enotnost«.
Krsta Matič

lavsko enotnost«. Izvolili so tudi dva 
stalna dopisnika za naš delavski ča
sopis. Matija Sterle

zacije. Tovariška dolžnost sindikalnih j tijskem posestvu Lepi dol smo se v 
organizacij bi bila, da iz rezervnih sred- 1 začetku februarja zbrali na letni občni 
štev podružnic dajo čimveč za pomoč ' zbor naše organizacije. Razprava je 
začasno nezaposlenim. I bila zelo živahna. Med drugim smo go-

PRED KONGRESOM LJUDSKE FRONTE JUGOSLAVIJE

ZVEZA VSEH
ki um /e socialistična graditev pri srcu

Na šestem kongresu Zveze komuni- Janko Rudolf zacija, za katero je še veliko vpraša-
stov Jugoslavije je tovariš Tito pred- nje, koliko dosedanjih članov Fronte
lagal, naj bi Ljudsko fronto preimeno- V obilici demokratičnih sprememb se bo lahko vključilo vanjo. Sociali- 
vali v Socialistično zvezo delovnega — uresničevanju samouprave nepo- stična zveza ima vse pogoje, da posta- 
Ijudstva. V zadnjem času smo doživeli srednih proizvajalcev v delavskih sve- ne taka organizacija, ki bo združevala 
pri nas namreč takšne spremembe, ki tih, zborih proizvajalcev in drugih sa- vse naše delovne ljudi, ki jim je so
pran z revolucionarno silo posegajo moupravnih organih, v decentralizaciji cialistična graditev pri srcu. To se pre
globoko v vse naše družbeno življenje, in reorganizaciji državne uprave in vi, da ima lahko prav toliko članov 
da je treba ne samo delo, marveč tudi ljudske oblasti, kar vse je dobilo konč- kot doslej, zelo verjetno pa še več. 
samo ime Ljudske fronte prilagoditi no obliko v zveznem in republiških Vsakemu, v Socialistični zvezi včlanje- 
novim razmeram. ustavnih zakonih, se je seveda nujno nemu državljanu bo treba z vso ostri-

Ves čas osvobodilnega boja in po postavilo vprašanje, kako vsemu temu no zastaviti vprašanje, ali je za socia- 
osvoboditvi je naše politično vodstvo prilagoditi tudi način in vsebino dela ližem, ali je pripravljen, da sa našo so- 
vodilo samostojno politiko v skladu s naših političnih organizacij. Pokazalo cialistično domovino tudi kaj žrtvuje in 
posebnostmi naše revolucije in v skla- se je, da Ljudska fronta, oziroma Osvo- jo brani in ali je za nepopustljiv boj 
du s težnjami našega delovnega člo- bodilna fronta, kot se pri nas na Slo- za mir, neodvisnost in svobodo domo- 
veka. Prav v tem je odgovor na vpra- venskem imenuje, taka, kakršna je bila vine. Na tej osnovi bo treba v sami 
sanje, zakaj smo osvobodilni boj pri- doslej, s tako organizacijsko strukturo Socialistični zvezi, prav tako kot v ce- 
peljali do zmagovitega konca in zakaj in načinom dela, ne odgovarja več no- lotnem našem družbenem življenju, ali 
je bila trdnost in enotnost naših naro- vim pogojem družbene rasti. Predvsem pa še bolj, razvijati demokracijo, borbo 
dov, skovana v bratskih naporih za potrebujemo vseljudsko politično or- mnenj in omogočiti vsakemu posamez- 
skupno stvar tako močna, da smo so- ganizacijo, ki združuje delovne ljudi v niku, da ustvarjalno prispeva k razči- 
razmerno zelo lahko preboleli napade jasno začrtanih skupnih težnjah in c i- ščenju najrazličnejših pojmov in druž- 
sovjetskih birokratov in njihovih sa- Ijih — zgraditvi socializma. benih vprašanj.
telitov na našo neodvisnost. Ti pa so Taka organizacija naj bo Sociali- Tudi v Socialistični zvezi mora postati 
tako silni prav zato, ker nočemo biti stična zveza delovnega ljudstva, ki ne demokracija najmočnejše orožje v boju 
poslušni in hlapci kogar koli. Ko smo bo več ena izmed množičnih organiza- za. pridobivanje množic za socialistično 
prekinili s sovjetskim blokom, smo se cij, preko katere uveljavlja Zveza ko- graditev. To je tudi edini način, kako 
rešili še poslednjih spon, ki so ovirale munistov svoj program, marveč samo- nadaljevati pionirsko delo, ki ga je pri- 
naš razvoj. Od takrat naša, res soda- stojna politična združba, v kateri bodo čelo naše vodstvo, da bi se odstranila 
listična domovina bujno cvete in se komunisti najboljši politični delavci, nevarnost, ki grozi vsaki revoluciji od 
naglo razvija. Njihov vpliv na delovne množice bo lastne birokracije. Pri tem je seveda

Uspehi našega družbenega razvoja tolikšen, kolikor bodo njihove težnje skoraj odveč naglašati, da taka demo- 
so že doslej taki, da ne navdajajo z zares napredne in v interesu socializ- kracija nima ničesar skupnega z gnilim 
optimizmom in jasno perspektivo le ma — seveda s tem tudi v interesu meščanskim liberalizmom in da zato v 
nas, marveč je naša domovina prav za- množic — v kolikor se bo vsa njihova Socialistični zvezi ne bo prostora — po 
radi tega postala vzor, kako more praktična dejavnost skladala s progra- zgledu na režimske stranke — za ka- 
majhna država voditi samostojno po- mom Zveze komunistov. Potemtakem kršne koli sovražnike socializma, ki bi 
litiko, se iztrgati iz krempljev enega je seveda jasno, da Socialistična zveza se hoteli z njeno legitimacijo dokopati 
imperializma, ne da bi bila zato pri- ne bo stara organizacija z novim na- do kakršne koli vplivne vloge. Nepre- 
siljena pasti v objem drugega. Zato je slovom. Zelo napačno bi bilo namreč stano poglabljanje demokratičnosti v 
tudi vsak dan več prijateljev nove Ju- misliti, da se s spremembo imena ne vsem našem družbenem življenju, še 
goilavije in nenehno se večajo simpa- bo nič spremenilo. Prav tako bi bilo posebej pa v Socialistični zvezi, je naj
ti je, ki jih ves napredni svet goji do napak misliti, da bo Socialistična zveza boljše poroštvo, da odstranimo iz na
nos. nekaj popolnoma novega, ozka organi- (Nadaljevanje na 3. strani.)

I vorili o gospodarjenju. Lani smo marsi- 
I kaj napravili Zgrajen je nov hlev za 
I 54 glav živine, dva nova silosa, uredili 

smo gnojišče in popravili več gospo
darskih in stanovanjskih poslopij. Iz- 
rigolali smo 9 hektarjev površin za 
vinograde in dva in pol hektarja za 
breskov nasad. Dobili smo več moder
nih strojev itd. Za investicije smo lani 
porabili 13 milijonov dinarjev. Zato 
smo tudi v proizvodnji dosegli dobre 
uspehe.

Zaključni račun našega podjetja ka
že, da imamo 1,600.000 dinarjev čistega 
dobička. Na občnem zboru pa smo skle
nili, da bomo 800.000 dinarjev dobička 
porabili za gradnjo sindikalnega doma. 
Pri gradnji pa bodo s prostovoljnim de
lom pomagali tudi vsi člani kolektiva.

Matija Heric

S PRVE SEJE NOVEGA IZVRŠNEGA
ODBORA SINDIKATA JESENIŠKIH 

2ELEZARJEV

DOBRO SO IZVOLILI
Novoizvoljeni odbor sindikalne or

ganizacije jeseniških železarjev se je 
že prvikrat sestal. Težko je bilo izbi
rati iz srede dobrih odbornikov še dva 
najboljša za predsednika in tajnika. 
Končno so jih le izvolili. In dobro so 
jih izvolili Za predsednika je bil iz
voljen Jože Ulčar, topilec elektro-peči, 
sedaj tudi slušatelj metalurškega teh- 
nikuma, med vojno pa je bil koman
dant Koroškega odreda. Za tajnika pa 
je bil izvoljen priljubljeni upravnik 
delavnic metalurško industrijske šole 
Železarne Jesenice in ljudske poslanec 
tovariš Zvone Labura.

Polde Ulaga

IZ IDRIJE

Delavski svet »Remonta« 
premalo upošteva mnenje 

delavcev
Na občnem zboru sindikata delavcev 

podjetja »Remont« v Idriji so razprav
ljali o slabostih v podjetju. Delavski 
svet bi moral že zdavnaj marsikaj sto
riti, toda premalo upošteva mnenja 
delavcev. Kadar se člani delavskega 
sveta sestanejo, samo pritrjujejo, pre
malo pa so delavni in odločni. Na 
občnem zboru je vznikla pobuda, da 
je treba urediti izplačevanje akordnih 
del. Janez Jeran
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BESEDA BRALCEV

STARA, TODA ŠE VEDNO POUČNA RESNIČNA ZGODBA O LIKVIDACIJI FIZKULTURNEGA MAGAZINA

Vse graje vredno
te talil!© miiaiile z gretocalmi sredstvi

Likvidacijski odbor je 28 mesecev opravljal svoje delo. — Čez 500.000 dinarjev 
ie bilo izplačanega za honorarje, plače in socialno zavarovanje. — Ob zaključku 

so si mislili razdeliti še za 350.000 dinarjev nagrad
Vse je minljivo na naši zemeljski obli. 

In tako je tudi zadrugi Fizkultumi magazin 
z o. j. v Ljubljani 1. januarja 1950. leta 
zapel navček. »Pokojnik«, kot poslej ime
nujemo »Fizkultumi magazin v likvidaciji«, 
pa je pustil za seboj vrsto neurejenih stvari 
Popisati je bilo treba osnovna sredstva in 
inventar. To dvoje je bilo treba prepustiti 
dedičema, podjetju »Slovenijašport« in »Pla- 
nicašport«. Kazalo je izterjati dolžnike, po
ravnati obveznosti in vskladiti medsebojne 
konte. Likvidacijski odbor Fizkultumega 
magazina pa »pokojniku« dolgo, predolgo ni 
dal zasluženega počitka. Le kakšne koristi 
je neki imel od zavlačevanja. Preberimo si 
zgodbo. Ne ustrašimo se je, saj ni dolga, 
in ne prestrašimo se tudi številk, ki So resda 
precejšnje, toda povedale nam bodo marsi
kaj.

*
Res primemo bi bilo, da bi pričujočo 

zgodbico objavili že prej. Vendar je še čas, 
da čitatelji zvedo 'za njo, saj računi še niso 
poravnani. Verodostojni dokument »Poroči
lo o pregledu zaključne bilance Fizkultur- 
nega magazina v likvidaciji« sem dobil v 
roke, ko sem brskal po razmerah v podjetju 
»Slovenijašport«. Podjetje »Sloveni j ašport« 
je namreč dedič bivšega Fizkultumega ma
gazina. Toda k stvari, da vidimo, za kaj 
gre.

Uprava podjetij Fizkultume zveze Slove
nije in likvidacijski odbor bivšega Fizkul- 
turnega magazina sta si bila mesece v laseh. 
Uprava podjetij ni mogla razumeti (to pa 
bi vsekakor morala že prej preiskati), zakaj 
je pri likvidaciji magazina toliko posla. 
Meseci so tekli, celo leta, likvidacijski od
bor pa še ni sestavil zaključne bilance. 
Uprava podjetij je večkrat opominjala li
kvidacijski odbor, naj predloži zaključno 
bilanco likvidacije. Ta pa je na vse pozive , 
dajal dokaj jalov izgovor. Izgovori so bili 
le povod za zavlačevanje, za njimi pa se 
je skrivalo začuda stvari.

Kakor že rečeno, je likvidacijski odbor 
začel z delom v januarju 1950. leta. Dva
najst mesecev in nekaj dni je že preteklo, 
likvidacija pa še ni bila zaključena. Zadnje 
dni januarja 1951. leta je bivši direktor 
Fizkultumega magazina in nato direktor 
novoustanovljenega podjetja »Sloveni j ašport« 
Lojze Savom predajal posle. Prevzem pod
jetja je izvršila posebna komisija. Komisija 
pa je pokukala tudi v delo likvidacijskega 
odbora. Tokrat je komisija ugotovila, da 
likvidacijski odbor nima več kaj dosti de
la in zato so mu naročili, da mora likvi
dacijo zaključiti do 20. februarja, do 28. fe
bruarja pa sestaviti zaključno bilanco. Od 
takrat naprej se začno izgovori za izgovo
ri. Likvidacijski odbor si je šestkrat kar 
sam podaljšal roke za zaključek likvidaci
je in sestavljanje zaključnega računa. Izgo
vori so bili vsemogoči. Na primer: »Likvida
cija se že bliža koncu.« »Izterjati je treba še 
zaostale dolžnike.« 1. novembra 1951. leta je 
likvidacijski odbor sporočil, »da bo zaključ
na bilanca predložena takoj, ko jo bo po
trdil merodajni forum«. Potrjevanje je tra
jalo dva meseca. Zadnje dni februarja 1952. 
leta je odbor zopet sporočil, »da bo bilanca 
sestavljena v najkrašem času«. Likvidacij
ski odbor pa je tokrat zopet samovoljno po
daljšal rok za zaključek likvidacije za me
sec dni.

Možje v likvidacijskem odboru niso bili 
mož beseda. Izgovor so kopičili na izgovor 
in ljudem na Upravi podjetij je bilo po 
dveh letih in nekaj mesecih »likvidiranja« 
dovolj. (Mimogrede rečeno, dovolj dolgo so 
se pustili vleči za nos.) V marcu 1952. leta 
je Uprava podjetij blokirala tekoči račun 
»Fizkultumega magazina v likvidaciji« pri 
Komunalni banki za vsa izplačila. Ta ukrep 
je vendar rodil zaželene plodove. Uprava 
podjetij je sredi aprila 1952. leta po dveh 
letih in štirih mesecih dobila zaključno bi
lanco »Fizkultumega magazina v likvida
ciji«. Ko so na Upravi podjetij analizirali 
in razčlenili predvsem stroške, ki jih je 
imel likvidacijski odbor v času likvidacije, 
je bilo pojasnjeno, zakaj toliko odlašanja 
in zavlačevanja.

Tovariš Anton Žlender, član uprave pod
jetij, je pregledal zaključno bilanco in se
stavil poročilo. V poročilu je zapisal med 
drugim tole: »Na podlagi analize je razvid
no, da je bila likvidacija zadruge Fizkultur- 
nega magazina namerno zavlečena na 28 me
secev, da so se člani likvidacijskega odbora 
lahko okoristili s sredstvi bivše zadruge 
Fizkultumi magazin. Pri pregledu zaključne 
bilance, bilančnih, bančnih in blagajniških 
prilog je ugotovljend, da so stroški v zne
sku 1,186.944 dinarjev v pretežni večini iz
plačani kot plače in honorarji uslužbencem, 
ki so delali na likvidaciji. Za honorarje in 
plače je bilo izplačano 427.238 dinarjev, za 
socialno zavarovanje je bilo izplačano 
126.228 dinarjev; plače, honorarji in socialno 
zavarovanje torej znašajo več kot polovico 
vseh stroškov.

Pri pregledu blagajniških dnevnikov za 
28 mesecev likvidacijskih poslov je bilo ugo
tovljeno, da plače in honorarji niso bili vo
deni v blagajniških dnevnikih. Izplačila je 
bilo mogoče ugotoviti samo iz knjigovodske 
kartoteke in plačilnih list.«

Res čudna likvidacija. Likvidacijski od
bor bi moral iz zmede ustvariti urejeno sli
ko podjetja. Toda namesto tega je ustvarjal 
zopet zmedo. Likvidacijski odbor je izpla
čeval razne zneske za stvari, ki menda niso 
imele nobene zveze z likvidacijo. Tako je 
4. januarja 1950 leta izplačal tovarišu Tumi 
897 dinarjev za obrabo motorja v 1949. letu.
7. februarja 1952. leta je dobil Tuma zopet 
izplačano 4500 dinarjev za obrabo motorja 
in obrabo obleke. Zadruga ie bila že več 
kakor dve leti v likvidaciji, Tuma pa sploh 
ni imel kaj opraviti z likvidacijo. Tudi pred
sednik likvidacijskega odbora Lojze Savorn 
si je dal 5. marca 1952. leta izplačati 2000 di
narjev kot odškodnino za obrabo motorja 
in obleke.

V poročilu o pregledu zaključne bilance 
so našteti zneski, ki so jih posamezni člani 
likvidacijskega odbora prejeli v razdobju 
treh let. Tako je predsednik odbora Lojze 
Savorn prejel od leta 1950 naprej 124.344 di
narjev, Leon Vidic, glavni računovodja, je

dobil v treh letih izplačanih 129.860 dinarjev, 
Franc Jontes je dobil izplačanih 99.296 di
narjev itd. itd. V času likvidacije so torej 
posamezniki prejemali povprečno mesečno 
plačo takole: Lojze Savorn 4800 dinarjev, 
Leon Vidic 5000 dinarjev in Franc Jontes

Člani likvidacijskega odbora torej niso 
bili upravičeni dobivati tolikšnih prejem
kov, še manj pa, da so plače oziroma hono
rarje prejemali ljudje, ki niso imeli z li
kvidacijo nobenega opravka, kot na primer 
Ivica Prosen in drugi. Likvidacijski odbor 
zadruge Fizkultumi magazin si je sam, brez 
zadostnih vzrokov podaljševal rok za sestav
ljanje zaključne bilance. Kakor je videti iz 
plačilnih list, so si člani likvidacijskega od
bora tudi sami določali višino prejemkov, 
funkcijske doklade in otroške dodatke, kar

K RAZPRAVI O DELAVSKEM UPRAVLJANJU

Sem za skupščino delovnega Kolektiva
Direktor podjetja naj ima v upravnem odboru le posvetovalni glas

3500 dinarjev. Vsi ti tovariši so bili še v 
rednih službah. Lojze Savorn, bivši direktor ; velja posebno za tovariša Lojzeta Šavorna, 
Fizkultumega magazina, je bil nep; otrgoma j ki je bil razen tega še nepretrgoma drugje 
v službenem razmerju, in sicer najprej kot ' v službenem razmerju. Razen rednih pre-

direktor pri podjetju »Slovenijašport«, nato 
pa kot direktor Industrijskega servisa 
- Jsnje-guma«. Leon Vidic je bil vseskozi do 
31. januarja 1951 v redni službi pri podjetju 
»Slovenijašport«, prav tako pa tudi Franc 
Jontes. Obadva sta delala samo na likvi
daciji zadruge Fizkultumi magazin le v ča
su od 1. februarja 1951 do 31. oktobra 1951.
S 1. novembrom 1951 pa sta obadva zopet na
stopila redno službo. Torej za nekatere in I 
za nekaj časa dvojni zaslužki.

Tovariš Žlender pravi v svojem poročilu, ! 
da so imenovani, razen v zgoraj omenjenih I 
presledkih, prejemali še honorarje, funk- | 
cijske dodatke, nekaj časa pa še otroške ■ 
dodatke. Likvidacijski odbor Fizkultumega 
magazina je zanje tudi plačeval socialno 
zavarovanje. Člani likvidacijskega odbora 
so Dili torej dvakrat socialno zavarovani. 
Ali niso to nepotrebni izdatki?

Ob zaključku svojega poročila pravi to
variš Žlender še tole: »Likvidacija bivše 
Savom je bil predsednik likvidacije samo 
zadruge Fizkultumi magazin ni bila tako 
obsežna, da bi morala trajati 28 mesecev 
in da bi moralo biti pri tem zaposlenih to
liko ljudi. (S presledkom je bilo zaposlenih 
na likvidaciji devet ljudi.) Tovariš Lojze 
»po potrebi« (to je zapisal likvidacijski od
bor 25. maja 1951. leta, ko je sporočil Upravi 
podjetja, kakšne posle opravljajo posamez
niki), a plačo oziroma honorar je dobival 
ves čas. V januarju 1951. leta je bilo po
trebno izterjati se 25 dolžnikov. Maja 1951. 
leta je bilo potrebno izterjati samo še 14 
dolžnikov. Iz zaporednih številk likvidacij
skega protokola pa je razvidno, da je likvi
dacijski odbor v štirih mesecih sprejel in 
oddal 10 dopisov. Za likvidacijo in izterjavo 
dolžnikov bi zadostoval računovodja z enim 
uslužbencem kot pomočnikom.«

jem kov so dobivali nekateri še razne »od
škodnine za obrabo motorja in obleke«.

Najbolj zanimiv pa je zadnji odstavek v 
poročilu tovariša Antona Žlendra. »Likvida
cijskemu odboru zadruge Fizkultumi ma
gazin niso bili dovolj vsi ti prejemki. Ob 
zaključni bilanci je odbor zaprosil, da se 
mu odobri izplačilo nagrad uslužbencem za
druge v višini 350.000 dinarjev.«

In k tej zahtevi po »napornem in dobro 
plačanem 28-mcsečnem delu« najbrž ni po
treben nikakršen komentar.

Res, takšno ravnanje z družbenimi sred
stvi je vse graje vredno. Kar pomislimo, 
koliko sto tisočakov so dali naši delovni 
ljudje, naša gospodarska podjetja fizkultur- 
nim organizacijam kot dotacije, posamez
niki pa so tako grdo ravnali s tem težko 
prisluženim denarjem. Frenk

Dnevno časopisje in tudi tedniki objav
ljajo različna mnenja in stališča posamezni
kov, delovnih kolektivov in sindikalnih or
ganizacij o nadaljnjih oblikah delavskega 
upravljanja v podjetjih. K tej razpravi bi 
tudi jaz rad prispeval nekaj misli.

Izkušnje dosedanjega dela delavskih sve
tov in upravnih odborov so nas opozorile 
na vrsto dobrih, stvari in tudi na marsi
kakšno slabost. Precejšnja pomanjkljivost 
v dosedanjem razvoju delavskega samo
upravljanja se mi zdi v tem, da ponekod 
delavci niso biii dovolj poučeni o vseh go
spodarskih vprašanjih podjetij, da delavci 
niso povsem poznali delo delavskega sveta, 
še manj pa delo upravnega odbora. Zato so 
med njimi večkrat krožile govorice, da je 
upravni odbor le organ, ki ga vodi postav
ljeni direktor podjetja. Mislim, da so temu 
vzrok razčlenjene dolžnosti in naloge po
sameznih organov pri upravljanju podjetja, 
to je dolžnosti in pravice delavskega sveta, 
upravnega odbora in direktorja podjetja.

V nadaljnjem razvoju delavskega uprav
ljanja bi morali predvsem doseči, da uprav
ljanje podjetja približamo neposrednim pro
izvajalcem, to je vsem članom kolektiva. Vsi 
člani kolektiva naj bi odločali o vseh važ
nejših vprašanjih podjetja in razvoju svo
jega podjetja sploh. Mislim, da bi bilo treba 
tudi razčleniti naloge in pristojnosti posa
meznih organov delavskega upravljanja, 
predvsem direktorja podjetja.

V dosedanji razpravi je bilo tudi govora 
o skupščini delovnega kolektiva. Nekateri 
trdijo, da skupščina delovnega kolektiva no 
bi bila nikdar sklepčna. To obliko delavske
ga upravljanja bi bilo pač treba prilagoditi 
stvarnemu stanju vsakega posameznega pod
jetja. Res, kjer dela ves kolektiv v enem 
prostoru, tam bi se kolektiv po zaključku 
dela lahko sestal. Drugače pa je v kolekti
vih, na primer v gradbenih in elektropod- 
jet.jih, ki imajo več delovišč. Tara bi morali 
biti sestanki po delovnih mestih, vodil pa 
bi jih član upravnega odbora.

V našem gradbenem podjetju »Edilit« je 
bilo videti, da so člani kolektiva radi prišli 
na sestanke, kadar so bile razprave o raznih 
vprašanjih dela, nalogah in pomanjkljivo
stih podjetja in gradbišč.

Menim, da bi upravni odbor čutil večjo 
odgovornost in tudi večjo samostojnost pri

delu, če bi direktor podjetja ne bil član 
upravnega odbora, temveč bi imel na sejati 
upravnega odbora samo posvetovalni^ glas. 
S tem bi dosegli, da ne bi mogel nihče na
ravnost vplivati na mišljenje in sklepe 
upravnega odbora, izognili bi se dosedanje* 
mu vplivu direktorja na sprejemanje skle
pov. V kolikor pa bi se v bodoče direktor 
podjetja ne strinjal s sklepom upravnega 
odbora ali skupščine, bi se lahko pritožil 
na zbor proizvajalcev.

Jaz si zamišljam takole organizacijske 
obliko organov delavskega upravljanja; 
Organi delavskega upravljanja naj bi bili 
skupščina delovnega kolektiva, ki bi jo vodil 
predsednik in izvršni upravni odbor delov
nega kolektiva, ki naj bi štel vsaj 11 članov. 
Delovni kolektiv bi volil neposredno pred
sednika in izvršno upravni odbor podjetja* 
Izvršno upravni odbor podjetja bi po pred
logih članov kolektiva izvolil predsednik^ 
izvršno upravnega odbora in direktorja pod* 
je tja. Po izvolitvi direktorja bi predsednik 
delovnega kolektiva in predsednik izvršno* 
upravnega odbora izdala akt o imenovanju 
direktorja podjetja in ga predložila v po* 
trditev zboru proizvajalcev okrajnega ljud
skega odbora.

Kaj bi s tem dosegli? Direktor podjetja 
bi čutil večjo odgovornost za svoje delo 
nasproti delovnemu kolektivu, delovni ko
lektiv pa bi tudi zelo premišljeno izbiral 
direktorja, gledal bo, ali bo novoizvoljenemu 
direktorju lahko zaupal, ali bo ta sposoben 
opravljati svoje delo. To bi vplivalo na kre
pitev zavesti delovnega kolektiva in dvig 
storilnosti dela v podjetju.

Mislim, da bi bilo predvsem treba dolo
čiti pristojnosti posameznih organov delav
skega upravljanja in stremeti za tem. a* 
se upravni odbor ne bi spuščal v posamezno 
malenkostne upravno-administrativne posle* 
Moral bi biti na tekočem o vseh važnejših 
stvareh v podjetju, tako, da bi člani uprav
nega odbora lahko vsak dan pojasnjeval« 
članom kolektiva, kaj bi bilo treba storit« 
za še večji napredek podjetja. V upravno 
odbore podjetij bi morali seveda izvoliti 
najbolj sposobne in delovne člane kolektiv** 

Marko Rajner 
Gradbeno podjetje »Edilit« 

Izola

ČUDEN ODNOS CELJSKIH PREDAVATELJEV DO DELAVCEV

Pred zaislenren© dvorano smo Čakali
Talko pripovedujejo delavci iz komu

nalnih ustanov Celja.
Ko je Okrajni sindikalni svet Celje 

sklonil pripraviti predavanja oziroma 
tečaje za ekonomsko vzgojo delavcev, so 
člani sindikata komunalnih ustanov io 
vest z veseljem sprejeli.

NASE MIŠLJENJE O SPREMEMBI UREDBE O POKOJNINAH

OtfiOCD® o razvrstitvi uživalcev poKOjUln 
no ircDa sc dopolniti

10. decembru, luni je izšla dopolnilna XII. pokojninski razred. Ti bi torej dobili 
odločba o razvrstitvi uživalcev pokojnim, j mesečno pokojnino do 8000 dinarjev, kvali- 
ki so bili upokojeni kot uslužbenci. S to I ficirani delavec bi dobil mesečne pokojnine

‘ ' 8800 dinarjev, visokokvalificirani delavec pa
11500 dinarjev. Če pogledamo to malo po-

od loč bo so močno prizadeti vsi mojstri, 
obratovodje, oddelikovodje, nadzorniki itd. 
z nižjo šolsko izobrazbo, ki so sedaj za
posleni kot uslužbenci v podjetjih. In takšnih 
je v našem podjetju precej. Dopolnilo od
ločbe pravi, da obratovodje, oddelkovodje, 
samostojni pomočniki itn višji pomočniki, 
ki nimajo predpisane šolske izobrazbe, so 
lahko razvrščeni v najboljšem primeru v

O RAZMERAH V TOVARNI OTROŠKE KONFEKCIJE V ŠOŠTANJU

»Picmlad sl še za ©retisedaiha sindikata«
»Delavska demokracija dobiva pri 

nas svojo pravo proletarsko podobo.« 
Ta stavek v članku »Smelo po novih 
poteh«, ki ste ga objavili v eni zadnjih

družnice na zagovor in mu očital, da je 
»še premlad za takšno funkcijo«.

Nekaj podobnega se je zgodilo s 
predsednico upravnega odbora podjet-

številk lista, sem si dobro zapomnil, i ja. Ta je bila izvoljena za delegata za 
Poglejmo, kako je z delavsko demo- i plenum Republiškega odbora. Na ple- 
kracijo v Tovarni otroške konfekcije v j numu so govorili tudi o direktorju 
Šoštanju. V zadnjem času se v pod- ; Tovarne otroške konfekcije v Šoštanju, 
jetju dogajajo kaj čudne stvari, ki so | Tovarišica je delavskemu svetu pove- 
prav za delavsko demokracijo kaj ne- | dala, kaj so razpravljali na plenumu 
razumljive. Naj povem le dva primera, i Republiškega odbora. Ko pa je direk-

Na izrednem občnem zboru sindi- I tor za to zvedel> J° 5e hotel odpustiti, 
kalne podružnice so izvolili za pred- I ^gba ° raz-
sednika tovariša P. V., ki je prišel iz mer ja j e, Pila že napisana.^ V mešala se
vojske. No, predsednik sindikata pa ni 
bil dolgo časa priljubljen. Da, celo ne
zaželen, seveda ne pri delavcih, pač pa 
pri direktorju Emilu Mertlju. Kako se 
mu je zameril?

Ko so ob koncu lanskega leta delali 
inventuro, so tisti, ki so bili pri tem 
delu, »zalili« inventuro s kuhanim vi
nom. Vino in sladkor so kupili na ra
čun sindikalne podružnice. Predsednik 
podružnice pa je grajal tak nakup in 
vsi člani kolektiva so se strinjali z 
njim. Pograjal je predsednico delav
skega sveta, ki je to »kupčijo« izvedla. 
Odgovorila je, da se bodo o tem že po
govorili na »ožjem« sestanku. Direktor 
podjetja pa je celo podvomil, če je 
sploh mogoče grajati predsednico de
lavskega sveta na sestanku kolektiva 
in pravi, da je predsednik sindikalne 
podružnice »preveč predrzen«. Pred 
kratkim so poklicali predsednika sin
dikalne podružnice na inšpekcijo dela 
v Šoštanj, da bi se posvetovali o od
pustu B. A. Ko je direktor to zvedel, 
je poklical predsednika sindikalne po

je celo direktorjeva žena in ji grozila, 
da jo bo tožila, ker obrekuje direktor
ja. Zadeva se je končala tako, da je 
morala predsednica upravnega odbora 
s potrdilom Republiškega odbora do
kazati, da ni govorila prav ničesar o 
direktorju. Herman Kralj

bližje, vid ime, da bi večinoma vsem oddelko- 
vodjenn, o bratov od jem, ki so kvalificirani 
ali celo visokokvalificirani delavci, storili 
krivico. Na ta odgovorna mesta so bili po
stavljeni dobri delavci in zato ne moremo 
razumeti, da so z novo dopolnilno odločbo 
tako prikrajšani. Poglejmo si en sam pri
mor.

Tovariš Alojz Kelner, je začel delati v 
steklarni Hrastnik leta 1912. Do leta 1921 
je opravljal posle odnašal ca in bil po
močnik. Do leta 1944. je delal delal kot 
mojster. Leta 1945 je postal oddelkovodja. 
Do 1948. leta je bil pomočnik obratovodje 
steklarne Hrastnik, od takrat naprej pa jo 
obratovodja. Napravil jo izpit za steklar
skega mojstra in sedaj bo ta tovariš imel 
8000 dinarjev pokojnine, čeprav jo dobro 
delal na delovnem mestu, ki zahteva višjo 
šol siko izobrazbo. Tovariš Kelner ima torej 
Izpit za visokokvalificiranega steklarja, 
toda po dopolnilni odločbi bi bil za 3500 
dinarjev prikrajšam piri pokojnini, v pri
mor jami z njegovimi sodelavci, ki imajo 
prav takšno kvalifikacijo.

Predlagamo spremembo dopolnilne od
ločbe. Takole naj so glasi: Od d el kovod jem, 
obratovodjem, ki so bili kot delavci postav
ljeni na ta delovna mesta in so zadnjih 
pet let z uspehom opravljali svojo službo, 
naj se prizna tista kvalifikacija pri po
kojnimi, kjer so opravljali svoje zadnje delo, 
ali pa da se jim prizna pravica, da so 
upokojeni kot delavci s kvalifikacijo, ka
kršno so dosegli z odločbami o opravljenem 
izpitu.

Mislimo, da če se ta krivica popravi, se ne 
bo nobeden delavec bra.mil postati oddedko- 
vodja, obratovodja ali nadzornik, če bo po
trebno, da dela na odgovarjajočem delov
nem mestu.

Izvršni odbor sindikalne podružnice,
Steklarna Hrastnik J

Prvo predavanje naj bi bilo 20. jf 
n nar ja 1953 ob 18. uri v prostori!* 
Okrajnega sindikalnega sveta. Ta d a o 
jv nekdo ob 14. uri telefoniral, da pre
davanje odpade. Delavce ni bilo mogoče 
več obvestili in prišlo jih je okrog 3> 
Čakali so pred stavbo, a zastonj.

Nekaj dni pred 1. februarjem so bi*1 
delavci ponovno obvečeni, naj pridej0 
na predavanje Prišli so. Pred zaklenjeno 
dvorano čakajo predavatelja, toda nj_e" 
ga ni. Sedaj pravijo: »Če nas bodo s0 
enkrat obvestili, ne gremo več, ker 

ne verjamemo, da bo predatavelj spl0*1 
prišel.«

Morda tisti, ki ima opravka s to
čaji za ekonomsko vzgojo," ni imel pred 
očmi 35 živih ljudi, ki so ves dan de
lali na mrazu, ampak je verjetno ope
riral samo s številkami. Kakšen odno* 
je to do delavcev in do njihove eko
nomske vzgoje? Slavko Lamberger

LJUBLJANSKA POSREDOVALNICA
ZA DELO NAJ DOBI PRIKLADNEJSE 

PROSTORE IN NAJNUJNEJŠO OPREMO

V tesnem in temnem 
hodniku Cukalo

Sedanji prostori ljubljanske posredo
valnice za delo, ki so v drugem nad
stropju Delavskega doma, ne odgovar; 
ja jo njenim potrebam. Vsak dan 
ljudi se prijavlja na posredovalnico lS 
delo in ti ljudje morajo hoditi v druS® 
nadstropje. Stranke morajo tam čaka«1 
po cele ure v temnem in ozkem hodnik*1: 
Mislim, da bi bilo bolj umestno, če b1 
dobili skromen prostorček za pisar**0 
v pritličju. Stranke bi lahko čakale f 
velikem vestibulu, kjer bi bilo treba na
mestiti vsaj nekaj klopi, če že res °e 
moremo dobiti primerno zakurjene ča
kalnice. Upoštevati je treba, da je m60 
tistimi, ki imajo opravka na posredo
valnici za delo veliko žena in celo mate* 
z otroki. Če trdimo, da smo napredni 
bodimo napredni v vseh ozirih. Tudi j1* 
naj velja načelo o kulturni postrežbi-4 

Anton Lindič

KAJ POGREŠAMO V NAŠEM LISTU?

Razložile nam gospodarska vprašanje
Po mojem mnenju je najlepša prili-O upravljanju naših podjetij po de

lovnih kolektivih se veliko govori in 
piše. Mislim pa, da je bilo vse premalo 
napisanega o resničnem upravljanju 
podjetij. Takoj bom povedal, kako mi
slim.

Če hočemo dobro gospodariti v pod
jetju, bi morali imeti vsa j osnovne poj
me o gospodarstvu, kalkulacijah, seveda 
pa tudi ne bi škodilo, če bi se seznanili 
z nekaterimi strokovnimi vprašanji vod
stva podjetja. Vsak član upravnega od
bora ali delavskega sveta mora vse to 
vsaj v glavnem poznati, če hoče uspeš
no poseči v razpravo, kadar se odloča o 
gospodarskih vprašanjih podjetja. Če bi 
naši člani vse to poznali, bi prav gotovo 
ne bilo treba tolikokrat javno grajati 
nekaterih članov upravnega odbora ali 
delavskega sveta, da je direktor še ved
no glavni gospodar v podjetju, oni pa 
samo kimajo k temu, kar direktor reče.

ka, da bi v »Delavski enotnosti« obja
vili predavanja Ljudske univerze o go
spodarskih podjetjih, ki sc jih udeležuje 
bore malo poslušalcev. Na ta način bi 
pomagali tudi tistim, ki nimajo prilož
nosti, da bi slišali tako dobro priprav
ljena predavanja, kakršne imamo v 
Ljubljani. Marsikdaj pa tudi nimajo v 
oddaljenejših krajih primernega člove
ka, ki bi znal taka vprašanja razum
ljivo in po domače povedati. Če bi ta 
predavanja, zgoščeno seveda, objavili v 
»Delavski enotnosti« pa bi se že našel 
kdo v podjetju, ki bi vodil razpravo o 
članku. R. B.

Opomba uredništva: Tudi mi čutimo 
da bi bilo treba včasih kakšno stvar 
podrobneje obdelati in bomo poskušali 
v »Obzorniku« objaviti take razprave 
in članke, ki so trajne vrednosti.

IZ MEDNARODNE POLITIKE

KAKO JE MCCARRAN ZAŠČITIL »AMERIŠKO SVOBODO«

Moderni lovci na ..Čarovnice*
Mc Carran je z delovanjem svoje korniaU^ 

ustvaril v ^Ameriki vzdušje strahu in ^

Proti New Yorku je plula francoska 
ladja, ki je ponosim nosila na kljunu z ve
likimi bleščečimi črkami napisane ime: »Li
li er te« — Svoboda. Mornarji, ki so prvič 
videli ameriško celino, so z zanimanjem 
ogledovali veličasten kip Svobode, ki stoji 
ob vhodu v newyorško luko in ki doka
zuje, da je Amerika »svobodna dežela svo
bodnih ljudi«. Zdelo se jim jo, kot da bi 
jih pozdravljal in jim klical dobrodošlico. 
V kabini inšpektorja ameriške službe za 
vseljevanje, Mariina, pa jih jo »pozdrav
ljala« ameriška državna uprava s svojim 
M c Carranovim zakonom.

Inšpektor Martin je zasliševal mornarje, 
ki so se moraili zakleti, da bodo govorili 
»resnico in samo resnico«:

»Vaše ime in priimek? ICjo ste bili rojeni 
in kdaj? Ste oženjeni, samski ali ločeni? 
Ste bili kdaj v bolnici, poboljševalnim, umo
bolnici ali zaporu? Sto jetični ali kako dru
gače nalezljivo bolni? Ste alkoholi čar, uži
vate narkotična sredstva, »te kdaj tihotapili 
narkotična sredstva? Ste bili obsojeni kot 
zločinec? Ali se b a vi te s prostitucijo in 
trgovino z belim blagom? Sto član ali sto 
bili kdaj član sindikata in katerega? Ali 
ste bili in ali sto sedaj član komunistične 
partije? Ste kdaj pomagali komunističnim 
strankam z besedo ali dejanjem? Ali ste 
bili izgnani iz Združenih ameriških držav ? 
Se nameravate vrniti v Francijo?«

272 moranrjev se je uprlo. Niso hoteli 
odgovoriti niti na prvo vprašanje. Zato se 
niso mogli izkrcati.

Na ameriški ladji »Sainta Rosa« pa se je 
peljal v New York senator Mc Carran — 
tribun ameriških nazadnjakov in tvorec za
kona, ki je proslavil njegovo ime po vsem 
svetu. Novinarji so ga obkrožali i:n spra
ševali, kako gleda na odpor, s katerim so 
sprejeli po svetu ta zakon. Mc Carran pa 
je igralsko — z velikim patosom vzkliknil: 
»Moj odgovor na vse te napade je takle: 
»Črka A je prva v abecedi in to pomeni, 
da je Amerika na prvem mestu .. . Nobena 
tuja država nima pravice svetov.iti nam. 
kdo lahko pride v našo deželo in pod kakš
nimi pogoji «

Nihče pa ni vprašal Mc Gavrana, kaj bi 
dejal, če bi francoski organi tako zasli-

»varovanje ameriške svobode«.
Mc Carranovi ljudje, razen sebi, niko-mti 

ne verjamejo. Ko so 26. decembra 1951. 
zasliševali uslužbence ministrstva za zun<mestu...« --:---- UOlUfUUUVO mimoi/ioivd

sevali ameriške mornarje. In če bi ga kdo 
vprašal, bi Mc Carran prav gotovo odgo
voril: »Črka A je na prvem mestu...«

Dogodek ki smo ga opisali 
zgodovino. O njej bom spregovoril nekaj
besed. ------------ —--------------------------

, Posebno radi zaslišujejo ameriški na*zs
njaki profesorje. Čeprav so že večkrat *

195?V^ j0 6enator vc^aTŠ,c Cul i im nenadoma viklikrnJ v umeri- nove »nelojalne Američane«. Zadostuje, /i, 
?> i80, vfad'111 organi na- je profesor nekoč, morda šo v študentski,

se Mc Carran na vse kriplje prLadt^af v kateri
pret----- ----1 - —1--------— ■ 1
niti

škeirn parlamentu, d 
trp.mi s komunisti. Ud takrat pa
so Mc Carran na vse kriplje prizadeva, pod bi!t udT komun ist i n‘’ i« n?ed" d v«1 J'
niti1 'v^Ametrik1 ^vsl*!ImrT!^V?rei1^* setimi leti samo enkrat plačal partijsko iti v Ameriki vsako napredno mišljenje, narino, zadostuje, da je profesor nekoč

Senator Pat Mc Carran pa ni osamljen, jal ameriške nazadnjake — že pride v rv^ 
Podpirajo ga vsi nazadnjaški poslanci v raznim varnostnim komisijam, ki ga 
parlamentu, še posebej pa ga podpira ame- obtožijo, da je kršil »zakon o subverzivne 
riški kapital. 9. februarja je parlament delovanju«, to pa pomeni — izgubo 
slišal Mc Carranovo vpitje »proti komu- ljanskih pravic in izgon iz dežele.

JrSiCVK MSSLS-B S5,;r1;

enent izrd -ČekoV', K n£arnosJtei v Mah^1 Zasiilvanja djdo Jih je prejela Riggsova banka, je podpis Unia]i ^ hi staff,
pWtxm allk n adldruff em 6Vi>*i^ °trin ik^ družbe seznanili s komunistično nevarnostjo, .jjj • ‘-y ?a’ -na drugem pa_ tajnika družbe p,reti njihovim sinovom in hčeram«.

. . se
seznanili & komunistično nevarnostjo, .Jj

Sebaefer Pen Gori FhrcTMad5>n7 na 'ŽllI&Me Al
tjem Kapital dobro plačuje usluge. i!rjof n™ itodTaU^na^Kf^6’

Dobra tri leta že varuje takoimenovana univerzi v Angliji.
Mc Carranova komisija »ameriško svobodo Odborniki delavskih sindikatov 
pred komunistično nevarnostjo«, kakor pravi podpisati izjavo, da niso sodelovali in „e 

ustanovitelj in idejni vodja senator sodelujejo s komunisti. Kdor te izjave J..njen
Pat Mc Carran. V teh treh letili je že več
krat. »očistila« delavske sindikate, šole in 
znanstvene ustanove, kulturne ustanove 
(gledališča, filmske, televizijsko in radijske 
ustanove), obrambno industrijo, vsa mogo
ča _ministrstvu, v zadnjem času pa so za
čeli tudi čistiti med svojimi uradniki v ge
neralnem tajništvu Organizacijo združenih 
narodov. Vso te čistko pa niso rodile zaže- 
ijenih sadov, zakaj, kakor sami pravijo 
»komunistična nevarnost jo globoko zakore- 
ninjona v vseh vejah ameriškega javnega

podpiše, tudi.ne more biti odbornik. Pa 
ste, ki izjavo podpišejo, ne pustijo v p}'1/). 
Posebno radi obdolžijo »komunizma« D""*, 
ki se zavzemajo za enoten nastop delu'ce 
za politično močno in enotno delavsko 
ganizacijo.

Zelo znano je postalo Mc Carranovo "J*, 
tistega dne, ko jo generalni tajnik Org11 b 
zaci.ie združenih narodov Trvgve Lio 
ostavko na svoj položaj. Mr Carran je na’ v 
reč zahteval od ameriških uslužbencev'. 
Organizaciji združenih narodov, vi a P^tki-L..1.- ' • i -l , -»o-vt * a v_ri „ tAti AU I UZ.VU lfl IiaTOUOV, < lil

življenja«. Preiskave slede preiskavam, lju- nejo neke vrste agentje ameriškega 
di odpuščajo iz služb in jih zapirajo, ne- ta,la v tej mednarodni organizaciji. Ker *jh 
katere prožen c jo čez mejo. toda »nelojailnih« mu mnogi niso pokorili, je zahteval, da •’ 
državljanov je če vedno veliko. generalni tajuik Organizacije združenih 11
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OKROG LETNIH OBČNIH ZBOROV

IZ TOVARNE EMAJLIRANE POSODE V CELJU

NIHČE SE NI PRITOŽIL
Izobrazba jim je pri srcu

V lepo okrašenem jprostoru Tovarne ( 68.000 dinarjev podpore socialno šibkim
Emajlirane posode v Celju se je zbralo 
okrog 300 delegatov na občni zbor sm
rkata. Prišli so tudi gostje in nekaj 
‘lanov kolektiva. Tovariš Pirš je po
božal o delu sindikalne podružnice. La- 

je sindikat pripravil več predavanj 
111 tudi seminar za člane delavskega 
®veta, sindikalne odbornike in delavce, 
sindikalni odborniki v oddelkih pa so 
Premalo opozarjali delavce na seminar. 
Pogostokrat so svoje delo zanemarjali, 
|Pko da člani sindikata sploh niso ve- 
deli, če še obstoja v oddelku sindikalni 
°dbor. Podružnica je lani poklonila čez

Kako je v Slovenskih Konjicah 
in okolici

Skupščina Krajevnega sindikalnega 
sveta v Slovenskih Konjicah bo že 

v drugi polovici februarja
V večini sindikalnih podružnic na 

*močju Krajevnega sindikalnega sve- 
‘E Konjice so že zaključili z občnimi 
2bori. Občnih zborov še niso imeli ce
karji, ki imajo zopet »reorganizacijo« 
|Pri njih so zelo pogoste) in pa na 
gozdni manipulaciji, ki je pred ne
davnim prešla iz sestava Lesnoindu
strijskega podjetja k Gozdni upravi. 
Skoraj povsod so imeli pred občnimi 
£bori predvolilne sestanke. Odborniki 
krajevnega sindikalnega sveta mislijo, 
da bo skupščina krajevnega sindikal
nega sveta lahko že v drugi polovici 
Iebruarja. Vinko Langerholc

članom.
Delegati so na občnem zboru grajali 

čuden odnos nekaterih sindikalnih po
družnic. Vse večje sindikalne podruž
nice v Celju, kot na primer Cinkarna, 
Tovarna hlačevine itd., so obljubile, da 
bodo pomagale pri graditvi stadiona, 
vendar o tej pomoči oziroma prosto
voljnem delu ni bilo nič slišati. Dele
gati so sklenili, da bo treba storiti kar 
koli bo mogoče, tako da bo stadion do
grajen do prvega maja letos.

Tudi o tarifnem pravilniku je bilo 
govora. Lani je kolektiv sicer razprav
ljal o tarifnem pravilniku, najbrž pa 
še vse premalo. Potem, ko je bil prvi 
tarifni pravilnik sprejet, se je namreč 
pritožilo 120 delavcev in uslužbencev. 
Ko je bil sprejet drug tarifni pravilnik, 
se ni nobeden od delavcev ali usluž
bencev pritožil zaradi prejemkov.

Zelo plodna je bila razprava o de
lavskem upravljanju. Večina govorni
kov je dejala, da je sedaj pač najvaž
nejše, poskrbeti za izobrazbo delavstva.

Emil Jejčič

Z OBČNEGA ZBORA SINDIKALNE 
PODRUŽNICE FALA

Vsi delavci so člani »Svobode«
Lani so zgradili sindikalni dom
Tudi v hidrocentrali »Fala« so že 

imeli občni zbor sindikalne podružnice. 
Predsednik sindikata Karl Pajančič je 
poročal o delu organizacije. Med dru
gim je povedal, da so lani v Fali 
zgradili sindikalni dom in da imajo 
člani sindikata pri tem veliko zaslug. 
Tajnica sindikata Vera Kušar je med 
drugim povedala, da so vsi delavci 
člani delavskega prosvetnega društva 
»Svoboda«, ki ima svoj sedež v Fali. 
V »Svobodi« so zelo delavni pevski 
odsek, šahovski krožek in tudi orkester.

G. G.

PRED KONGRESOM LJUDSKE FRONTE JUGOSLAVIJE

ZVEZA VSEH
ki jim ie socialistična g ra a i/en pri srcu
(Nadaljevanje s 1 strani) 

šega družbenega življenja vse tiste ne
gativne vplive, ki jih poskušajo vnašati 
ostanki premagane b uržoazije, vseh 
mogočih reakcionarjev od Vatikana do 
Kominjorma.

Pri vsem tem se še bolj kot doslej 
postavlja v ospredje vloga delavskega 
razreda v Socialistični zvezi. Ta vloga 
bo pomembnejša zlasti zato, ker bo 
imela Socialistična zveza delovnega 
ljudstva poleg individualnega tudi ko
lektivno članstvo. To se pravi, da bodo 
člani Socialistične zveze tudi sindikati 
kot organizacija, delavski sveti, gospo
darske organizacije sploh itd., kar bo

KMETIJSKI DELAVCI GOSPODARSKEGA POSESTVA PLAČ SMO IMELI
OBČNI ZBOR

Stroheiaa predavanja bodo imeli
Preteklo soboto popoldne smo se 

zbrali delavci kmetijskega gospodar
stva Plač v sindikalni dvorani, kjer je 
bil redni občni zbor sindikata. Udelež
ba je bila kar dobra. Iz poročil članov 
izvršnega odbora je bilo videti, da smo 
dosegli precej uspehov. Izvršni odbor 
je lani pripravil za člane sindikata

PRAZNIK SINDIKALNE PODRUŽNICE DELAVCEV PODJETJA »TEHNIKA«

Za bolezenske in druge izostanke 
le e ©ralo gictifcfle pMofš neti fri mil ione tiineriev

V lepo okrašeni sindikalni dvorani 
na direkciji gradbenega podjetja »Teh
nika« je bil sedmi občni zbor sindi
kalne podružnice delavcev in uslužben
cev pri podjetju »Tehnika«. Na občni

Predsedstvo Sindikata delavcev trgovskih podjetij Jugoslavije, 
Republiški odbor za Slovenijo, sklicuje

LETNI OBČNI ZBOR
za 21. do 22. marca 1953 v veliki dvorani Doma sindikatov, 

Ljubljana, Miklošičeva 22.

USPEL OBČNI ZBOR SINDIKATA V TOVARNI SANITETNEGA 
MATERIALA NA VIRU PRI DOMŽALAH

Večina članov Kolektiva tlele v »Svobodi«

ustanovitev telovadnega 
Delo društva

Občni zbor sindikata delavcev v To- 
^arni sanitetnega materiala na Viru 
'd Domžalah je bil dobro obiskan in 
‘Mi poročilo predsednika je bilo skrb- 

pripravljeno. Sindikat je dal po- 
udo za ustanovitev delavskega pro

metnega društva »Svoboda«. Večina 
lanov sindikalne organizacije sedaj 

v »Svobodi«. Cez 40 članov sode
luje v tamburaškem in pevskem zboru. 
>dik 
|v*udo
/EŠtva »Partizan«. Delo društva so 

podjetja podprli s tem, da so mu 
rslonili 71.000 dinarjev za nakup te- 

vadnega orodja in rekvizitov.
. V razpravi so člani govorili o po- 
^°či organom delavskega upravljanja,

lesenišhl pomrli 
so zborovali

h. V prostorih okrajne pošte na Jese- 
smo imeli jeseniški poštarji dne 

ya- januarja letos občni zbor naše sin- 
v*kalne podružnice. Odborniki so poro
di o delu sindikalne organizacije. Naše 

je bilo zelo plodno. V razpravi pa 
_ predvsem pretresali strokovna 

Vnašanja našega dela in dela sindi- 
alne organizacije sploh. Po razpravi 

.'ho izvolili nov izvršni odbor. Mislimo,
1a bomo tudi v tekočem letu tako de- 

vhi, kakor smo bili lani. Višnar

o varčevanju materiala in čuvanju 
strojev ter naprav. Vsi člani kolektiva 
so obljubili, da bodo naročili »Delavsko 
enotnost«. Za to pa bo poskrbel zaup
nik, ki so ga na občnem zboru izvolili 

Jože Pogačnik

Vsaka prodajalna časopisov 
bi morala prodajati tudi 

»Delavsko enotnost«
Sindikalna podružnica delavcev pri 

Sekciji za vzdrževanje proge v Gorici 
je imela te dni občni zbor. Razen iz
vršnega odbora smo na občnem zboru 
izvolili tudi zaupnika »Delavske enot
nosti«. To je bilo potrebno. Naša po
družnica šteje čez 100 članov, vendar
je le nekaj članov naročenih na naš ________
delavski časopis. Tu bo torej imel no- j pravil več izletov 
voizvoljeni zaupnik »Delavske enotno- P 
sti« dovolj dela. Upamo, da se bo za
vedal svoje naloge in bomo lahko ob 
zaključku zapisali, koliko novih naroč
nikov je pridobil.

Na Goriškem opažamo, da je med

zbor sta prišla kot gosta še predsednik 
KSS delavcev in uslužbencev gradbene 
industrije in stavbarstva tovariš Ber
dajs in tovariš Šuc.

Tajnik podružnice je v svojem po
ročilu ugotavljal, da so člani sindikata 
posvečali vse premalo pozornosti de
lovni disciplini. Premalo so tudi nad
zorovali bolnike in druge izostankarje. 
Za številne izostanke je moralo pod
jetje plačati nad tri milijone dinarjev 
in tako so bili oškodovani disciplini
rani in pridni delavci. Izvršni odbor 
podružnice je lani priredil več gospo
darskih predavanj. V podjetju so tudi 
dobro sestavili tarifni pravilnik in si 
priborili prvo mesto v tekmovanju. 
Med drugim so delegati sklenili, da je 
treba storiti, kolikor največ mogoče, 
za kulturno in splošno izobrazbo član
stva. Marija Mesarič
DOBRO POROČILO NA OBČNEM ZBORU 

SINDIKATA DELAVCEV IN USLUŽBENCEV 
KMETIJSKE ZADRUGE V POLJČANAH

Strokovne tečaje pripravljajo
Sindikalna podružnica delavcev in 

uslužbencev Kmetijske zadruge v Polj
čanah je bila ustanovljena šele maja 
meseca lani. Letos so imeli člani sin
dikata prvi redni občni zbor. Na obč
nem zboru pa je bilo videti, da so de
lavni Izvršni odbor je sestavil zelo 
dobro poročilo. Temu primerna pa je 
bila tudi razprava.

Člani so se pogovorili o strokovnem

izlet na otok Rab. Mladina je bila prav 
tako zelo delavna.

Po poročilih odbornikov se je raz
vila živahna razprava. Člani sindikata 
so med drugim sklenili, da bodo ta 
mesec pripravili predavanja po pro
gramu, ki ga je poslal Republiški od
bor sindikata kmetijskih delavcev.

O kandidatih za nov izvršni odbor 
ni bilo kaj preveč razprave, saj so že 
člani sindikata na članskem sestanku 
razpravljali, kdo naj bi prišel v izvršni 
odbor in zato je bila izbira lahka. Za 
predsednika je bil zopet izvoljen to
variš Dominik Klamfer kot najbolj 
delaven član sindikalne organizacije.

Silvo Ajdišek

IZVRŠILNI ODBOR SINDIKATA 
TOVARNE »KONUS« SE JE SESTAL

Prejšnji teden se je prvič sestal no
voizvoljeni izvršni odbor sindikata v 
tovarni usnja »KONUS« v Slovenskih 
Konjicah. Na prvi seji so odborniki 
razpravljali o gospodarskem tečaju. — 
V podjetju so tudi že izvoljeni skupin
ski zaupniki. F. L.

i vsekakor pripomoglo, da se napredni 
socialistični vpliv delavskega razreda 
močno poveča. Socialistična zveza bo 
morala postati takšna organizacija, v 
kateri se bodo obravnavala prav vsa 
vprašanja iz našega življenja in bo 
treba pomesti z ostanki takih naziranj, 
češ da je to organizacija gospodinj in 
upokojencev v mestu ali pa za kmete 
na vasi.

Socialistična zveza delovnega ljud
stva bo s široko dejavnostjo predvsem 
delavskega razreda, opirajoč se na slav
na izročila Fronte iz časov osvobodil
nega boja in povojne graditve, vklju
čujoč v svoje vrste najširše sloje de
lovnega ljudstva, res lahko postala to, 
kar si vsi želimo: vseljudska množična 
organizacija delovnih ljudi v boju za 
socializem. Takšna bo prav gotovo od
igrala važno in častno vlogo v naporih 
naših narodov za ureditev boljše, so
cialistične bodočnosti.

PRI »PRESKRBI« V POLJČANAH SO IMELI 
MED PRVIMI OBČNI ZBOR SINDIKATA

Izboljšali bodo pomožne 
naprave v skladišču

V Poljčanah so imeli med prvimi 
občni zbor člani sindikalne podružnice, 
zaposleni pri podjetju »Preskrba«. O 
marsičem so se pogovorili na občnem 
zboru. Na primer o delu delavskega 
sveta in upravnega odbora, ki kar do
bro vodita podjetje. Včasih je bila res 
težava z udeležbo na članskih sestan
kih, na občni zbor pa je prišla večina 
članov. Na občnem zboru so se tudi 
pogovorili, kaj vse bo treba v podjetju 
urediti. Med drugim so sklenili, da bo
do izboljšali pomožne naprave v skla
dišču. Preskrbeli bodo dvigalo za zgor
nje skladišče, s čemer si bodo olajšali 
delo. Seveda se bo to poznalo tudi na 
prihranku podjetja. V Poljčanah mis
lijo raj širiti in preurediti eno od poslo
valnic. Na občnem zboru so se pogo
vorili tudi o gospodarskih tečajih.

F. V.

Tudi v lesnem obrala GRADIS Štolfa loka
NE ZAOSTAJAMO

Prizadela nas je težka nesreča — zgorel je dom »Svobode« z vsem inventarjem

V našem podjetju smo že imeli ob
čni zbor sindikalne podružnice. Obiskal 
nas je predsednik Okrajnega sindikal
nega sveta Kranj tovariš Košir. O mar
sičem smo se pogovorili na občnem 
zboru. Izvolili smo tudi delavskega 
inšpektorja in zaupnika »Delavske 
enotnosti«. Delovni smo v podjetju, v 
sindikatu in tudi izven našega podjetja.

Mislim, da je prav, če napišem ne
kaj vrstic o našem prosvetnem delav
skem društvu »Svoboda«. Kolektiv Go
renjske predilnice je bil pobudnik za

narja, poklonila še 990 knjig. Obrat 
LIP pa je društvu poklonil 36 novih 
stolov. Tako se je v društvu začelo raz
vijati kar lepo življenje. Imeli smo 
knjižnico, dramsko, pevsko, šahovsko 
sekcijo itd. V januarju pa nas je pri
zadela težka nesreča. Izbruhnil je ogenj 
in vse nam je zgorelo.

Čeprav nas je nesreča težko priza
dela, nismo ostali križem rok. Odbor 
društva »Svobode« se je sestal in po
govoril, kaj vse bo treba storiti, da si 
društvo vsaj nekoliko opomore. Kolek-

. . . _. . . , , . , . nudil potrebne prostore v leseni stavbi,
tečaju. Obiskovali bodo strokovni tečaj Naša sindikalna podružnica je »Svo- 
m opravili strokovne izpite. Obljubili ’ bodi« prepustila klavir, knjige in mu 
so, da bodo pomagali tudi pri regula- —*- --— -■ • — -
ciji potoka Beznice in napeljavi vodo
voda. Letos mislijo pri podružnici usta
noviti hranilno blagajno. Članstvo bo 
vlagalo prihranke v blagajno, med le
tom pa bo izvršni odbor sindikata pri-

F. V.

ustanovitev tega društva. Društvu je j tiv Gorenjske predilnice je društvu po-

poklonila še 10.000 dinarjev. Tudi ko
lektiv podjetja »Jelovica« je dal dru
štvu 10.000 dinarjev, knjige, šahovnice 
in še nekaj drugega inventarja. Poseb
no se je izkazala sindikalna podruž
nica Gorenjske predilnice, ki je kupila 
igralske obleke in društvu, razen de-

KAJ PA JESENIŠKI SMUČARJI?

Mladina naj zamenja siare
Poglavje zase na Jesenicah je srna-

»ase'

delavstvom premalo zanimanja za naše Čanje. Od nekdaj smo imeli na Jesem- 
delavsko glasilo. Stalnih naročnikov je j cah naše državne in olimpijske repre- 
sorazmerno malo. Toda našega delav- zentante. Vsi že poznajo imena Smolej,

Knific, Langus, Praček in druga, ki so 
naš smučarski šport častno zastopali 
med vsemi Srednjeevropejci in celo med 
Nordijci. Smučarski svet v najbližji 
okolici Jesenic je vzgojil mnogo naših

skega glasila tudi kupiti ne moreš, ker 
ga v kolportaži ne prodajajo. Vsaka 
prodajalna časopisov bi morala poleg 
drugih časopisov prodajati tudi »De
lavsko enotnost«. Šuligoj

... i. , -  \T • -* 1 * * * * * v vvrn u izv/ r uii uujjv ,£.£J. ‘JV V J U J

ŠŠMTss.*ss ttiNsest
ki ^ri&ke uradnike
; v,i~_ --,:t aa oj ameausKi Kaipjuh
-CQft ------ do pomoč za svoje na- svoboda, ki preganja delavske voditelje in ljuhnega sveta.

ampak so zagovarjali gospodarsko napredno misleče ljudi, nemškim nacistom, v - ^

Nič ne bi dejati, Se bi nreMniali „ a™a- 9entralnesra komiteja ameriške informbiro- 
riki tiste liudi ki ned krinl-A jevske stranke je pisal v »Dtally Workerjn«,nki tiste Hudi, in pod krinko komunizma naj komunisti sodelujejo z vsemi organizmu-

jami, ki se zavzemajo za odpravo Mc Car-

„ .----- ........ JU napravil samomor
svetnik generalnega tajnika Zdru- 

vj narodov Abraham Feller.
Carran pa kljub ostremu odporu 

kiea ni popustil. Od 38 ameriških 
6nc,6v v tajništvu Organizacije zdru- 
Darodov, ki jih je očrnil za »komu- 

^Uzh16 simpatizerje* so jih odpustili iz 
t». -e že 23. Proti čiščenju v Organizaciji. . ______________ . _______________

narodov je protestiral celo nek- 
Ac^*1 zunanji minister Trumanove vlade 
‘)&noi ki je dejal, da »nelojalni usluž-_ _____ _
°vati ^ružeD'h narodov, ne morejo

ameriški zaščiti«.
*hc« J01 M c Carraoovim »lovljenjem čarov- 

?a-kor imenujejo delovanje Mc Carra- 
ko-niisije navadni ameriški ljudje, pa^6 Up -"'•i-uioije učivauui aiu er Mrtvi i j nuj«, p« 

le ^ strinja mnogo Američanov. Zanimivo 
da tudi nekateri kapitalisti ob- 

Arthv: Mc Carranovo nazadnjaško delovanje.■ UT Ril 1 t, A M —    — J n r, t — JI« «— n X J a A«   ' n‘ 1 U 11 O ■ V/ UU-OttUIlJUOaU Y,W»JVI.
vaiuf>ir ®ulzberger — lastnik na j večjega in 
J0"r nei^e»a ameriškega dnevnika »New 
• ra tj lrD©s« je dejal članom kluba Aleksan- 
3e n-rv^f/Diltona na kolumbijski univerzi, »da

Pr°ti komunizmu povzročila več 
Njtju, X deželi kakor pa je bilo treba, 
A e Vf.Geistva govore, da je neupravičena. 
;9.k0 „r«iamem. da je slika tako rdeča, niti 

Da’ kot jo prikazujejo, niti ne ver- 
?.a senatorja M c Carran in Mc Caethy
iata Diišlje/nje ameriškega ljudstva.

aJa, 7, t ljudje ovajajo iz golega maščeva/-
2^ dt<) Di nogo krat trpijo nedolžni ljudje.« 

b Vei^ecernbra lanskega leta pa je stopil
i“avo takoimenovani Mc Carranov za- 

t <>velt1 u.zakonjujejo nazadnjaško delovanje 
> stiraf’ katerega ime nosi. Truman je pro- 
jeto ni I>roti sprejetju tega zakona, dal celo 
“®1. j an-l- toda Kongres ga je vseeno spre- 
"0 tur); 123 stranmi ki jih ima zakon,

uH. .določila o vsei je vanju in priet-aja- 
?? 2ati;V ameriški obali. Po teh določilih

ft6vali mornarje francoske ladje »Li-

obsojeni kot zločinec, ste 
^om ?, organizirani, trgujete z belim

ranovega zakona. (Zakonu nasprotujejo li
beralne, židovsko in protestantsko organi
zacije. senatorji Lehman iz Now Yorka, 
Humprey iz Minnesotea. Član Kongresa 
Celi er in drugi. Mc Carana pa podpirajo na
zadnjaške organizacije kot so: Ameriška
legija, Hčere ameriško revolucijo itd.) In 
ker informbirojevci protestirajo, menijo 
Mc Carranovi ljudje, da je zakon »koristen 
za deželo«.

Časopis »Las Veg as Sun« jo objavil čla
nek, ki graja Mc Carranovo nazadnjaško de
lovanje. Mc Carran je na članek odgovoril 
tako, da je prepričal vse podjetnike naj ne 
oglašajo v tem časopisu. Lastnik časopisa 
je pred nedavnim tožil Mc Carran a in zahte
val, naj mu plača milijon dolarjev odškod
nine. Kako se je tožba končala, še ne vemo, 
ta dogodek pa nam kaže, kakšnih načinov 
se poslužujejo ameriški nazadnjaki, da bi 
uničili napredno misel.

Najbolj se upirajo Mc Carranovemu de
lovanju ameriški znanstveniki, ki bi radi 
ohranili svobodo misli v deželi. Značilna je 
izjava predsednika ameriškega združenja za 
razvoj znanosti prof. Mathera. Ta je dejal, 
da »ves ta spor okrog intelektualne svo
bode, ki je neobhodno potrebna za nadalj
nji napredek znanosti in nacioalne varnosti, 
zahteva mnogo skrbnejše proučevanje kot 
je bil slučaj do sedaj. Predsodki, sumnje 
in ustrahovanja so vnesli v to vprašanje 
tako zmešnjavo, da je povsem nemogoče 
ločiti jo iz kroga občutkov in oceniti na 
tehtnici razuma.«

Proti Mc Carranovemu zakonu je tudi 
protestirala večina držav Zahodne Evrope 
in značilno je, da so bdi prav socialisti 
tisti, ki so prvi in najbolj odločno dvignili 
svoj glas.

Tako je torej z »ameriško svobodo in de^ktor" vte k°munistt . .« je spraševal in- ^ __ _ _
samrtln franooske mornarje. Senator Pat Mc Carran oholo sedi pred mokracijo«,"svobodo"za" Mc CarrailLa"in nje-

deŽ.0 je Ba nam '1asno P0'7®”0* sodniki. Kdo mu kaj more. saj ima mu enake nazadnjake, ki hočejo na tak
Jtov^acijol. v' vendar za seboj bogataše — gospodarje ”!cnite”’ Stalinovemu nasilja podoben na-

80 tiočincienŽki krstom il ltanom ameriške dežele čin^aduM., svobodno m napredno miselno,'

odličnih smučarjev. V zadnjih letih pa 
je smučanje na Jesenicah skoraj za
mrlo. Vse pa kaže, da se bo v bližnji 
bodočnosti 'tudi v tem na Jesenicah 
spremenilo.

Pri »Bratstvu« in »Gregorčiču« ima
jo danes že kar lepo število smučarjev. 
Le škoda, da jih bolj vesele alpske di
scipline, manj pa je tekačev in skakal
cev. Na Gorenjskem prvenstvu v Kranju 
je bilo tudi precej Jeseničanov in kaže, 
da^ so se mladi odločili, da odločno po
sežejo v boj za prva mesta in zame
njajo stare reprezentante.

nudil nove prostore, Zveza borcev mu 
je darovala 5000 dinarjev, občinski od
bor Osvobodilne fronte 15.000 dinarjev, 
občinski komite komunistov 10.000 di
narjev itd. Tovariško so se izkazali tudi 
člani društva »Svobode« anhovske to
varne. Darovali so nam precej knjig.

V začetku meseca februarja nas je 
obiskal predsednik Republiškega od
bora Zveze »Svobod« tovariš Ivan 
Regent. Odboru našega društva je ob
ljubil, da nam bo Republiški odbor Zve
ze »Svobod« poklonil 250.000 din, da 
si preskrbimo to, kar nujno potrebu
jemo. Za tako veliko pomoč smo res 
hvaležni in skrbeli bomo, da bo Trata 
zares žarišče kulturnega življenja.

P. M.

Tudi železničarji v Poljčanah 
so že imeli občni zbor

Občni zbor sindikata železničarjev 
v Poljčanah je bil kar dober. Boljši je 
bil, kakor lani. Poročilo je bilo zelo 
izčrpno. Lani so člani sindikata opra
vili čez 2000 ur prostovoljnega dela naj vzdrževanju proge. F. V.

v ameriških ljudeh.

Tudi no ladjah, ki plovejo med Aljasko in Združenimi državami zaslišujejo 
potnike po določbah Mc Carranovega zakona. Na sliki vidimo podčastnika 
ameriške vojsk'’ Lexa Utterja z družino, ki so mu po konCnnem zaslišanju 

izdali dovolilnico za vstop v Združene države
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GOSPODARSKE NOVICE

OB REORGANIZACIJI LESNOINDUSTRIJSKEGA PODJETJA DRAVOGRAD IN SLOVENJ GRADEC

Uslužbenci se govorili, delavci pa molčali

VSE GRAJE VREDNO POSLOVANJE TOVARNE AVTOMOBILOV MARIBOR

Dvojna škoda
V Tovarni avtomobilov v Mariboru so hoteli na račun obrambe domovine 

zaslužiti 93 milijonov 276 tisoč dinarjev. — Delavski svet za to ni vede)
v Tovarni

Namesto da bi obrate osamosvojili, so jih še bolj centralizirali
Rad bi prispeval nekaj misli k reorgani

zaciji lesno-industrijskih podjetij in gozdnih 
gospodarstev.

Mislim, da je združitev eksploatacije 
gozdov z vzgojo gozdov pametna zamisel. 
To najbolje vedo povedati vodilni ljudje v 
lesnoindustrijskih podjetjih, pa tudi gozdni 
delavci. Nekateri pa menijo, da odcepitev 
žag od gozdov ni kaj preveč posrečena za
misel. To svoje stališče zagovarjajo takole:
Žag ne moremo ločiti od gospodarstva, ker 

?meti za tem, da bodobo treba v bodoče stremeti za tem, 
delavci z žag odhajali na sečnjo v gozdove. 
Res, tudi o tem bo treba razmisliti, kajti 
letošnji družbeni plan predvideva, da bomo 
izkoriščali le 27% zmogljivosti naših žag. 
Razmišljati bo torej treba, kako organizi
rati delo, da bo tista delovna sila, ki nima 
stalne zaposlitve, preskrbljena in to pred
vsem v krajih, kjer ni druge industrije.

Nekatera gozdna gospodarstva ob reorgi 
nizaciji zapostavljajo delovno silo, ki je bila
doslej zaposlena pri eksploataciji gozdov. V 
Črni pri Prevaljah so na primer, potem, ko 
so zvedeli, da se bodo gozdne manipulacije 
priključile gozdnim gospodarstvom, na ta-
jinstven način določali, kdo bo ostal v služ
bi ' ““ .............................kdo pa bo premeščen, ozir. odpuščen. (Pri 
premestitvi oziroma odpuščanju gre pred- 

............................................. 3.)vsem za manipulante in delavce.) Mislim, 
da je potrebno, da delavske svete na gozdnih 
gospodarstvih čimprej izpopolnijo še z de
lavci, ki so zaposleni na eksploataciji 
gozdov. Pri premeščanju delovne sile naj 
bi odločali samo delavski sveti. Pri preme
ščanju pa bi bilo treba upoštevati tudi 
ljudi, zaposlene na gozdnih gospodarstvih 
in upravah, ne pa odpuščati samo delavce 
in uslužbence, zaposlene na eksploataciji 
gozdov.

Strokovnjaki v lesnoindustrijskih podjet
jih precej razmišljajo o bodoči organizaciji 
teh podjetij. Večina tovarišev trdi, da mora 
lesna industrija združeno gospodarsko na
stopati in da obrati ne morejo biti samo
stojni. Mogoče bo to držalo za manjše obra
te. Ne more pa to držati za večje obrate, 
predvsem ne za tiste, ki imajo lastno za
ledje surovin. Ob bodoči organizaciji podjetij 
pa mislim, da je treba razmišljati predvsem 
o tem, kako les čim bolje izkoriščati in 
obrate preusmerjati na čim pestrejšo pro
izvodnjo. Žage naj ne ostanejo samo pri ža
garski proizvodnji ali izdelavi zabojev. Stre
meti je treba, da čimveč lesa predelamo, 
da ustvarimo manjše kombinate z žagarsko 
proizvodnjo, in da gre čim manj lesa v od
padke.

Us-lužbenci, Slani delavskega sveta LIP 
Dravograd in LIP Slovenj Gradec tudi dvo
mijo v gospodarsko samostojnost obratov. 
Ko sem bil na zasedanju delavskega sveta 
LIP Slovenj Gradec in LIP Dravograd, sem 
videl, da so se uslužbenci potegovali za to, 
da se obrati Dovže, Mislinje, Dravograd, 
Vuhred in Mušenik združijo v eno podjetje. 
Ti uslužbenci so torej za združitev vseh 
obratov v eno podjetje, za še večjo centrali
zacijo in to zato, da bi ostali na istih polo
žajih, kakor eo jih imeli pred reorgani
zacijo. Tako ne bomo nikoli prišli do go
spodarske samostojnosti obratov. Želim, da 
se uslužbenci otresejo takšnih misli, ker to 
škoduje skupnim interesom.

Na zasedanju delavskih svetov so govorili 
e sedežu bodočega podjetja. Uslužbenci LIP 
Dravograd 'so vztrajali, da bi moral biti 
sedež podjetja v Dravogradu, Slovenjgrad
čani pa so se potegovali za sedež podjetja 
v Slovenj Gradcu. Dravograjčani so trdili, 
da je Dravograd v središču dravske in me
žiške doline, kjer je tudi dve tretjini lesnih 
mas. Finančni izdatki bi bili manjši. Slo
venjgradčani (na zasedanje je prišel tudi 
predsednik okraja in predsednik gospodar
skega sveta) pa so trdili, da je v Slovenj 
Gradcu sedež okraja, sedež gozdnega gospo
darstva, kjer že imajo lastne pisarniške 
prostore in da bo v bodoče tudi zgrajena 
cesta Slovenj Gradec—Prevalje. To so bile 
utemeljitve enih in drugih. S podporo tova
rišev iz okraja so končno le zmagali Slovenj
gradčani. Pri odločanju, kje bo sedež pod
jetja pa ni prišlo do izraza delavsko uprav
ljanje. Delavci, člani delavskega sveta, se

v razpravo niso spuščali, mogoče so se ču
tili nesposobne in so rajši molčali. Vse pa 
izgleda, da je članom delavskega sveta — 
delavcem vseeno, kakšno naj bo bodoče pod
jetje in kje naj ima sedež.

Delavsko upravljanje v lesnih obratih še 
ni prišlo do pravega izraza. Lesnoindustrij
ska podjetja so vse doslej gospodarila pre
več centralistično. Na zasedanjih so imeli
glavno besedo vodilni uslužbenci podjetja, 
člani delavskih svetov z manipulacij in obra
tov pogostokrat niso vedeli, kaj se dogaja 
na drugi manipulaciji ali obratu. Če Še mo
rajo vnaprej obstojati lesnoindustrijska pod
jetja v takšnem obsegu kot si to nekateri 
zamišljajo, potem je nujno, da se otresejo 
operativnih poslov. Operativa naj bo v de
lovnem mestu in o vseh stvareh naj odloča 
delavec. Otresti se bo treba misli, da so 
obrati zaradi lesnoindustrijskih podjetij, pač 
pa upoštevati, da so lesnoindustrijska pod
jetja zaradi obratov. Republiški odbor sin
dikata delavcev lesne industrije je veda# 
vztrajal, naj bi bili delavski sveti izvoljeei 
tudi na obratih in manipulacijah. Ti delav
ski sveti bi morali imeti svoje posebne 
pravice. Upam. da bo v novem zakonu o 
delavskem upravljanju upoštevana ta želja 
naših delavcev.

Ob zaključku še nekaj o gradnji novih 
žag in zabojarn. Zanimiva je ugotovitev, 
da prav sedaj ob reorganizaciji marsikje 
razmišljajo o gradnji novih zabojarn. Za- 
bojarno mislijo graditi v Slovenski Bistrici 
in Dravogradu. Mislim, da imamo v Slove
niji že dovolj zabojarn. Toliko jih imamo in 
tolikšna je njihova zmogljivost, da bi lahko 
že sedaj vso lesno maso predelali v zaboje. 
Mislim, da. ie treba gledati tudi za leto, dve 
ali tri naprej, kadar govorimo o gradnji 
tega ali onega oddelka ali obrata. Kaj nam 
bo čez leto, dve pomagala zabojarna, ko ne 
bo imela dovolj lesa in bomo morali usta
viti proizvodnjo.

Precej upravičene graje je že bilo izrečene 
na račun gradnje nove žage v Slovenj Grad
cu. Predsednik Okrajne zadružne zveze v 
Slovenj Gradcu trdi, da je žago treba zgra
diti, ker je potrebna. Toda, ali ta njegova 
trditev drži. Poglejmo, kaj pravijo gozdarski 
strokovnjaki. Ti so preračunali, da_ bo v 
zasebnem sektorju od Gornjega Doliča do 
Dravograda izsekanega letno nekaj nad 6000 
kubičnih metrov lesa. Od tega bo potrošeno 
za hlodovino 2500 kubičnih metrov. Če bi 
torej hoteli novi žagi zagotoviti dnevno 8 
kubičnih metrov hlodovine, bi morali hlodo
vino voziti mimo žage v Mislinjah. Dovžah 
in Suhem Dolu. Ali je gospodarsko, če vo
zimo hlodovino mimo že obstoječih žag1? Naj
brž ne! V Sloveniji bo prav gotovo še po
trebno zgraditi kakšno žago ali pa bomo ka
tero od že obstoječih preuredili v moderen 
pol noj arm eni k Brez pomena pa je in Judi 
gospodarsko škodljivo, če gradimo novo žago 
z zastarelim polnojarmenikom, ki lahko pre
dela le prav majhne količine lesa. O tem 
naj malo razmislijo v Slovenj Gradcu.

Stane Kenio

Dvomimo, da obrati niso sposobni samo
stojnega gospodarskega življenja. Če so, 
zakaj jim ga ne damo. Če pa gre za to, da 
bo v okviru novega lesnoindustrijskega pod
jetja gospodarsko donosnejši obrat vzdrževal 
gospodarsko nedonosnega z dotacijo, potem 
bomo še vnaprej podpirali gospodarsko za
ostalost in storilnost dela prej hromili, kakor 
pa vzpodbujali. Vsekakor pa želimo, da nam 
delavci s posameznih obratov pišejo, kako 
oni gledajo na to razpravo delavskega sveta 
in sklepanja o njem, na to novo »združe
vanje« obratov in kakšno je njihovo misije 
nje glede gospodarske samostojnosti obratov.

Pred nedavnim je komisija, ki jo je 
postavila finančna uprava JLA, ugoto
vila, da je poskušala Tovarna avtomo
bilov v Mariboru na račun dobave 
Ljudski armadi lani neupravičeno za
služiti 93,276.000 dinarjev. No, v pod
jetju so že sklenili, da bodo ta »za
služek« armadi vrnili. Mislimo pa, da 
je treba povedati, kako je ta »zaslu
žek« nastal, ker to, kar so napravili v 
Tovarni avtomobilov, ni v skladu s so
cialističnimi načeli.

Opomba, uredništva: Razprava o tem. 1' 'V 
naj bo sedež bodočega podjetja se^ nam zdi 
precej brezplodna. Po našem mnenju bi mo
rali člani obeh delavskih svetov, predvsem 
pa delavci, razpravljati o popolni gospodar
ski samostojnosti obratov. Razprava bi mo
rala dobiti torej predvsem gospodarski zna
čaj. Ne zdi se nam povsem prav. da so 
člani obeh delavskih svetov sedaj ob reor
ganizaciji obeh LIP-ov obrate vodstveno še 
bolj centralizirali. Namesto, da bi stremeli 
za decentralizacijo.

Čudimo se. da sta se predsednik okrajnega 
ljudskega odbora in predsednik gospodar
skega sveta skupno z uslužbenci LIP-a Slovenj 
Gradec potegovala za to, da bodi sedež 
bodočega' podjetja v Slovenj Gradcu. Po 
našem mnenju bi morala prav ta dva tova
riša stremeti za tem. da dobijo obrati popol
no gospodarsko samostojnost, ne pa da sta 
s .svojim stališčem o sedežu bodočega pod
jetja še podpirala »centralistične težnje« 
uslužbencev, ki brez dvoma želijo še vnapre*
obdržati svoja delovna
LIP a.

mesta na sed«"

Jakob Grčar, predsednik delavskega sveta rudnika Velenje, 
na oddihu v Gozdu Martuljku

Cdisčlll so sc za akord
Ko je delavski svet podjetja »Gra

dis IMM« sklenil, da se kompetence 
upravljanja preneso na sama gradbi
šča, je storil velik korak naprej v po
glabljanju socialistične demokracije. 
Poleg vseh vrst problemov, ki jih de
lavski svet gradbišča danes že sam 
rešuje, je tudi tarifni pravilnik. Pred 
nedavnim so se na gradbiščih »Gra
disa« v Šoštanju dogovorili, da bo o 
vseh važnejših vprašanjih podjetja od
ločal celoten kolektiv.

Ni še dolgo tega, ko se je ta kolek
tiv pogovarjal, kaj bi bilo treba spre
meniti v lanskih tarifnih pravilnikih. 
Bilo je kar precej koristnih predlogov. 
Največ je bilo govora o dvigu storil
nosti dela in o oddaji del. Večina de
lavcev je bila za akord, pri katerem 
naj bi bil upoštevan tudi delovodja in

sektorski vodja, ker prav ti lahko ve
liko pripomorejo k dvigu storilnosti 
dela. Bil pa je še drug predlog, da bi 
temeljile plače le na tarifni postavki, 
ne glede na norme ali akord. Resnica 
je, da lahko delovadja vsakega delavca 
dobro oceni. Nekateri pa so mnenja, da 
bi na ta način padla storilnost dela.

Dogovorili so se, da bodo končni za
služek delili le tistim, ki so bili zapo
sleni pri podjetju najmanj tri mesece. 
Ukinili bodo prevoze delavcev na delo, 
saj so stroški prevoza znašali lansko 
leto čez milijon dinarjev, od tega pa 
so delavci plačali le okrog 300.000 din. 
Morda vas bo tudi zanimalo, kako so 
določili dopuste. Vsi delavci in usluž
benci do petih let službe bodo imeli 
15 dni rednega dopusta, nato pa za 
vsako leto službe en dan več.

Lani je JLA naročila 
avtomobilov v Mariboru določeno lco^ 
ličino rezervnih delov za kamione. Isb 
čas pa so v tovarni izdelovali tudi re
zervne dele za kamion »Pionir«. Prve 
in druge dele so izdelovali na istih 
strojih. Računovodstvo tovarne pa je 
za blago, ki so ga izdelovali za JLA 
določilo večjo stopnjo za amortizacije 
ter pogonsko in upravno režijo. _Z3 
rezervne dele za »Pionirja« so zaraču
nali na vsakih tisoč dinarjev plače 
3339.62 dinarjev amortizacije, za rc- 
rezervne dele, ki so jih izdelovali z® 
JLA, pa kar 5161.90 dinarjev Približ
no prav tako je tudi z zaračuvanjem 
pogonske in upravne režije. Na ta na
čin je podjetje znižalo stroške svojih1 
proizvodom, ki jih prodaja na trgu^ ti1 
ustvarja, razumljivo, visok presežek 
sklada za plače.

Toda to ni edini način oškodovanja 
JLA. Zanimivo je, da so bile v raču
nih, ki so jih iz tovarne pošiljali eno
tam JLA, napake, toda v škodo JLA 
v skupnem znesku skoraj 8 milijonov 
dinarjev.

Vse dotlej, dokler vojna komisija nj 
začela preverjati dokumentov, delavski 
svet podjetja ni ničesar vedel o takern 
poslovanju. Upravni odbor podjetja j® 
menda slutil, da nekaj ni v redu, ven
dar ni smatral za potrebno, da bi raz
iskal poslovanje računskega oddelka 
podjetja. Ko pa je vsa stvar prišla na 
dan, je ves kolektiv obsodil tak poskus, 
da bi se kolektiv okoristil na račun 
obrambe domovine.

Nekaj podobnega se je lani dogodil® 
tudi v nekaterih tekstilnih tovarnah- 
Vse kaže, da nekatera podjetja posku
šajo, prav tako kot Tovarna avtomobi
lov, uresničiti ekonomsko neopravičen® 
zaslužke na račun dobave Jugoslovan
ski ljudski armadi.

Takšno poslovanje je dvakrat škod
ljivo. Prvič se na ta način zmanjšaj® 
sredstva za opremo JLA, in drugič, ta
kim kolektivom ni dosti za dvig sto
rilnosti dela. V podjetju, kjer strem®* 
da izkoristijo svoj monopolni položaj 
in uresničujejo dobiček z raznimi kal-
kulativnimi mahinacijami, ne pa z
zdravo ekonomsko gospodarsko politi
ko, z borbo za dvig storilnosti dela, za 
boljšo kakovost, za zmanšanje režijskih 
in drugih stroškov, potem vsa naš® 
družbena skupnost od tega nima praV 
nobene koristi, ampak samo škodo.

Za primer iz Tovarne avtomobilom 
so deloma krivi tudi organi JLA, ki so 
sklenili pogodbe s podjetjem. Če ne bi 
ob koncu leta ostali brez proračunskih 
sredstev, tako da niso mogli plačati ra
čunov Tovarni avtomobilov" in iih )e 
prav to pripeljalo do tega, da so še en
krat pregledali vse račune, bi se prav 
lahko zgodilo, da bi tako poslovanj® 
Tovarne avtomobilov še dolgo ne prišl® 
na dan.

In končno naj vsa javnost pove. kaj 
misli o takem poslovanju. Brez dvom® 
bodo naši delovni ljudje tako poslo
vanje obsodili. (Iz »Narodne armije«).

IZ MAKEDONIJE

Republiški ljudski skupščini 
bodo predlagali, naj bi začele 
volitve v delavske svete konec 

februarja
Republiški svet Zveze sindikatov M®' 

kedonije je imel prejšnji teden zaseda
nje. Razpravljali eo o volitvah za d®" 
lavske svete, istočasno pa so se pogovo
rili tudi o dosedanjem delu delavski® 
svetov. Sklenili eo, da bodo poslali Iz
vršnemu svetu Ljudske skupščine Make
donije predlog, n n j bi se volitve v delav
ske svete v Makedoni ji začele že konce®1 
februarja i.n naj bi bile zaključene d® 
konca aprila.

četrtek je bila v Ljubljani v dvorani Ekonomske fakultete odprta razstava 
novih tvoriv. Prireja jo UNESCO s sodelovanjem slovenskega tehničnega 
muzeja. Velik pomen razstave je v tem, da kaže našim kemikom pot, kako naj 
usmerjajo delo, da bodo postala umetna sintetična in organska tvariva spo

sobna za najširšo uporabo
(Obiskovalci se zgrinjajo okrog stroja, kjer kar na razstavi izdelujejo poli

vinil trakove)

Pri nas drngafc mislima o zdrnfHvl 
goztinšh iišaoipiiBacll in gozdnih uprav
Delavci gozdne manipulacije ljubljanskega Gozdnega gospodarstva 

želijo biti v sindikatu kmetijskih in gozdnih delavcev
Cital sem članek o delu krajevnega sin

dikalnega sveta Nazarje, kjer je tudi zapi
sano, da delavci gozdnih manipulacij, naj
brž v Nazarju in okolici, na občnih zborih 
grajajo reorganizacijo iesnoindustnjskih 
podjetij in gozdnih gospodarstev. Pravijo, da 
imajo slabe izkušnje z združitvijo gozdnih 
manipulacij in gozdnih uprav. Pri nas pa 
delavci drugače menijo o tem.

Ob primopredaji gozdnih manipulacij so 
bili na območju Gozdnega gospodasrtva 
Ljubljana sklicani sestanki vsega delavstva, 
zaposlenega v Gozdni eksploataciji lesno
industrijskega podjetja Ljubljani. O kakšni 
graji in slabih izkušnjah ni bilo govora. 
Vsa personalna vprašanja so bila sporazum 
no rešena Upoštevano ie bilo socialno sta
nje prizadetih. Kako pa je z včlanjevanjem 
v sindikat?

Res, takrat je bilo odprto tudi vprašanje, 
ali bo ostalo vse tako kot doslej, to je. da 
bodo delavci, zaposleni pri negi gozdov, . 
ostali še vnaprej v sindikatu kmetijskih in !
gozdnih delavcev, delavci, zaposleni pri eks- »

ploataciji gozdov, pa v sindikatu lesnih de
lavcev. Če bi ostalo pri tem, bi bili v enem 
podjetju dve različni strokovni sindikalni 
organizaciji, kar seveda ne bi bilo prav. Na 
anketo, ki je bila razpisana, kako rešiti to 
vprašanje, oziroma, v katerem sindikatu 
želijo biti gozdni delavci, zaposleni na eks
ploataciji gozdov, pa so delavci takole od
govorili: »Smo za samostojno podružnico v 
sindikatu kmetijskih in gozdnih delavcev.« 
Temu so nasprotovali le nekateri sindikalni 
odborniki sindikalne podružnice delavcev na 
lesnoindustrijskem obratu v Bistri. Delavci 
na eksploataciji gozdov želijo torej imeti 
samostojno sindikalno podružnico. Doslej je 
bila pri Gozdnem gospodarstvu ena podruž
nica. Sedaj pa se razpravlja o ustanovitvi 
treh ali štirih novih podružnic na področju 
Gozdnega gospodarstva Ljubljana. Svojo de
javnost pa bodo te podružnice skupno ure
jale na plenumu vseh sindikalnih podružnic, 
ki bodo ustanovljene na področju našega 
gozdnega gospodarstva.

Otmar Tupy, Ljubljana

UTRINKI IZ ŠALEŠKE DOLINE

Kal vse leži velenjske rudarje
Enako znižanje cen za lignit in rjavi premog je nesmotrno. — Delavski svet 
je zavrnil predlog okrajnega družbenega plana. — Pomoč kolektiva rudarjem, 
ki si sami gradijo stanovanja. — Razpisano bo notranje posojilo občine za 

gradnjo šolskih poslopij. — Kako sodijo rudarji o delitvi dobička.

jem pol na pol del akumulacije za 
razpolaganje in prav tako presežek akuitov 
lacije. Tam, kjer je obrazloženo, zakaj * 
kako bo okraj potrošil dobljeni denar, rl 
odborniki bolj skopi s podatki. Zapisano J’ 
da bodo porabili za okrajno klavnico v o 
štanju 17 milijonov dinarjev, za hotel *«, 
restavracijo »Solčava« v Solčavi pa 7 111 
lijonov dinarjev.

Zakaj vse bo okraj porabil 24 milij°n?j
nnf o nn rrn.nSnn irt In TU*-*dinarjev, ostane odprto vprašanje in 

ni najti odgovora v predlogu družbene^
Pred meseci je bilo v nekem časopisu 

zapisano, da so glavna vrata v velenjskem 
rudniku zaprta kadar kodi velenjski ru- 
diairji zborujejo. Težko jih jo dobiti na se
stanek. Na račun rudarjev so bile tudi v 
radijskih poročilih izrečene pikre pripom-

Stopnja akumulacije v velenjskem rudni- plana. Zapisano je samo, da je ta 
namenjen za »ostale investicije«. Res,znek»i

je znatno višja, kakor v rudnikih lig- 8iabo prepričevanje delavcev in slabo
T7 HrvnLuln Prvi torni nevron, nravi ri. i •____• __ ~ k: ,i„i------; Vznita v Hrvatski. Pod temi pogoji, pravijo, 

d.a se ne moremo kosati z njimi in prodaja 
gre rakovo pot.

Še na nekaj so me opozorili; znižanje cen

bivanje za to, da bi delovni kolektivi « 
komunalno dejavnost okraja dali čim v 
iz svoji razpoložljivih sredstev.

bo. Na uho so mi prišle govorice, da ne- premoga za gospodinjske potrebe je enakoL* n r n. im Zlom nolnvoVAHo Kvr>it n n o iMiso/innnn _it___ t*. t_ —4__i —__„__ _kateri člani delavskega sveta na zasedanjih 
kaj radi pokimajo, če kdo kaj predlaga za lignit in rjavi premog. Potrošniki rajši 

segajo po rjavem premogu. Velenjčanom
Naj mi oprostijo velenjski rudarji, če sem ne”‘preostane "drugeera,' "kukor da TigniiTde- 
prišel med nje s temi besedami in vora- nnnii«^ fvairindtfffiin.t Prnmmr i«<mRHn „•» 
Sanji. Trdijo, da vse to ni res. ponirajo (vsikladiščijo), 

kalorični vrednosti in
»O delavskem svetu bi rad pisal, o go

spodarjenju in razpoloženju pri vas«.
»Prečitajte anketne liste in pojdite med 

rudarje. Povedali vam bodo, kako je pri 
nas«. Kratek in jedrnat odgovor.

»Srečno, rudarji Je vn-š delavski svet 
navajen na kimanje in aiLi na sestankih res 
molčite?«

»To so čenče. Na zadnji sestanek bi _pri
šel im slišal bi nas 
sveta«.

»Kakšne težave vas tarejo?« Naštevali so: 
Premog težko prodamo, investicij za sta
novanja ni od nikoder, šolski prostori za 
naše otroke so slabi, vodovod, ceste, trgov
ski in kulturni dom tržnica, še in še. Res 
polno skrbi imajo, le kako jih rešujejo?

Premog izgublja na 
stroški so dvojni.

■

Zasedanje delavskega sveta zadnje /Jjj. 
januarja. Na zasedanje so prišli tudi ~ 
gospodarskega sveta Okrajnega ljudsK®*k 

" ' avljgv.odbora. Delavci živahno razpravi
Zavrnili so predlog o polovični delitvi

Zavrtel sem telefonsko številko ljubljan
skega trgovskega podjetja »Kurivo-proda- 
ja«. Takole so mi odgovorili: Odkar je cena

da za prosto razpolaganje in presežka sh, 
da plač med podjetjem in okrajem, ul0,.... i: ,— i,^i „.. : trnAinfl •ivali so, koliko naj dobi okraj. Večina * 
bila za to, da dobi okraj od teh razpu* 
Ijivih sredstev ki jih bo ustvaril kolek

lignitu im rjavemu premogu znižana za eno med letom, 21%. ^
-»«.• i -----* Tudi predlog Okrajnega ljudskega odb^

nnviČHnin nVnmnlflp.iie ra praHllftllO ..m.
tretjino, potrošniki rajši kupujejo rjavi pre
mog. Tona trboveljskega kockovca stane 
3447 dinarjev, tona velenjskega ksllita pa 

.. dinarjev, V zadnjih 3 mesecih smo pro-
in člane" ‘delavskega dali 1200 ton velenjskega lignita Ker pro

daja no gre, smo ga v januarju naročili 
samo 500 ton. Najbrž ga bomo še v aprilu 
prodajali.«

'o povišanju akumulacije za gradbeno -0l 
javnost za 4% so zavrnili. Člani sveta tr ju
da bi to povišanje pomenilo podražitev1 
vesticijskih del za nekaj milijonov dPtoji 
jev, da bi Okrajni ljudski odbor ® (j- 
denar, ki je namenjen izrecno za 
cijske objekte rudnika, kar se jim °e 
prav.

Delavski svet je zavrnil predlog o Ftvj 
vični delitvi dobička in polovični ,delJj-L‘l'"i
sklada za prosto razpolaganje, češ da

Na zadnjih zasedanjih delavskega sveta,
----  4. „ ~ 1. : l. 1. „ I -1- ti.m Irt on lr n 1/rvi. nnotrli/lna sestankih kolektiva, ki so kakor pravijo 

zdaj zelo pogosti in dobro obiskani, je vse

Proti majhne razlike v cenah in velike
razlike v kalorijah _____ __ ___ _______  __

Res, za gospodarstvo nerazumljiva stvar. novanj^AI^ie^ta^ntemeUitev ^delavske®*

pogosteje čuti zaskrbljeno vprašanje: »Če
bomo prodali.« Ta kratek stavek poln,skrbi 
vznemirja rudarje, člane delavskega sveta, 
tiste v prodajnem oddelku, direktorja, 
skratka vse, ki so zaposleni v velenjskem 
rudniku. Zadnje 3 mesece prodajo vse manj 
I ignita.

Kako to, saj smo sredi zimo? Rudarji 
pojasnjujejo da je njihov premog predrag 
za potrošnike. Rudnik ima določeno višjo 
stopnjo akumulacije, kakor pa ostali rud 
niki rjavega premoga. Ne razumejo tega 
Velenjski premog je manjše kalorične vred 
nesti, toda skoraj tako drag je, kakor rjavi.

lu prav to pesti velenjske rudarje. Zato je “veta"''resnaI Poglejmo?' 
umesten njihov predlog. Predlagajo, da bi 
bil vsaj za gospodinjsko potrošnjo lignit ,a

ffiV*malo Stanovanjsko stisko rešujejo z last*«* 
u'>~--•»<----~~ — ” močmi

V Velenja je velika stanovanjska 8 
Okrog 150 ljudi prebiva v številnih ?o,ge 
kah, ki so vsemu drugemu Prei gr8' 
kakor stanovanju, in v treh okoliskin e ^ 
dovih. Veter, dež in mraz v barakah, Ti-ga- 
hladni in debeli zidovi gradov ne Prl,so

bolj po lignitu, ki ga je v šaleški dolini 
na sto in sto tisoče ton.

Čuden predlog okrajnega ljudskega 
odbora

šoštanjskega okraja Nerazumljiv mi je bil. šajo stanovalcem. Velenjski rudarji ne 
kakor je bil najbrž nerazumljiv članom de- rejo razumeti, kako da letos niso doDiii ^ 
lavskega sveta, ki so ga brali. Zapisano in dita za dograditev številnih novto 8
predlagano je, da bi kolektivi delili z okra- kd so na pod dograjene. Za dogradite

Prebiral sem predlog družbenega plana hladni in debeli zidovi gradov ne P11 n,g-

v 3
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0 TARIFNIH VPRAŠANJIH KMETIJSKIH IN GOZDNIH DELAVCEV

Delo naj bo merilo tarifne postavne
Januarja je Republiški odbor sindikata 

kmetijskih in gozdnih delavcev in uslužben
cev Slovenije priredil več posvetovanj o la
ti fni politiki v kmetijstvu in gozdarstvu. 
Posvetovanj so se razen članov delavskih 
svetov in sindikalnih odbornikov udeležili 
tudi direktorji oziroma upravniki posestev. 
Poglejmo si le nekaj vprašanj, o katerih so 
Opravljali.

O važnejših vprašanjih naj odloča 
ves delovni kolektiv

Tarifne pravilnike so lani, kljub temu, da 
80 bili nova stvar, v glavnem kar dobro 
^Stavili. Tu in tam so bile seveda napake. 
Nekateri so mislili, da mora tarifni pravil
nik vsebovati vso delavsko zakonodajo in 
80 vnesli v tekst pravilnika več celotnih 
členov iz zakona o delavskem upravljanju. 
Po drugi strani pa so člene, ki govore o 
Odeljevanju sklada plač, o načinu ugotav- 
tianja delovnega učinka, kar je pravzaprav 
najvažnejše, le na kratko napisali. Letos 
bodo dali delovnim kolektivom širša po
oblastila v tarifnih pravilnikih. Tako bo na 
himer kolektiv sklepal o letnem gospodar
jem načrtu, odločal o uporabi skladov za 
tomostojno razpolaganje, določal tarifne 
Ostavke, sklepal o zaključnem računu itd.

Stopnje akumulacije so v glavnem 
take kot lani

Osnova za dobro sestavljen tarifni pra- 
Kllnik in pravilno razdelitev sklada plač je 
dober gospodarski. načrt. Le pravilno po
javljene kalkulacije dajejo osnovo za pra
vilno nagrajevanje. Težave pa nastanejo, 
Ker je v kmetijstvu zelo težko vnaprej do
točiti ceno, ki se skoro vsak dan menja 
[zelenjava, sadje). Lažje je pri vinu, živini, 
Kjer ni tako naglih sprememb. Pri letošnjih 
Kaluklacijah se bodo ravnali po povprečnih 
^nah zadnjih let.

Stopnje akumulacije so v glavnem že do- 
‘°čene in se ne razlikujejo od lanskih. Sko- 
zaj povsod so stopnje akumulacije določali 
“krajni ljudski odbori sporazumno z delov
nimi kolektivi. Le zastopniki posestva Radlje 
°b Dravi so se pritoževali, da so jim na 
“kraju zvišali stopnjo za 4 •/• proti volji ko- 
ektiva.

Tarifne postavke za delo in ne 
za kvalifikacijo

Lani so določali tarifne postavke pogosto 
k> istih načelih kot v industriji, namreč po 
kvalifikacijah. Pokazalo pa se je, da je to 
tožko izvedljivo. V kmetijstvu se namreč 
Je da določiti vseh delovnih mest. Lažje jih 
je določiti pri stalnih delih, na primer v 
živinoreji, kletarstvu, pri traktoristih, težje 
je v poljedelstvu in vrtnarstvu. Se težje pa 
je določiti kvalifikacijo delavcu na delov
nem mestu. Pri košnji, žetvi, mlačvi, oko- 
Jevanju, skratka, kadar je treba pri teh 
belih zaposliti vso razpoložljivo delovno silo, 
se ne da reči, kakšna kvalifikacija bi bila 
Potrebna. Kvalificiran in nekvalificiran de- 
8vee mora takrat opravljati isto delo. Po- 
leg tega je v kmetijski proizvodnji tako — 
Predvsem na manjših posestvih —, da mora 
"Plaveč opravljati na dan različna dela. 
<ato so bili v lanskem letu tudi zaslužki 
Jsiavcev precej drugačni, kot pa so bile 
^stavljene tarifne postavke po posameznih 
$vaiifikacijah. Letos bodo tarifne postavke 
Jjločili za posamezna dela na osnovi go
zdarskega načrta, zaradi lažjega obraču
nan j a pa bodo s pomočjo stare uredbe 
S razporeditvi del v skupine vsa dela raz
belili po strokovnosti in težini v skupine 
? tako določili tarifne postavke. Pri tem 
f bodo upoštevali tudi strokovno sposob- 
,:0st in kvalifikacijo. Vsa dela, kjer se da 
Jjftiti delovni učinek, bodo nagrajevali po 
rplnku. Takšen način nagrajevanja je nam- 
Z lani pokazal velike prednosti, zboljšali 
J? delovno disciplino, dela hitreje oprav
ijo, večja je storilnost dela itd.

tiuda kri zaradi razlik med plačami 
v kmetijstvu in industriji

. Precej hude krvi Je zaradi prevelikih 
rpfclik povprečnih zaslužkov v kmetijstvu in 
v Industriji. Minimalne tarifne postavke, ki

Na mori®
Vas vabimo
v dom »UDARNIK«, Lovran. 
Dnevna oskrbovalnina s po
pustom 160 dinarjev. Na veselo 
svidenje!

Kolektiv naj odloča o gospodarskem načrtu in zaključnem računu. — Stopnja 
akumulacije je ostala pri 55 %. — V sezoni je povprečna plača največ 7000 din. 
V podjetju za odkup žita v Murski Soboti so delili po več deset tisoč dinarjev 
dobička na delavca — na državnem posestvu pa še plačnega fonda niso dosegli. 

Družbena evidenca zavira napredek posestev

so določene z lanskoletno uredbo o delitvi 
sklada za plače v gospodarskih podjetjih, 
so za kmetijstvo že same po sebi precej 
nižje od minimalnih v industriji kljub te
mu, da je delovni čas v kmetijstvu povpreč
no eno uro daljši kot v industriji. V kmetij
stvu pa je precej težje uresničevati sklad 
za plače, saj poleg ostalih činiteljev, ki 
vplivajo na sklad za plače, vpliva še pri
roda. Lani so zaslužili delavci v kmetijstvu 
v največji sezoni od 6000 do 7000 dinarjev 
povprečno. Spomladi, v zadnjih jesenskih in 
zimskih mesecih pa so se zaslužki znižali 
celo .na 4000 do 5000 dinarjev. Razen tega so 
državna posestva lani vse leto izplačevala 
le štiri petine zaslužka in bodo šele sedaj 
ob zaključnih računih izplačala ostanek, če 
bodo seveda zaključni računi pokazali, da 
ga lahko izplačajo. Precej posestev je takih, 
da bodo morali delavci in uslužbenci ostati 
le pri štirih petinah plače, ker jim slabi 
hektarski donosi, suša in zgodnji pomla
danski mraz niso omogočili ustvarjanja pla
niranega in potrebnega sklada za plače.

Nekatera trgovska podjetja dele 
dobiček na račun kmetijskih delavcev

Na državnih posestvih lani sploh niso 
delili presežka plačnega fonda. Delila pa 
so ga podjetja, ki trgujejo s kmetijskimi 
pridelki. V podjetju za odkup žita v Murski 
Soboti so delili tudi po več deset tisoč di- | 
nar jev na posameznika. Državna posestva 
pa, ki so prodala pšenico prav tem pod
jetjem, še plačnih fondov niso mogla doseči.

Za enako delo enako plačilo
Lani še niso imeli v vseh zadrugah skle

njenih kolektivnih pogodb. Delavce in 
uslužbence so plačevale v glavnem po sta
rem in je prišlo večkrat celo do nesoraz
merja med plačami delavcev v zadrugah in 
drugod. Čeprav je delo mesarja v zadrugi 
enako delu mesarja v nekem drugem pod
jetju, delo agronoma v zadrugi enako delu 
agronoma na državnem posestvu, niso bili 
enako plačani. Pri sestavljanju kolektivnih 
pogodb se bo treba ravnati po plačah, ki 
jih imajo delavci in uslužbenci na ostalih 
posestvih in v podjetjih.

Kaj pa Republiški odbor?
Ob sestavljanju letošnjih tarifnih pra

vilnikov bodo vodstva posestev razposlala 
na vsa delovišča razen osnutka tarifnega 
pravilnika še izvleček iz plačilnih list leta 
1952, da bi lahko primerjali dejanske zasluž
ke s tarifnimi postavkami. Republiški odbor 
sindikata pa bo potrjeval tarifne pravilnike 
skupinsko tako, da bo zbral več pravilnikov 
enakih posestev — enakih po obsegu in 
osnovni dejavnosti. Tako bodo tarifne po
stavke za enaka dela v sorodnih posestvih 
vskladili.

O vseh teh stvareh razpravljajo sedaj 
delovni kolektivi kmetijskih posestev in 
gozdnih gospodarstev Ze dosedanje raz
prave pa kažejo, da si povsod prizadevajo, da 
bi se uveljavilo načelo socialističnega nagra
jevanja. Pri tem pa imajo seveda precej te
žav. France Martinec

PREKLIC
Veble Vladimir, magister pharm. v Roga

ški Slavini, obžalujem vse zoper Fradel Vido, 
farmacevtko v Rogaški Slatini, iznešene ža
litve ter jih preklicujem kot neresnične in 
se Ji zahvaljujem, da je odstopila od tožbe.

la Gorenjsko
Vas vabimo

v dom »TONETA ČUFARJA«, 
Dvorska vas. Dnevna oskrbo- 
valnina s popustom 160 din. 
Na veselo svidenje!

Za ureditev gmotnih prtiih
zdravstvenih delavcev

V našem listu smo že pisali o slabih . plačo, kakršno doseže zdravnik šele po 
gmotnih razmerah zdravnikov in osta- j 11 in 14 letih službovanja, da dobi ab- 
lega zdravstvenega osebja. Tudi na solvent srednje industrijske šole, ko šolo 
občnem zboru Slovenskega zdravniške- absolvira, višjo plačo kot pa zdravnik
ga društva so razpravljali o tem. Pred
sednik dr. Jakša je omenil, da je zdrav
nik pripravnik razporejen v XIV. pla
čilni razred z mesečno plačo 7200 di
narjev, ki je manjša od zaslužkov vra
tarjev, nočnih čuvajev in drugih. Slo
vensko zdravniško društvo opozarja na 
ta nesorazmerja, saj je delo zdravstve
nega osebja zelo odgovorno. Posebna 
komisija bo proučila resolucijo, ki jo bo 
društvo poslalo merodajnim oblastnim 
organom.

KAJ PRAVIJO MARIBORSKI 
ZDRAVNIKI

Nam zdravnikom je zaupano naj dra
gocenejše, kar imamo — zdravje naših 
delovnih ljudi in s tem njihova sposob
nost za delo. Ugotavljamo, da so seda
nje plače zdravnikov mnogo prenizke 
in ne ustrezajo naporni in odgovorni 
službi, ki jo opravljamo. Prejemki po 
sedanji uredbi o nazivih in plačah v 
zdravstveni stroki niso v nobenem raz
merju v važno vlogo zdravniškega po
klica. Pri tem je treba še posebej upo
števati:

— da konča zdravnik svoj študij šele 
povprečno s 26. letom starosti,

— njegovo delo je tako duševno kot 
fizično izredno naporno,

— vsak od nas je ne glede na ožjo 
stroko izpostavljen infekcijam,

— statistike kažejo, da je povprečna 
življenjska doba zdravnikov krajša kot 
pri ostalih poklicih.

Dežurni zdravniki v bolnicah ne do
be za 24-urno dežurstvo ponavadi no
bene nagrade, razen brezplačne hrane, 
ali pa je ta nagrada malenkostna in se 
ne nagrade vse opravljene dežurne 
službe. Dežurna služba zdravnikov je 
tudi nadurno delo in je protizakonito 
zahtevati, da ne bi bilo plačano.

Ugotavljamo, da prejema na primer 
inženir začetnik v tovarni povprečno

O ZAŠČITI DELA V GRADBENIŠTVU

Povežimo delovno zaščito z materialno odgovornostjo
Na plenarnem zasedanju Centralnega sve

ta Jugoslavije in Republiškega sveta Slo
venije so bile razprave o zaščiti pri delu. 
Odborniki so marsikaj predlagali. Nekateri 
so predlagali, da bi bilo treba za uspeš
nejšo zaščito pri delu izvoliti delovne in
špektorje. Drugi menijo, da bi bilo treba 
ustanoviti komisije pri sindikalnih organi
zacijah, ki bi skrbele za higensko in teh
nično zaščito. Nekateri se ogrevajo za oba 
predloga, nekaj pa jih je mnenja, naj bi 
sindikalne podružnice poskrbele, da delav
ski svet podjetja določi sposobnega stro
kovnega uslužbenca, ki bo odgovarjal za
7 fl a! a

Vsi ti predlogi so dobri. Vendar za za
ščito dela v gradbeništvu ne bi prišli po
vsem v poštev. Mislim, da zato ne, ker ima
jo gradbene stroke prav posebne pogoje 
dela. V gradbeništvu se delovne razmere 
nenehno menjajo, čestokrat vsako uro. Zato 
mislim, da bi komisija za zaščito dela pri 
sindikalnih podružnicah oziroma izvršni od
bor sindikata bolj poskrbeli za zaščito dela, 
če bi vplivali na delavske svete, oziroma 
vodstva podjetij, da bi ta od vseh delovodij 
na vsakem delovnem mestu zahtevala, da 
skrbijo za varnost dela. Zakaj mislim tako? 
Zato, ker je nujno, da je tisti, ki je v stalni 
povezavi z izpolnjevanjem vseh delovnih 
razmer, ki skrbi za pravilno strokovno iz
vedbo dela, tudi dolžan skrbeti za zaščito 
dela. Vsak drug organ bi imel pri tem 
manj uspeha. Pred leti se je na primer 
zaradi nestrokovnega prekopavanja zrušil 
strop na skupino delavcev, ki so delali na 
gradbišču ravenske železarne. Delovodja ni 
nadzoroval dela. Ce bi ga, bi prav gotovo 
delavce opozoril na nevarnost. Zato bi mo
ral delovodja tudi odgovarjati za varnost 
dela z vsemi posledicami.

V gradbeništvu je stoodstotna varnost pri 
delu izključena. Ce pa bi povečali skrb za 
delovno zaščito, bi prav gotovo lahko zni
žali precejšnje število nezgod. Statistika 
nam pove, da je med ponesrečenci največ 
mladih ljudi do 20 let starosti. To pomeni, 
da se pri delu ponesrečijo manj izkušeni 
delavci. Toda, kakor je dolžnost delovodij, 
da skrbijo za kvaliteto dela, tako bi bila 
tudi njihova dolžnost, da nadzorujejo de-

se pri delu po- i 
naprav, oziroma |

lavce, predvsem mlade, če 
služujejo vseh varnostnih 
če upoštevajo vsa varnostna navodila.

Mislim, da bi bilo treba še nekaj storiti. 
Delavce, ki nočejo upoštevati varnostnih 
naprav ali ki ne uporabljajo zaščitnih sred
stev, bi bilo treba klicati na odgovornost. 
Prav malo primerov pa je znanih, da bi bil 
delavec zaradi tega klican na odgovornost, 
ker ni upošteval opozoril delovodij. Res, 
mladi ljudje zaradi svoje lahkomiselnosti, 
včasih zaradi objestnosti, največkrat pa, 
ker nimajo dovolj izkušenj, ne upoštevajo 
navodil predpostavljenih o zaščiti dela. To
da, če delovodja od njih zahteva določeno 
količino kvalitetnega dela, je od njih prav 
tako dolžan zahtevati, da upoštevajo var
nostne ukrepe podjetja oziroma delovodij. 
Prav v tem pa smo bili premalo vztrajni. 
Vse prevečkrat smo mislili, da bomo ljudi 
s splošnimi opomini in sklepi prevzgojili. 
Vodstva sindikalnih organizacij so se takrat, 
ko se je nesreča že zgodila, vse prepogosto- 
krat zadovoljevala s splošno ugotovitvijo, 
češ »sam je kriv«.

Na odgovornost bi bilo treba klicati tudi 
delovodje. Republiškemu odboru sindikata

ni znan prav noben primer, da bi bil kdo 
od neposrednega vodstva podjetja klican na 
odgovornost, če se je nesreča dogodila, ali 
pa da bi sindikalna organizacija ob takšnih 
primerih zaostrila vprašanje varnosti pri 
delu.

Se na nekaj nas opozarja statistika. Pre
težno število nesreč pri delu se dogodi ob 
zaključku delovnega dne. Delavci so zaradi 
utrujenosti premalo pozorni. Zato bodo mo
rale podružnice tudi še bolj zaostriti vpra
šanje nepotrebnega nadurnega dela.

Človeško življenje je dragoceno. Ce se 
kdo ponesreči, posebno če Je smrtni primer, 
je ponesrečenec največkrat »sam kriv«. Ne 
posameznik in ne podjetje kot celota, v ve
čini primerov, ni klicano na odgovornost. 
Mislim pa, da bi bilo treba varnost pri delu 
povezati z materialno odgovornostjo pod
jetja. To bo vsekakor najbolj učinkovit 
ukrep. Podjetje, ki bo imelo več nezgod, 
naj plača tudi več prispevkov za socialno 
zavarovanje. In potem bodo v podjetju prav 
gotovo bolj pozorni na zaščito pri delu in 
na odgovornost bodo klicali vsakogar, ki je 
nesrečo zakrivil. Rudi Ganziti

začetnik.
Nedvomno je odgovornost zdravni

kov mnogo večja kot pa odgovornost 
omenjenih poklicev. Poleg tega terja 
zdravniški poklic nenehno izpopolnje
vanje, za kar je potreben prosti čas in 
kar je združeno z dokaj velikimi izdatki 
za strokovno literaturo, ki je danes 
zdravniku skoraj nedosegljiva. Z današ
njimi plačami so zdravniki skorajda 
primorani iskati razne honorarne zapo
slitve, v kolikor za to še obstojajo mož
nosti. S tem pa brez dvoma trpi kva
liteta dela.

Zato menimo, da je naš predlog, da 
bi bila izdana nova socialno pravičnej
ša uredba o nazivih in plačah v zdrav
stveni stroki, utemeljen in predlagamo: 
zdravnik pripravnik naj bo razvrščen 
v X. plačilni razred. Po dveh letih pred
pisane pripravniške dobe naj napredu
je v IX. razred. V naslednjih letih naj 
napreduje tako, da bi prišli po dvajsetih 
letih službovanja v naj višji III., spe
cialisti pa v II. plačilni razred. Menimo, 
da je zdravnik po dvajsetih letih služ
bovanja dosegel višek strokovne spo
sobnosti in se nam zdi prav, da dobi 
takrat tudi najvišjo plačo.

Predlagamo, da se zdravniška de
žurna služba v bolnišnicah honorira 
vsem dežurnim zdravnikom in to po 
750 dinarjev za vsako 24-urno dežur
stvo. Pri tem je treba upoštevati, da je 
dežurna služba v bolnišnici napornejša 
kot služba na polikliniki, ki se že sedaj 
honorira s 400 dinarji pavšalno ter 60 
dinarjev od vsakega obiska posebej.

Na ta način bi bili zdravniki do neke 
mere izenačeni v svojih prejemkih z 
visokokvalificiranimi delavci v proiz
vodnji. Da je ta zahteva v resnici 

i skromna, dokazujejo danes že splošno 
znani statistični podatki o visoki storil
nosti zdravstva, ki pa se žal uporab
ljajo samo v zvezi z zahtevami do 
zdravstvenega osebja. Ko pa se govori 
o materialni odškodnini za izvršene sto
ritve, ki so prav tako donosne kot ka
tero koli tovarniško delo, tedaj se po
ziva na požrtvovalnost in idealizem. Ce 
hočemo mlade zdravnike vzgojiti v za
res socialistične ljudi, moramo iti po 
drugi poti. Omogočiti jim moramo, da 
so stanu primerno oskrbljeni, da se 
lahko v prostem času posvete študiju, 
ne pa da se morajo takoj po končanem 
študiju boriti za postranske dohodke. 
Skoda, ki jo pri tem mlad zdravnik 
sčasoma trpi na svojem značaju, se bo 
dala le težko popraviti in njenih posle
dic za skupnost nikakor ne gre zanema
riti.

68 lastnoročnih podpisov zdravnikov

Pridružimo sc prvim Krvodajalcem!
Letos smo začeli tudi pri nas konservirati | 

kri na poseben način. Doslej so kri prede- I 
lovali le v plazmo, ki so jo potem hranili 
zmrznjeno. Kadar koli so jo hoteli dati bol- 1 
niku ali ponesrečencu, so jo pripravili, kri j 
Pa je morala biti Iste skupine kot bolni- j 
kova. 31. januar je prelomnica v razvoju 
transfuzije krvi v Jugoslaviji. V institutu 
transfuzije krvi v Beogradu so dobili prvič 
kri v prahu iz domače tovarne. Iz enega

PREKLIC SINDIKALNE KNJIŽICE
Sindikalno knjižico je izgubil in j-o pro

glaša za neveljavno tovariš Florijan Flis 
’ štev. sindakalne knjižice 133267.

l^zinekih stanovanj bi potrebovali okoli 
.milijonov dinarjev. In zato mislijo ru- 

v rji letos vsak razpoložljivi dinar vložiti 
dograditev stanovanj. Seveda ves sklad 

ih, .Prosto razpolaganje in dobiček bosta le 
^‘dnkost.
h delavski svet je na decembrskem zase
lku sklenil, da bo S milijonov dinarjev 
st« sklada za prosto razpolaganje posodil ti- 
Hrudarjem, ki mislijo sami graditi sta- 
L^anjske hiše. Izvolil je komisijo, ki bo 
Kivija pogodbe in urejala kreditiranje. 
Dgdjietje bo rudarjem plačalo račune ali 
twjim bo kupile potreben material, skratka, 
Ki-v^salo bo rudarjem, da si bodo sami do- 

okrog 32 stanovanjskih hišic. V ve- 
Umskem rudniku trdijo, da bodo ta sta- 
ijijdnja veliko cenejša. Družinsko stanova
ti jj v bloku stane okoli 3 in pol milijona 
war.iev, za 8 in pol milijona dinarjev, s 

Sevanjem posameznikov seveda, pa bodo 
uredili kar 32 stanovanj. Tudi gradnjo sta- 
(VaiU v Novem Velenju mislijo poceniti. 
Vkovali so svoje gradbeno podjetje. Pra- 

da bo to podjetje gradilo ceneje od 
Wadisa«, zaposleni pa bodo delavci iz ne- 
^r6dne okolice Velenja, ki so trenutno ne- 
vJ^leni ali pa so odveč pri jamskih in in

dijskih delih rudnika.

e*e?tje potrebuje novo šolsko poslopje 
in popolno gimnazijo

v L^novanjski stiski se v Velenju iz leta 
bolj pridružuje stiska šolskih prosto

ra ' Leta 1946 je hodilo v velenjsko šolo 
°^r°k, letos pa jih hodi že 682. Velenj- 

'dn *ske prostore pravzaprav ne moremo 
Nsir Xati* šoio Razredi so nameščeni v treh 

v stari šoli iz rajne Avstrije, v 
konjušnici in v leseni baraki. Prostori 

**arisSni’ vedno več otrok hodi v šolo. De- 
ba "L. za gradnjo novega šolskega poslopja 

od nikoder. Zato v Velenju že govo
ru 0 notranjem posojilu, ki ga bo razpi- 
■ktja dolenjska občina. Posamezniki in pod- 

*»• do del svojih prispevkov vložili v 
-10 aovega šolskega poslopja. Rudarji 

Slo..K°tovo ne bodo zaostajali, saj so lani 
1 5°!i v Skalah milijon in pol di- 

y v pomoči.
Kjr^ajčani se tudi zelo potegujejo za 
% vl£m gimnazijo. Takole pravijo. Velenje 

°ekaj letih najpomembnejše središče 
. doline. In bodoči strokovnjaki naj 

• 0 *z vrst delavcev-rudarjev. V Ve- 
36 doslej le štirirazredna gimnazija. 

T Cm.razrede gimnazije pa dijaki obiskujejo 
Vstati morajo ob treh zjutraj, iz

Celja pa se največkrat vrnejo Sele ob pol 
sedmih zvečer. Dijaki so pod premajhnim 
nadzorstvom staršev, nimajo časa za učenje 
in tudi njih prehrana ni najboljša. Žene 
velenjskih rudarjev so na zadnjem sestanku 
zahtevale, da je treba čimprej in kolikor 
največ mogoče storiti, da bo Velenje dobilo 
nova šolska poslopja in popolno gimnazijo.

Seveda želijo Velenjčani še marsikaj ure
diti in zgraditi. Potreben jim je nov vo
dovod z dobro pitno vodo. Sedaj črpajo vodo 
iz jame. Novo delavsko naselje je brez 
trgovskih in drugih lokalov, tu še niso 
urejeni tržni prostori, v naselju si želijo 
velik kulturni dom, ob jezeru hotel in re
stavracijo, urediti ceste in še marsikaj. 
Vsega seveda ne bodo napravili, toda čez 
leto dni bo* veliko storjenega, če bodo vse
skozi delali s tolikšno vnemo, kakor v za
četku letošnjega leta načrtujejo.

Razprave o otroških dodatkih
Napak bi bilo trditi, da se delavski svet 

in upravni odbor v velenjskem rudniku 
ukvarjata zgolj z upravno tehničnimi posli. 
Res, razprave o planu, proizvodnji, investi
cijah in podobnem jim vzamejo precej Časa. 
Vendar pa lahko v delu teh organov za
sledimo še razprave o marsičem drugem. 
Na enem od zasedanj so člani delavskega 
sveta razpravljali o trošenju otroških do
datkov. Nekateri očetje otroške dodatke za
pijejo. Člani sveta so dejali, da je treba 
nekaj storiti, da ne bi trpela družina. Nad
zorovati je treba tudi koristnike dodatkov., 
da jih ne bi kdo neupravičeno prejemal. 
Socialno skrbstvo občine so člani sveta 
opozorili, naj prevzame skrbstvo nad zane
marjenimi otroci. Stanovanjski komisiji 
podjetja so naročili, naj pregleda stanova
nja in predloži za izselitev vse tiste dru
žine, ki ne pazijo dovolj na red in čistočo 
in ki nova stanovanja kakor koli poško
dujejo.

Besede rudarjev o komunistih, sindi
katu, delavskem svetu in delitvi 

dobička
Pred dnevi je organizacija Zveze komuni

stov na rudniku razdelila med člane ko
lektiva anketne liste. Želela je, da rudarji 
odgovorijo na vprašanja kako sodijo o delu 
organizacije Zvezo komunistov in o delu ko
munistov v podjetju sploh. Odgovorili naj 
bi o dobrih in slabih straneh dela sindikal
ne organizacije, ali je delavski svet izpol

ni! vse, kar .mn je bilo naročeno, rudarji 
pa naj bi tudi odgovorili, kako mislijo o 
delitvi presežka. Večina rudarjev je vrnila 
izpolnjene anketne liste, v njih je najti kaj 
malo osebnih opazk, pač pa so polni zani
mivih odgovorov. Strnimo nekaj odgovorov 
in poglejmo, kaj so rudarji napisali.

Rudarji očitajo nekaterim komunistom, 
da se ne ravnajo po svojih lastnih besedah, 
hodijo v cerkev, puščajo svoje otroke k ve
rouku in pijančujejo. Vsega tega komunist 
ne sme delati Najti je tudi pripombe, da 
posamezniki nekaterih komunistov ne po
znajo, ne vedo, kdo je komunist in kdo m. 
Ti da se najbrž skrivajo prod delavci, češ, 
da ne bi delavci kritično sodili o njihovem 
delu in življenju. V anketnih listih je tudi 
najti zahtevo, da je treba na rudniku pri
praviti še več odprtih sestankov komuni
stov. Skratka, rudarji opozarjajo organizaci
jo Zveze komunistov, da nekateri člani ne 
spadajo vanjo.

Tudi sindikalni organizaciji so našteli 
vrsto slabosti. Očitajo ji, da premalo skrbi 
za vzgojo članstva, da odborniki dostikrat 
ne znajo odgovarjati na zastavljena vpra
šanja. Od sindikalne organizacije zahteva
jo, da pripravi vrsto seminarjev, kjer naj 
bi razpravljali o gospodarskih vprašanjih, 
sploh pa, da je treba o gospodarstvu več 
razpravljati.

Tudi o delavskem svetu so izrečene kri
tične besede. Pravijo, da delavski svet še 
ni storil vsega, kar bi moral in v delav
skem svetu je čuti premalo besed delav
cev, vanj da bi bilo treba v bodoče izvoliti 
še več delavcev. Delavski svet včasih pre
pušča vrsto opravil upravnemu odboru. To 
je važno opozorilo organom delavskega 
upravljanja, da se prej ko mogoče otresejo 
kali birokratizma, ko le ozek krog Ijndi 
razpravlja in odloča o vrsti važnih 
vprašanj.

Od vseh zastavljenih vprašanj so naj
bolj zanimivi odgovori na tisto, kako deliti 
dobiček. Nekaj rudarjev je zapisalo, da je 
treba dobiček razdeliti med nje. Velika ve
čina pa predlaga, da je treba presežek skla
da plač vtiožiti v gradnjo stanovanj in tudi 
v gradnjo šol ter cest. Del rudarjev pred
laga, da bi bilo treba presežek sklada plač 
zadržati v rezervnem skladu. Tako naj bi 
bili rudarjem zagotovljeni zaslužki, če bi 
podjetje kakor koli zašlo v gospodarske te
žave. To vprašanje o delitvi dobička je 
bilo vsekakor preizkusni kamen za zrelost 
kolektiva. In kolektiv je nanj odgovoril s 
preudarno besedo. Dore

litra krvi pridobe 350 gramov suhe plazme. 
To pred uporabo razredčijo v posebni raz
topini in jo dajo bolniku ne glede na krv
no skupino. Takole konservirana kri drži 
neomejen čas in je zelo dragocena za reše
vanje življenj, zlasti pri večjih nesrečah, 
najbolj pa seveda v vojni.

Zbiranje in predelovanje krvi ima zato 
velik človekoljuben namen. Rdeči križ Slo
venije je pozval v začetku februarja vse dr
žavljane naše domovine, da odstopijo nekaj 
krvi v te človekoljubne namene. Kri zbi
rajo v Ljubljani, Celju in Mariboru. V ljub
ljanskem zavodu za transfuzijo krvi so se 
začeli oglašati brezplačni krvodajalci. Med 
prvimi so bili Leopold Krese, podpredsed
nik MLO Ljubljana, dr. Jože Potrč, član 
Izvršnega sveta LRS, dr. Pavel Lunaček, 
dekan medicinske fakultete, dr. Marjan 
Ahčin, direktor centralnega higienskega za
voda, Mavricij Bore, tajnik Republiškega 
sveta sindikatov za Slovenijo, Jože Jurač, 
upravnik našega lista Med prvimi krvoda
jalci je največ zdravstvenih delavcev ter 
vojakov in oficirjev Jugoslovanske ljudske 
armade. Iz Litostroja se je tudi že prijavilo 
okrog 170 članov kolektiva. Iz pediatrične 
klinike so prišli kar vsi z dr. Marjanom 
Avčinom na čelu. Vsak dan je več krvo
dajalcev, ki dajejo svojo kri, da bi rešili 
življenje svojemu sotovarišu.

Prepričani smo, da so bo vsak zdrav člo
vek pridružil prvini krvodajalcem, saj bo 
s tem izpolnil svojo državljansko in člove
koljubno dolžnost.

Tiskccnl sklati
„ Gela irske enotnosti«4

Do sedaj 3,038.071.—
»Chemo«, Import-Export,

Ljubljana 10.000.—
Gozdno gospodarstvo,

Maribor 5.000,—
Trg. podjetje »Soča«,

Most na Soči 5.000.—
Trg. podjetje »Snežnik«,

• Ilirska Bistrica 2.000.—
Sind. podr. obrt. delav

cev, Ljubno ob Savinji 1.000.— 
Steklarna, Rogaška

Slatina 30.000.—
Trg. podjetje »Izbira«,

Ljubljana 5.000.—
Elektrotehna, Ljubljana 10.000.— 
Lesno industr. podjetje,

Kočevje • 20.000.—
Radka Bristel, Hotel

Union, Ljubljana 260.—
Strojne tovarne »Miha

Marinko«, Trbovlje 10.000.— 
Predilnica Litija, Litija 12.500.— 
Cinkarna, Celje 20.000.—
Kemična tovarna Moste,

Ljubljana 50.000.—
Tovarna poljedelskih

strojev, Maribor 10.000.— 
Tovarna lakov, Domžale 10.000.—
Na dan 17. febr. 1953 3,238.831.—

Vsem kolektivom se v imenu 
čitateljev in lista naj lepše zahva
ljuje »Delavska enotnost«.

Na Pohorju je bilo v nedeljo četrto smučarsko prvenstvo grafičarjev Jugosla
vije. Sodelovalo je več kot sto tekmovalcev in tekmovalk iz Maribora, Celja, 
Ljubljane, Kranja, Zagreba in Beograda. Na prvem mestu so bili Ljubljančani, 
drugo in tretje mesto si dele Mariborčani in Celjani, njim pa slede tovc Hši 

iz Zagreba, Kranja in Beograda.

I
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KULTURNI ZAPISKI

Dopis iz Novega mesta

0 bršljinski „Svobodi“, kulturnem tednu in še kaj
F novomeškem okraju imamo kar pel 

sindikalnih kultu mo umetniških društev,
poleg tega pa deluje v delovnih kolektivih 
še deset raznih kultur no umetniških skupin. 
Zlasti S KUD »Dušan Jereb« v Novem mestu. 
S KUD »Bratov Pirkovičev« v Šentjerneju in 
»Svoboda« v Bršljinu so postala prava kul
turna, žarišča v svojem kraju.

Ni vse zlato, kar se sveti — pa tudi s 
kulturo v našem okraju ni vse tako kot bi 
si želeli. Vsa kult ur o prosvetna dejavnost je 
premalo povezana, drug drugemu si ne po
magajo, vsak gleda le bolj nase. Okrajni 
odbor Ljudske prosvete pa le rajši »admi
nistrira« in le b.olj skrbi za kultur no-umet- 
niška društva. Kakšno drobtino dobi še 
S KUD »Dušan Jereb« v Novem mestu, ker 
je pač »doma«.

Prejšnja leta je bila navada, da je bil v 
okrajnem odboru Ljudske prosvete tudi član 
okrajnega sindikalnega sveta. Bil je vsaj 
»simbolično« povezan z Ljudsko prosveto in 
svetoval, kako naj Prosveta pomaga tudi 
delavskim kulturnim skupinam. Zadnja leta 
pa so to navado opustili. Res. v odboru 
Ljudske prosvete je tudi zastopnik »Svobode« 
iz Bršljina, celo gospodar okrajnega odbora 
Ljudske prosvete je, le bršljinska »Svoboda« 
od tega nima nič. Še lepše je, da se odbor 
zelo poredkoma sestaja. Ne vem, če je prav, 
da so pred nedavnim dali SKUD-u »Dušan 
Jereb« kar precej denarja v dar za scenerijo 
Kreftovih »Celjskih grofov«. »Svoboda«,
SKUD-i pa tudi kultur noumet niška društva, 
ki so pomoči veliko bolj potrebna, je pa niso 
dobili. Seveda se potem ne smemo čuditi, 
da v našem okraju nimamo kulturnega sre
dišča, ki bi usmerjal kulturno dejavnost in 
ji pomagal. Okrajni odbor Ljudske prosvete 
je pravzaprav SKUD »Dušan Jereb« in še 
ta gleda le bolj nase. Zato pa se po drugih 
društvih in skupinah znajdejo kar sami.

J~- •- -----'-Ho/

na prvo predstavo »Jakoba Rude«, ki je 
bila, poleg vsega, se začetna prireditev kul
turnega tedna v Novem mestu. Program so 
sestavili v okrajnem odboru Ljudske pro
svete! Res, zatrjujejo, da jih ta »kulturni

Samo »Svobodo« iz Bršljina si poglejmo!
Komaj nekaj mesecev dela ima za seboj, 

pa je že vrsta uspehov. Dramska sekcija je 
dala na oder »Detektiva Meglo«, Cankarje
vega »Jakoba Rudo«, sedaj pripravlja za 
mladino »Kresnička«, deluje še tamburaški 
in zabavni orkester, pevski zbor šteje pa 
70 članov. Novo mesto pa »nima« pevovodje. 
Tudi knjižnico imajo. Pravzaprav imajo 
okrog petsto knjig, ki pa so še vse zložene 
v omarah in zabojih Svobodaši so namera
vali za Prešernov dan odpreti v Zadružnem 
domu, kjer domuje »Svoboda«, knjižnico in 
čitalnico. Toda ljudem okrog kmetijske za
druge se zdi važnejša trgovina kot knjiž
nica in so odprli trgovino, čeprav sta prav 
pri Zadružnem domu že dve trgovini. Brš- 
Ijinski svobodaši se pritožijo tudi čez kul
turne in prosvetne delavce v Novem mestu. 
V »Svobodi« je že čez petsto članov delav
cev iz tekstilne tovarne, železničarjev in 
delavcev iz »Pionirja«. Prosvetnih in kul
turnih delavcev je v Novem mestu skoraj 
šestdeset pa ni nikogar blizu, da bi jim po
magal. člane »Svobode« boli, da se tovariši 
iz dramske skupine »Dušana Jereba« tako 
malo zanimajo za delo gledališke sekcije 
naše »Svobode«, čudno se jim zdi, da ni 
bilo niti iz okrajnega odbora Ljudske pro
svete, niti s sindikalnega društva nikogar

d .* Jfpjll

France Slana: Hlapec

bojkot« ni spravil v slabo voljo, saj so bili 
veseli polne dvorane delavcev in kmetov 
in niso in ne bodo več čakali na »pomoč« 
iz Novega mesta.

Ker sem že pri kulturnem tednu, bi rad 
še nekaj o njem napisal, da bo slika popol
nejša.

V Novem mestu je kulturna dejavnost 
zelo živahna. Prireditve so večinoma zelo 
kakovostne, skrbno pripravljene. Zato so 
tudi v Prešernovem tednu — letos so ga 
prekrstili v Kulturni teden — vse prireditve 
velik kulturni dogodek. Le eno napako imajo 
vsi programi. Prenatrpani so. Včasih pa 
rado v programu še kaj »zmanjka«, ker so 
bile »večje oči kot usta«.

Letos so napovedali zelo bogat program. 
Da, še prebogat, da bi lahko vse izpeljali. 
Napovedali so dva koncerta: v ponedeljek 
2. februarja koncert orkestra JLA, v četrtek 
5. februarja pa koncert orkestra sindikalnega 
k u It ur noumet n iškega društva. Koncert JLA 
Je bil, elani orkestra SKUD-a so se pa »sku-
jali«. Sliši se, da je po sredi zamera

spor med glasbeniki obeh orkestrov. V No
vem mestu smo imeli namreč že prav lepo 
uspele simfonične koncerte obeh orkestrov. 
Sedaj pa je spet vse padlo v — Krko! V 
petek so pa še »svobodaši« odpovedali Pre
šernovo proslavo. Nek član odbora, ki je 
obljubil, da bo proslavo pripravil, je odšel 
na službeno potovanje in menda o tem »po
zabil« obvestiti odbor. Zadnji dan je bilo 
pa seveda že prepozno. Zdi se, da tak odnos 
tovarišev iz sinidkalnega kulturnoumetni- 
škega društva in »Svobode« ne kaže delo 
teh društev nič kaj v lepi luči.

Da ne bom samo grajal. »Svobodaši« so 
»Jakoba Rudo« kar dobro zaigrali in pra
vijo, da bodo prišli gostovat tudi v Novo 
mesto in še drugam po okraju. Slovenski 
književniki iz Ljubljane so priredili v sre
do literarni večer. Svoja dela so brali: 
France Bevk, Pavel Golja, Fran Albreht, 
Mimi Malenškova in domačin Severin Šali. 
V soboto je SKUD »Dušan Jereb« dovršeno 
zaigral Kreftove »Celjske grofe« v režiji 
profesorja Antona Trdana. Za zaključek ted
na pa je bila v Dolenjskem muzeju v ne
deljo odprta razstava slikarskih del prof. To
neta Lamuta, Moleta in Borčiča ter raz
stava slovenske knjige. Isto popoldne je 
bršljinska »Svoboda« zaigrala pred polno 
dvorano »Detektiva Meglo«. Torej: velika 
prizadevnost naših kulturnikov. Iz srca smo 
jim hvaležni.

Takšno je torej kulturno življenje v No
vem mestu. Želimo le, da se čimprej združi.

-čo

Z NAŠEGA FILMSKEGA PLATNA

„V1VA ZAPATA« “:,i

TUDI V ŠKOFLJICI BODO USTANO
VILI DELASKO PROSVETNO DRU

ŠTVO »SVOBODA«
Že dalj časa pripravljajo rudarji rud

nika bariia Pleše ustanovitev delavske
ga prosvetnega društva »Svoboda«. Dne 
18. februarja pa ga bodo končno le 
ustanovili. Rudarji pravijo, da imajo v 
Škofljici vse pogoje za delovanje »Svo
bode«. Dobre volje je dovolj in ljudi 
tudi, manjka jim le dvorana za kulturne 
prireditve. Zato namerava »Svoboda« 
med drugim svojim delovanjem tudi 
zainteresirati prebivalstvo Škofljice za 
gradnjo kulturnega doma.

Mnoge pisatelje in filmske umetnike so 
pritegovale mehiške revolucije in celo sam 
Einstein — znani ruski filmski umetnik je 
snemal v Mehiki film »Que viva Mexiko«. 
V prihodnjih dneh bodo naši kinematografi 
predvajati enega izmed najboljših filmov o 
mehiških revolucijah, film »Viva Zapata*, 
ki ga je režiral znan ameriški režiser Elija 
Kazan, scenarij zanj pa napisal ameriški 
pisatelj Steinbeck.

Ljudski junak Emilijo Zapata v tem fil
mu ni prikazan kot nadčlovek brez napak, 
ampak samo kot človek, ki ni mogel trpeti 
krivice. Skozi posamezne dogodke iz Zapa- 
tinega življenja vidimo rast njegovega lika 
od navadnega bojevnika do ljudskega juna
ka. Zapata ni užival v boju, hotel je živeti 
mirno, srečno življenje, toda ko je že izgle- 
dalo, da se je umiril, so ga krvavi zločini 
veleposestnikov in žandarjev prisilili, da je 
zbral svoje Morelose, postal njihov vodja, 
njihov legendarni junak. Življenjska pot Za
pate ni ravna — od borca do junaka, ampak 
polna tragike in boja, slabosti in uspehov. 
Zgodba doseže višek, ko Zapata kot pred

sednik republike s svojo roko obkroži M*, 
upornega Peona in se spomni, da je l)Te(* 
leti diktator Porfiri Diaz prav tako obkrO' 
žil njegovo ime. Tako globoko človeško do" 
živeto je krikazan ta trenutek, da gledale<* 
popolnoma prevzame. Odlično je prikazaJ 
tudi tisti del Zapatinega življenja, ko JJ 
kot krotitelj konjev hoče umiriti, da 
lahko zaprosil za roko hčerke trgovca E spe J"
iz Ajjale, toda nasilje nad Indijanci ga iak° 
prevzame, da pozabi na sebe, svoje želje
mladostne sanje in se v hipu spremeni f 
človeka-bojevnika in revolucionarnega vod1' 
telja s težko macheto v roki in puško čet 
ramena. In njegova smrt na sončnem d-o* 
rišču vojašnice, kamor so ga s prevaro spra' 
vili generali da bi ga ubili. Ne — Zavrt* 
ni umrl! Njegov duh živi in bo živel, dokW 
bo živela svobodoljubna misel v srcih M*' 
hiških ljudi.

Režiserju Kazanu je uspelo oživeti p* 
platnu lik. revolucionarja in ljudskega M 
naka Zapate, toda pri ostalih osebah ni inrf1 
tako srečne roke. Zato popolnoma razuirt 
film lahko samo tisti gledalec, ki je prebrd

Prizor iz filma »Viva Zapata*

OB RAZSTAVI RISB FRANCETA SLANE V MALI GALERIJI

Razstava mladega in nadarjenega slikarja
V teh dneh razstavlja v Mali galeriji 

mlad in nadarjen slikar France Slana 
okrog 50 svojih risb, ki so nastajale ob
snemanju najnovejšega slovenskega 
umetniškega filma »Jara gospoda«,
Ljudje, ki poznajo dosedanje umetniško 
delo Franceta Slane pravijo, da je med 
temi risbami nekaj njegovih najboljših 
del. Posebno hvalijo risbe s tušem. Pa 
tudi sam avtor je mišljenja, da so ne
katere razstavljene risbe res najboljše, 
kar jih je kdaj napravil

Franceta Slano poznamo kot ilustra
torja, saj skoraj ni časopisa ali revije, 
kamor ne bi prispeval nekaj svojih del.

Toda to je samo ena stran njegovega 
delovanja, »samo služba«, kakor sam 
pravi. Ves se je posvetil slikarstvu in 
mnogo njegovih podob še ni našlo poti 
v javnost. Razen tega pa se pridno uči, 
zakaj »samo talent še zdaleč ni dovolj« 
(tako mi je sam dejal) in še dobi čas, da 
se uči tuje .Jezike, ker bi zelo rad odšel 
v inozemstvo proučevat slikarska dela 
tamkajšnjih mojstrov.

Ob tej razstavi želimo mlademu sli
karju, da bi z isto voljo, ki ga je pre
vevala do sedaj, ustvarjal še naprej ter 
se tako sčasoma uvrstil med priznane 
umetnike našega ljudstva.

Steinbeckov roman. Revolucionar FernanM 
Aguirre, ki je prišel is Združenih ameriški'1 
držav, da bi povezal voditelje vstaje in P?j 
znejšega mehiškega predsednika Madero. 
ga ubijejo generali, je prikazan kot čud&jj 
željan krvi in nasilja, kot revolucionar, «' 
je mnogokrat bolj revolucionaren in dosif 
den kot Zapata, obenem pa karierist in d&, 
zerter, ki končno pripravi zločinski ub°[, 
Zapate. Premalo je objasnjen prehod od V 
volueionarja; do izdajalca revolucije, ne vid}'. 
Jo se motivi, ki so ga pripeljali do/* In sl n It 44 « —J — 1 — « — __ r _ tega
človek dobi vtis, da je Aguirre že od v 
začetka pod krinko revolucionarja skrival
tiake temne načrte. Prav tako ni dovoljrtriČ/iiasn nribor/itia efvaffnaia 7»^^«.'..- fO"

PRVI DOMAČI FILM O DELAVSKEM BOJU

Epopeja o jeseniškem, delavskem rodu
Jeseniška železarna je naš najstarejši in 

na j več ji delovni kolektiv težke industrije. 
Tam med. Možaki jo in Golico se dan za 
dnem vali gost dim, iz meseca v mesec se 
kuje m vliva jeklo, ki daje delo tisočem 

tisočem ljudem. In to mogočrio pesem 
dela bomo v kratkem gledali na 'filmskem 
platnu pod naslovom »Železni ognji«.

Scenarij za film sta izdelata režiser Slo
bodan Kosovahč in snemalec Stanko Aleksič 
s pomočjo dobrih poznavalcev zgodovine že
lezarskih Jesenic.

France Slana: Med odmorom

so zelo dobro prikazani prvi delavski štraj- 
• je kalila razredna zavest
jeseniškega železarskega rodu. Posebno jas- 
no pa je v filmu prikazano revolucionarno 
življenje dveh narodnih herojev. ki sta izšla 
iz vrst jeseniških železarjev: Jožeta Gregor

čiča m Matije Verdnika. Gregorčiča — Špan 
skega borca in prvega komandanta parti
zanskega Triglavskega bataljona, igra nje
gov brat Ivan Gregorčič, v vlogi koroškega 
junaka Matije Verdnika pa nastopa Jože 
Iskra. V glavni vlogi Janeza nastopa gleda
liški umetnik Bojan Čebulj. Razen navede
nih sodeluje pri snemanju tudi ves delovni 
kolektiv železarjev. Posebno pomembne so 
scene štrajkov in ilegalnega delovanja de
lavskih voditeljev ter scene iz sedanjega 
preporoda delovnih ljudi, ki se vse bolj za
vedajo, da sami upravljajo tako veliko pod
jetje.

Ta prvi poizkus, prikazati zgodovinsko 
pot revolucije našega delavskega razreda, 
oo prav gotovo še poseben doprinos jeseni- 
sfce železarne k pravilnemu tolmačenju vlo- 
ge delavskega razreda pri ustvarjanju so- 
ciahsUcne' Jugoslavije in boju za boljše

Uroš Zupančič

pričljivo prikazano streljanje Zapatinega 
variša Pabla Gomeza, ki je v predsednik* 
Maderu videl prijatelja indijanskih revež#6] 
pa tudi smrt Zapatinega brata Eufemija, K 
ni mogel dočakati konca revolucije, amf 
je na svojo roko zaplenil neko veliko V? 
sestvo, vzel nekdanjemu lastniku ženo y 
vtapljal svojo žalost v vinu in ženrt’ 
ni povsem jasna. Zelo dobro pa so pri^t 
zani Don Nacio, predsednik Madera in TCr, 
cionarni general tiuera. ki je tako prept\ 
Ijiv, da nam že njegov nastop in vSa* 
njegov gib kaže veliko krvoločnost in 
vraštvo do naroda. Tudi lik Zapatine žg1i.. j 
je dobro podan, le zadnje slovo pred smfU0 
Zapate je neprepričljivo prikazan.

Film »Viva Zapata« je s svojo revolucij 
narnostjo. človečnostjo in prikazovanjey 
resničnega življenja in resničnih ljudi zey. 
blizu našemu človeku, zato bo, ko ga bod° 
v kratkem, predvajali našemu občinstvi 
prav gotovo toplo in prisrčno sprejet.

življenje delovnih ljudi.
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ŠOLSTVO V TURČIJI

Za vsestranski napredek Turčije
, Po P™*otomanskega cesarstva je I Pravijo, da so se take šole z vaškimi 
bilo soistoo v Turčiji na kaj nizki stop- 1 inštruktorji kar dobro obnesle. Zato je

Univerza in druge visoke šole 
Te šole so državne. Univerza o Cari-

nji. Ni bilo šolskih poslopij, učil in uč
nega osebja. Stara fevdalna družba ni 
prav nič skrbela za razvoj znanosti, 
kulture in za dvig splošne izobrazbe na
roda. Zato ni čudno, če je bil odstotek 
nepismenih o Turčiji zelo visok. Mlada 
republika se je zavedala velike važnosti 
šolstva za nadaljnji razvoj države in si 
je postavila organizacijo šolstva in ši
roko mrežo prosvetnih ustanov za svojo 
prvo nalogo.

Osnovno šolstvo
Postavili so si le-te naloge: zgradili 

in opremiti šole v mestih in vaseh, za
gotoviti potrebno število učiteljev in uč
nih pripomočkov ter organizirati anal
fabet ske tečaje. Pri uresničevanju tega 
programa sta se izoblikovala dva tipa 
osnovne šole: šole s stalnimi kvalifici
ranimi učitelji in šole s tako imenovani
mi »vaškimi inštruktorji«.

Šole s stalnimi učitelji so ali državne 
ali zasebne pod državnim nadzorstvom 
Učitelji, ki uče na teh šolah, imajo po
trebno izobrazbo in jim je to glavni po
klic. Večina teh učiteljev je v večjih 
vaseh in mestih.

V manjših in oddaljenih vaseh in za
selkih opravljajo učiteljsko delo vaški 
inštruktorji. Kandidate za vaške in
štruktorje izbira posebna komisija mi
nistrstva prosvete iz vrst domačinov in 
jih nato pošlje o enoletno šolo za vaške 
inštruktorje. Navadno je ta šola na več
jih kmetijah, kjer gojenci tudi praktič
no delajo na poljih in raznih obrtnih 
delavnicah, seveda pod nadzorstvom 
strokovnjakov. Gojenci se po končani 
šoli vrnejo v svoj rojstni kraj, kjer 
opravljajo poleg rednega poklica še 
vzgojna delo d soojem kraju.

vlada po letu 1936 to prosvetno ustanovo 
močno podprla. Leta 1945 je take šole 
obiskovalo nad 200.000 gojencev o 630?

gradu ima pet fakultet: pravno, medi
cinsko, prirodoslovno, filozofsko in eko
nomsko. Medicinska fakulteta ima že 
bogato tradicijo, saj je bila ustanovlje
na ze 1826, ostale fakultete pa proti kon
cu 19. in v začetku 20. stoletja. L. 1945

V petletnih obrtnih šolah (podobne 
našim industrijskim šolam) je učni pro
gram prirejen tako, da lahko najboljši 
učenci nadaljujejo študij na tehničnih 
visokih šolah. Za delavce, ki se žele 
strokovno izpopolniti, pa prirejajo po
sebne večerne šole, kjer si lahko pridobe 
višjo kvalifikacijo. Za vaško moško

šolah. Te šole so poleg tega, da so uspo- i Pf°fesorjeo> med njimi 61 tujih držao- 
sobile gojence za učenie čitania ni.snrtia I innoo, ter 11? docentov in asistentov.

je predavalo na carigrajski univerzi 305 \ mladino prirejajo polletne praktične te-

SŽLT/«“«»»I-[sujtiuju iz fjruuuumsa, Z2.0- i •/ „ . . . ;.................
dovine, zemljepia itd., dale tudi pobudo , ’ geografijo m zgodovino, prirodo-
za napredek poljedeltoa in živinoreje. ' s,ODno’ medicinsko m pravno fakulteto. 
Stavbo in opremo za te šole so si s po
močjo države opremili in zgradili va
ščani sami. Učenci, ki so šole za vaške 
inštruktorje končali z odličnim uspe
hom, postanejo nadzorniki za raztresene 
šole in jih imenujejo potujoče nad
zornike.

pravno fakulteto. 
Na fakulteti ta jezike, geografijo in

j zgodovino so še oddelki za orientalske 
! jezike (arabski in perzijski jezik) ter

Srednje šole
Leto 1928 je važen mejnik prosvetne 

dejavnosti o Turčiji. To leto so namreč 
uvedli latinico v ose kulturno in javno 
življenje in s tem Turčijo še bolj nave
zali na zahodnoevropsko kulturo.

oddelek za azijske jezike in literaturo. 
Poleg vseh teh imajo D Turčiji še celo 
vrsto drugih visokih šol. Na primer: vi
soko šolo za kmetijstvo v Ankari, ko
mercialno in ekonomsko visoko šolo o

čaje, kjer se gojenci seznanjajo z osno
vami tehnike, obrtnimi deli itd. Poseb
no skrbe za žensko mladino. Danes 
imajo 3? različnih šol za žensko mladi
no. Program teh šol je zelo pester. Po
učujejo ose od vrtnarstva do šivanja in 
nege otrok.

V vseh večjih mestih n Turčiji 
sredn je tehnične šole, poleg teh pa 
tehnična visoka šola o Carigradu.

Se nekaj besed o muzejih

eošiTtl. I FeTh? Ahmed1 pfšeTiaf°ka šola za po- j Ts55 7cZi^Prvi kustos Tegl mu- 
hticne vede, umetnostno akademijo v j žeja, Anglež Gold je opozoril takratne

Vsi dosedanji učni zavodi dajejo ta
ko imenovano primarno izobrazbo, ali 
po naše popolno osnoošolsko izobrazbo. 
Za študij na visokih šolah in za različ
ne druge srednje strokovne šole, imajo 
o Trrčiji gosto mrežo »sekundarnih« ali 
po naše srednjih šol. Najvažnejši sta 
srednja šola in licej.

Vsaka od teh traja tri leta. Prva tri 
leta obiskuje dijak srednjo šolo, nasled
nja tri leta pa licej. Če se hoče opisati 
na univerzo ali na druge viroke šole. 
mora vsak dijak opraviti državni izpit 
(maturo). Tega izpita pa ni treba opra
viti tistim, ki se ne mislijo posvetiti 
nadaljnjemu študiju. V šolskem letu

Carigradu, državni konservatorij itd.
Za slušatelje vseh fakultet je pedago

gika neobvezen predmet. Predavanja s 
tega predmeta obiskuje velika večina 
študentov, saj lahko takrat, kadar iz

kultete, dobe zaposlitev na 
jočih nižjih šolah kot predmetni učite
lji. Zato se tudi večina slušateljev po
sveti študiju pedagogike. Na oseh viso
kih šolah je obvezen predmet »zgodo
vina in načela turške socialne revolu
cije«.

kulturne kroge na dragocene zgodovin 
ske, etnografske, arheološke in druge 
kulturne spomenike Turčije. Neprecen
ljive zasluge za ustanavljanje in uredi
tev muzejev ima Hamdi Bej, sin Ethem

kakršnihkoli razlogov niso končali fa- paše, znanstvenik in umetnik, ki je z iz-
odgooarja- kopavanji pri Sidonu in Komagini po-

Strokovno šolstvo

j 1944-45 je bilo vpisanih na oseh licejih I novili v Ankari
I in srednjih šolah 104.509 dijakop, I učitelje.

Po letu 1928 so začeli graditi v Tur
čiji celo vrsto novih šolskih poslopij in 
so pooabili iz Evrope priznane tehnič
ne strokovnjake, da pomagajo pri usta
navljanju sodobnega strokovnega šol
stva v vsej državi. V ta namen so usta- 

triletno šolo za obrtne

ložil temelje turški arheologiji. Po pro
glasitvi republike upravlja vse muzeje 
ministrstvo za kulturo. Največji »Muzej 
Imperial« v Carigradu ima bizantinski 
in romanski oddelek, oddelek za pra
zgodovino, islamski oddelek z numizma
tično zbirko ter bogat arheološki od
delek.

Še bi lahko pisali o velikih uspehih, 
ki jih je dosegla turška republika na 
področju šolstva, znanosti, tehnike in 
kulture.ulture. Največ zaslug pri tem pa ima 
nedvomno Atatiirk, prvi predsednik re
publike, ki je odločno napovedal boj 
zaostalosti ter odprl vrata evropski ci- 

I vilizaciji. L. O.

France Slana: Počitek

OPOZORILO VSEM DRUŠTVOM

»SVOBODA«
prosvetnimVsem delavskim 

društvom »Svoboda« naznanja
mo, da so izkaznice že natisnjene 
in da jih lahko dobijo v prosto
rih Zveze »Svobod«, Ljubljana, 
Miklošičeva 22, vsak dan od 9- 
do 12. ure, razen ob nedeljah. — 
Izkaznice lahko dobi vsakdo, ki 
ima za to potrebno potrdilo od 
odbora »Svobode«. Odbornikom 
»Svobod«, ki izkaznic ne bodo 
mogli dvigniti v Ljubljani, jih 
bomo poslali po pošti.

Zveza »Svobod«

Poverjeniki Prešernove družbe-
d*Sporočajte svoje točne naslove, 

vam bomo mogli poslati potrebne tisk 
vine in podrobnejša navodila. Ne P,, 
zabite zapisati, koliko rednih in PpL 
pornih članov boste približno
bili. — Za kritje stroškov je —..e 
čena provizija 10 % od redne članarj
ter 5 % od podporne članarine in
ročnine na »Obzornik«. Svoje nas- f 
javljajte ne glede na to, da morda . 
njimi razpolagajo že okrajni oz. mes 
odbori Prešernove družbe. _ „

Naš naslov: Glavni odbor Prešern 
ve dražbe, Ljubljana, Erjavčeva c.
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v DRUŽINSKEM KROGU

Otroka vzgajajmo takoj po ro$stvu
. Dobila sta otročička — deklico. To 
J® njun prvi otrok in zato nimata se 
a°benih izkušenj o vzgoji malčkov. 1 o- 
da vsa njuna ljubezen je osredotočena 
,la to majhno bitje.

Punčka spi mirno in največkrat ves 
nnn. Od časa do časa se prebudi in zah- 
yVa hrane. Takrat se vsa hiša vznemiri. 
Wala je lačna

Skoraj v vsaki družini se pojavljata 
0 Prehrani dojenčka dve mišljenji. V 
Porodnišnici so otročička prinesli k ma- 
P'n v odrejenem času. Tako so dete, pa 
tU(li mlado mater počasi navajali, da 
n>ora otrok jesti v odrejenem času in 
P°noči kolikor mogoče dolgo spati brez 
prane. V začetku to ni bilo lahko. Pun- 
j , je prve dni jokala, toda po nekaj 
uueh sc je navadila in mirno spala od 
enajstih zvečer do šestih zjutraj.
- Toda to je bilo le v porodnišnici. 
Jponia pa so na te nasvete hitro poza- 
ntli. Navadno babica ali pa kakšna sta- 
ra tetka, ki je svoje otroke drugače 
Vz Kujala, očita mladi materi, da na 
piroka ne pazi dovolj in ga muči s temi 
določenimi urami hranjenja, da bi sa- 
dra lahko bolj lagodno živela. »Včasih 
srno otročičke dojili takrat, kadar so bili 
^čni in spali so, kadar so bili zaspani,< 
Kovori babica neizkušeni mladi materi, 
to učinek takih nasvetov? Punčka spet 
Ponoči joka in zelo neredno je. V časih 
Da dve uri, včasih pa kar pet ur ničesar.
, Mlada mati je vsa nesrečna. Pos ve
to je se z zdravnikom, ki ji nasvetuje, 
2,aj doji punčko redno vsake tri ure. 
loda otroka je težko ponovno navaditi 
Qa red. Potrebno je precej časa in 
Potrpežljivosti. Otrok se vedno ponoči 
loka. Takrat se zopet oglasi babica: 
Pjtroka ne moreš pustiti tako dolgo 
Jokati, Saj mu bo škodovalo. Samo malo 
fa bom pestovala.« In res — v rokah 
Izbice se je otročiček umiril in zaspal. 
,r'bodinje noči pa se vsa zgodba ponovi, 
d Potem — vsako noč. Punčka noče za- 

sPati v postelji. Babica jo nosi pozno v 
in ji prepeva uspavanke.

Ne smemo misliti, da otrok ničesar
faz urne. Če drugega ne, vsaj občuti, 

?ko bj pripravil starše, da bi ugodili 
°J®Rovim željam. Punčka, ki se je na- 
jadila, da kadar zajoka, priteče vsa 
aružina k njeni posteljici, jo pomiluje, 
Pestuje in uspava, bo vedno znala izko- 
lstiti to svoje močno »orožje«.

]. Punčka je zrasla in starši jo že pe- 
‘Jejo y naravo. Nekaj časa mirno sedi

vozičku in opazuje okolico, toda, ko 
“e naveliča naenkrat zajoka, maha z 
r0cicami in udarja z malimi nežicami 
P? vozičku. Mati jo na vse mogoče na-v. »tžziCKU. Ivi a ii ju ii«. »ou
rlne skuša umiriti.' Daje ji v roke igrač- 
k®, dudo v usta, vozi jo sem in tja, jo 

v vozičku, se jezi nad njo, toda brez 
^sl>tiL,a 2ato večkrat vidim takle pri- 

mati z eno roko pelje prazen vo- 
,„c,6k, z drugo pa pestuje punčko, ki se 

dovoljno smehlja.
Ko punčka shodi, se ta slika samo 

spremeni. Že nekaj korakov se ji 
preveč, »bolijo« ji nožiče in začne 

J<*ati. in da bi videli, kako zadovoljno 
*rs,iiehlja, ko jo mati vzame v naročje, 
k|> pa jo celo oče posadi na rame. Ona 
^da lahko z jokom vse doseže.

Morda, še nisi vedel...
n • da v tovarni za izdelavo tkanin 
lm bii° za izdelavo 1000 kg tkanin 
d ,06 kg preje, 256 kg mila, 14 kg sode, 
5 kg olja, 104 kg krompirjeve moke, 

kg apreturnih sredstev, 6 milijonov kg 
°de, 8857 kg premoga in 34 kg stroj

ite olja?
„ V • da živi vrsta metuljev — palin- 
g®Uia se imenuje z znanstvenim imenom 
r?f Pri kateri še niso nikoli videli vzle- 
š6tl samice? To namreč samec oplodi, 
j? Predno se je iznebila svojega devi
ca ovoja, in umre z zaprtimi očmi 
r hkratu mati in v plenicah ležeča
Punčka.

Punčka je že odrasla in je s starši | z otrokom raste n.jcgova trma in prepri- 
pri mizi. Toda starši so slabo razpelo- | Čanje, da z jokom lahko vse doseže. 
v„. • i  Provr. Priprla i t*1. kako se otroik kvari. 1ženi. Otrok nikakor noče jesti,^ Prevr 
nila je krožnik z juho, meša z žlico po 
prikuhi in zagotavlja, da ni lačna. Ma
ma, ki jo skrbi, da otrok ne bi ostal 
lačen, pa ima za take slučaje vedno kak 
priboljšek. In ko punčka vidi slaščice, 
postane navadno neizmerno lačna.

Leta minevajo in otrok raste. Toda

Poglejte, kako se otroik kvari. Toda 
ni kriv otrok, odgovorni so starši, ki so 
popustili takrat, ko je otrok prvič za
jokal Zdravo, v pravem času hranjeno 
in čisto odete pustite naj joka in ne do
volite mu, da ono odrejuje čas hranjen ja 
in spanja. Ne pozabite, da vzgoja otroka 
začne takoj prve dni po rojsitvu.

Mati

V lekarni
»Kaj bi rad, deček?«
»Prašek zoper stenice.«
»Za koliko?«
»No, za kakih par tisoč!«

Vremenski prerok
»Mama, meni se dozdeva, da bomo 

dobili slabo vreme.«
»Kako prideš do tega, Tonček?« 
Tonček: »Barometer je padel.«
Mati: »Odkod pa to veš?«
Tonček: »Ce sem ga pa sam vrgel 

na tla!«
Zakaj je tiho

Oče: »Cernu pa tako vpiješ, Lizika? 
Poglej kako je Mirko miren in tih.«

, Lizika: »Seveda je tiho. On je nam- 
1 reč ata, ki pride pozno ponoči iz krčme 
! domov, jaz sem pa — mati...«

Stiska na mesecu
Micika: »Ata, ali živijo na mesecu 

tudi ljudje?«
Oče: »Gotovo, Micika.«
Micika: »To mora biti tam stiska, 

kadar je prvi in zadnji krajec.«

Naravni vzrok
Učitelj: »Kako to, Jakec, da te tvoj 

oče tolikokrat natepe?«
Jakec (modro): »Ker je močnejši od 

mene.«

Tetke, babice in kaj vem kdo še — vsak po svoje svetuje, kako naj ravnamo 
z našo punčko. Toda, ali je prav, da poslušamo vse te nasvete?

ZaKai dajemo v Kozarec žlico,
kadar lotimo van | rreče vodo

Kadar v k<yzaroc natakamo vročo vodo, 
navadno dajemo vanj žlico, da steklo ne bi 
počilo.

Zakaj dajemo v kozarec žlico in ali drži. 
da ona prepreči razbitje kozarca? Res je, 
ker žlica je iz kovine in kovina je dober 
prevodni,k toplote. Da pa bi stvar popolnoma 
razumeli, spregovorimo o njej več besed.

Vpliv vremena na človeško zdravje
erx,„rnn rtl„ j« v nekaterih dneh vremenski elementi najmočneje in najhi- stopi zaradi močnega, vdihavanja, hladnegaSploSno je znano, d.a je v nekaterih dneh 

v bolnicah mnogo več smrtnih slučajev, k a- 
kor navadno, obstojajo pa tudi obdobja, ko 
ni niti enega. Nadalje je znano, da se v do
ločenih dneh tudi sicer zdravi ljudje poču
tijo zelo slabo. Zaradi teh pojavov so žo 
zdavnaj začeli strokovnjaki iskati njihov 
izvor v spremembah vremena. Raziskovanja 
so dokazala, da imajo hitri pad ali porast 
vremenskih elementov (zračnega pritiska.

Kako blagodejno vplivajo sončni žarki 
na človeka

temperature in vlage zraka, smeri in jako
sti vetra, sončnega obsevanja, padavin, 
električnih pojavov v ozračju), močan vpliv 
na človeško življenje.

Biološki učinek različnih vremenskih 
elemntov so dokazali z odkritjem vzpored
nosti med spremembami zračnega pritiska 
in krvnega pritiska, vendar s tem ni re
čeno da je zračni pritisk edini vremenski 
element, 'ki povzroča spremembe krvnega 
pritiska Raziskovanja D. Belaka so doka
zala, da ima potek temperature močan vpliv 
na umrljivost bolnikov. Po njegovih dogna
njih število smrtnih slučajev raste s_ pora
stom temperature in obratno. Končno so 
opazili, da pri določanju vpliva različnih 
vremenskih elementov na človeško zdravje 
ni možno doseči tistih uspehov, kot pa če 
raziskujejo skupno vsoto vseh važnih vre
menskih elementov, ki se kažejo pr,1 dolo
čenem tipu vremena. Ozračje poseduje nam
reč v širokih področjih podobne ali enake 
fizikalne lastnosti. Ta področja ozračja pa 
se omejujejo med seboj z mejnimi ploskva
mi, ki se imenujejo fronte in kjer se ti

vremenski elementi najmočneje in najhi 
treje spreminjajo. Sprememba vremena po
meni tore, spremembo zračne gmote, ki pa 
se najbolje zrcali na tako imenovanem 
frontalnem področju. Po tem, ali priteka 
hladna ali topla zračna gmota delimo fron
te na tople in hladne. Vendar bodi omenje
no, da vedno po prehodu hladne fronte ne 
nastopi padec temperature na naši zemelj
ski površini, po prehodu tople fronto pa 
tudi ni vedno otoplitve. To se često ome
juje le na večje višine.

Ce opazujemo umrljivost ljudi ob nasto
panju spremembe vremena, oziroma prehiO: 
du front., dobimo mnogo bolj zadovoljive 
ugotovitve. V neki bolnici so ugotovili, da 
je bilo 95% smrtnih slučajev. V času 12 ur 
pred in 12 ur po prehodu zračne fronte nad 
tistim krajem

Ko pa je bilo z razvojem vremenske služ
be mogočo z natančnimi napravim! točneje 
določiti prehod front, so dognali, da ima na 
nastop smrti mnogo večji vpliv prehod 
fronte in čas po prehodu, kakor pa kratko 
časovno obdobje tik pred njo.

Nadalje so ugotovili, da obstojajo tudi 
takšne fronte, ki ne povzročajo bistvenega 
poslabšanja bolezni. To so zlasti primeri ob 
slabotnih toplih frontah. Nasprotno; pa je 
dokazano, da imajo hladne fronte izredno 
velik vpliv na človeško življenje.

V nekem sanatoriju so ugotovili,_ da je 
v enem letu umrlo 819 bolnikov, ko je preč
kala kraj hladna fronta, medtem ko je topla 
fronta pospešila smrt le 295 bolnikom.

Nastane vprašanje, ali vremenska spre
memba saima lahko povzroči smrt pri zdra
vem človeku. V svetovni literaturi omenja 
Švicar E. Jenny, da je nenadni izredno 
močni vdor hladnega polarnega zraka po
vzročil smrt zdravega človeka. Vendar sa
mo en slučaj nima nilkako moči, da bi slu
žil kot opora za neko mnenje. Gotovo pa 
je, da organizem, ki je podvržen težjim obo
lenjem, podleže in doživi močne pretrese 
in tudi zgubi ravnovesje pri nenadnih spre
membah vremena.

Ne smerno pozabiti, da na zdravje člove
ka vpliva razen kratkotrajnih hitrih spre
memb vremena tudi podnebje oziroma, ka
kca- pravimo, klima, v kateri živi človek. 
Vemo namreč, da na človeški organizem 
popolnoma različno vpliva muo, suho, vlaž
no, stalno im nestalno podnebje. Gorsko 
podnebje ima drugačen vpliv na človeka, 
kakor podnebje v nižinah in kotlinah z 
močno meglo. Dokazano je, da ljudje, ai 
žive v suhem podnebju skoraj ne poznajo 
revmatičnih obolenj, tuberkuloze m astme, 
medtem ko je v vlažnem, nestalnem poa- 
nebju veliko teh bolezni. , ,

Nadalje ie dokazano, da ob določenih let
nih časih pogosteje nastopajo nekatere bo
lezni. Tako jo ugotovljeno, da gripa na
stopa predvsem v mesecih, ki so revni na 
sončni energiji, to je od novembra do konca 
februarja. Pozimi razen tega nastopajo 
predvsem bolezni kot so rahitis, tetanus, 
škrJatinka itd. Pri težkih delavcih često na

stopi zaradi močnega, vdihavam ja hladnega 
zraka prehlad. Pravtako nastopijo v tem 
času zmrznjen ja, ki uniči jo mnogo več živ
ljenj kakor navadno mislimo.

Poletje je značilno po boleznih želodca 
in črevesja, kar povzročajo često po
kvarjena jedila. Nadalje je to čas, ko so 
naj pogostejša obolenja tifusa, parati fusa, 
vročične kapi in sladkorne bolezni. Jesen 
prinaša obolenja predvsem otrokom, ki radi 
stikajo za nezrelim sadjem. Vendar je do
gnano, da sta jesen in pomlad dobi, ko po 
najmanj bolezenskih slučajev. V teh letnih 
časih človek celo lažje ozdravi, zlasti po 
operacijah in drugih ranah.

Bodi še omenjeno, da bolan, kakor zdrav 
človek čuti ob lepem vremenu mnogo večjo 
voljo in razpoloženje za delo, kakor v sla
bem vremenu. Zdi se celo, kot bi bil človek 
v lepem vremenu celo telesno močnejši. 
Zlasti to čutijo živčno slabotni ljudje. Fen- 
sko vreme je znano po svojem vplivu na 
srčno bolne in ljudi s sladkorno boleznijo. 

| Revmatiki in bolniki s starimi ozeblinami 
» ali kurjimi očesi pa s svojimi bolečinami 

često dobro napovedujejo spremembo vre
mena.

Tako vidimo, da je vreme oziroma pod
nebje važen činitelj ne samo v gospodarstvu 
in vojni tehniki, ampak prav tako v biolo
škem svetu našega življenja.

Janko Pučnik

Ko prižgemo vžigalico na enem kraju za
gori , na drugem pa jo lahko mirno držimo. 
Toda, če vzamemo iglo za pletenje in jo na 
enem koncu razžarimo, jo bomo hitro spu
stili, da se ne bi opekli. To je zato, ker j© 
les slab prevodnik toplote, kovina pa dober.

Ce bi žlica, ki jo dajete v kozarec, predno 
natočite vanj vročo vodo, bila lesena, ne 
bi nič pomagalo Kozarec bi počil. Kovi- 
nasta žlica pa sprejme veliko količino to
plote in zato je manjša verjetnost, da bi

kozarec počil. Seveda, če je voda prevroča, 
tudi žlica ne pomaga, ker lahko sprejme 
samo določen del toplote- Toda največkrat 
nam žlica obvaruje kozarce, da ne razpokajo.

POSTANI NAROČNIK
»DELAVSKE ENOTNOSTI«!

Nevihta se pripravlja. Ljudje smo čemerni, slabe volje in komaj čakamo, 
da bi se nebo zopet razjasnilo

Ellie May je še držala Lova za noge in ga vlek- 
nazaj, brž ko se mu je posrečilo, da se je z 

frcanjem nekoliko približal Jeeteru. Konci nje
govih prstov se niso nikoli približali vreči več 

0 za tri čevlje.
»Ničesar ti nisem lagal o Ellie May, je-li«, 

J® rekel Dude. »Mar nisem govoril resnice, 
°cka?«

»Drži jezik za zobmi, Dude!« je zagodrnjala 
Ada, »kaj ne vidiš, da se oče zdaj ne utegne po
govarjati?«

Jeeter je pomolil brado čez vrečo in po- 
Fe(Jal naravnost v Lova. Lovove oči so se iz
buljile in zalile s krvjo. Mislil je na sedem 
® Pol milje, ki jih je zjutraj prehodil peš, tja 

. °no stran Fullerja in nazaj; vse to ga je zdaj 
grizlo

Ellie May je na vso moč vlekla Lova nazaj. 
~kušal se ji je iztrgati, da bi ubranil svojo 
pPo in da bi Lesterove napodil od vreče. Prav 
isto. česar se je tako bal. ko se je ustavil pred 

Vlso- se mu je pripetilo, in sicer tako hitro, 
a kratko in malo ni vedel, kaj naj o vsem tem 

misli. Toda to je bilo prej, preden se je začela 
ne May plaziti čez dvorišče proti njemu z 

golimi bedri. Sele zdaj je spoznal, kako neumen
1 bl1 - • - Izgubil je bil ne le glavo, marveč tudi repo.

Trije črnci so iztegnili vratove, da bi bol

videli, kaj se dogaja. S čedalje večjim navdu
šenjem so opazovali Ellie May in Lova, dokler 
ni Jeeter tako nepričakovano skočil na vrečo; 
zdaj so jeli ugibati, kaj vse bi se še utegnilo 
zgoditi na dvorišču.

Ada in stara babica sta našli dva velika kre
pelca in skušali Lova obrniti na hrbet, da bi ga 
lahko Ellie May znova zgrabila. Lov je poskušal 
vse, kar je mogel, da ubranil svojo vrečo, ker 
je dobro vedel, da Jeetera ne bo mogel ujeti, 
če se odmakne od njega samo za deset čevljev, 
dokler ne poje vse repe. Jeeter je bil star, toda 
če je bilo treba, je lahko tekel ko zajec.

»Ne boj se, Lov«, je rekla Ada. »Ellie May 
te ne bo požrla. Nekoliko razburjena je, na 
splošno pa ni groba. Ne bo te požrla.«

Grizoč z zobmi spodnjo ustnico mu je Ada 
na vso moč porinila krepelec med rebra in nehal 
se je izvijati iz rok Ellie May.

»Kaže, da bi ti črnci radi prišli na dvorišče, 
da bi pomagali Lovu«, je dejal Dude. »Ce pri
dejo, jih naženem s kamenjem. Saj ni njihova 
dolžnost pomagati Lovu.«

»Saj ne mislijo priti«, je rekla Ada. »Cmci 
imajo pametnejše opravke, kakor vmešavati se 
v zadeve belcev. Ne upajo si.«

Črnci se sploh niso približali. Radi bi bili 
sicer pomagali Lovu, saj so bili njegovi pri
jatelji, pa jih je bolj zanimalo videti, kaj kani 
Ellie May, kakor da bi reševali repo.

Ellie May je oblival pot. Lov je bil poln 
peska. Skušala ga je obrisati z robom svojega 
progastega krila in ga znova pritegniti k sebi. 
Vtem je Lov poskusil še zadnji, obupni skok 
proti vreči, in posrečilo se mu je približati se ji 
malone še za en čevelj, toda Ada ga je s hra
stovim krepelcem tako močno udarila po glavi, 
da je tiho kriknil in se onemoglo sesedel. Ellie 
May je bila v enem samem_ skoku na njem. 
Njene razburjene, mačje gibčnosti se je silno 
ustrašil. Najprej mu je Ellie May, ki je navalila 
na njegov nezaščiteni trebuh z vso svojo težo, 
iztisnila sapo iz prsi, tako da je pod njenimi

koleni, ki so se zarila vanj, lahko lovil sapo 
samo z največjo težavo in s skelečo bolečino 
v prsih. Bil je ves nemočen, ves v njeni oblasti. 
Vtem ko ga je Ellie May držala in tiščala k 
tlom, je stala Ada nad njim s težkim hrastovim 
krepelcem, pripravljena udariti ga po glavi, če 
bi znova poskusil vstati ali obrniti se na tre
buh. Na drugi strani je stala babica, držeč 
krepelec visoko nad njegovo glavo. Babica je 
kar naprej momljala nekaj pod nos, nihče pa 
se ni zmenil za to, kaj bi rada povedala.

»Ali je tudi ta repa polna tistih prekletih 
črvov z zelenim drobovjem, Lov?« je vprašal 
Jeeter. »Gromska strela, če je črviva, ne vem, 
kaj bi z njo. Kar zbolel sem, ko sem jedel 
črvivo repo tako, da je malo manjkalo, da še 
vere nisem izgubil. Boga bi moralo biti sram, 
da dovoljuje tem prekletim črvom z zelenim 
drobovjem razjedati repo. Zdi se mi, da mi, 
reveži, zmeraj dobivamo najslabši del vsega. 
Morda bog želi, da ljudje repe sploh ne bi 
jedli; morda želi, da bi jo pridelovali za pra
šiče, toda namesto nje nam ni dal na tej zemlji 
nič drugega. Tu pozimi noče nič rasti, nič razen 
repe.«

Ellie May in Lov sta se prekopicnila drug 
čez drugega deset, ali še večkrat, ko roko
borca; ko sta se končno ustavila, je bil Lov zgo
raj. Ada ju je opazovala čez dvorišče, enako pa 
tudi babica; obe sta bili pripravljeni udrihati po 
njem s hrastovimi krepelci, če bi le poskusil 
vstati, preden bi ga Ellie May izpustila.

Vtem ko so se drugi mudili na tem delu 
dvorišča, je Jeeter iznenada skočil pokonci, 
krepko pritisnil vrečo z repo na trebuh in jo 
ucvrl čez tobačno pot proti gozdu, onkraj sta
rega bombažnega polja. Niti toliko se ni ustavil, 
da bi se ozrl, dokler ni bil skoraj že pol milje 
daleč. Kmalu potem je izginil v gozdu.

Črnci so počili v smeh, tako da so se komaj 
držali na nogah. Smejali se niso Lovu, marveč 
Lesterovim. Adin resni obraz in besno otepanje 
Ellie May sta nudila takšen prizor, da ga no

beden izmed njih ni mogel gledati, ne da bi se 
smejal. Črnci so počakali, da se je vse pomirilo, 
potem pa so počasi odšli po poti proti Fullerju, 
pomenkujoč se o tem, kar so videli na Leste- 
rovem dvorišču.

Pa tudi Ada in babica sta se kmalu vrnile 
v vežo, sedle na stopnice ter opazovale Ellie 
May in Lova. Zdaj ni bilo nobene nevarnosti 
več, tudi če bi ga izpustili. Sicer pa sploh ni 
poskušal vstati.

»Cuj, Lov, koliko premoga vzame tovorna 
lokomotiva številka 17 vsako jutro v skladišču?« 
je vprašal Dude. »Pravijo, da jemljejo tovorne 
lokomotive dvakrat toliko premoga kakor pot
niške. Kurjači s tovorne zmečejo zmeraj velike 
kupe premoga pred zamorske kolibe vzdolž 
proge. Mislim, da delajo to zato, ker jemljejo 
več premoga kakor potniške. Potniški vlaki vo
zijo hitreje in zamorski kurjači ne morejo me
tati premoga pred kolibe. Nekoč sem videl, da so 
vrgli s tovornega vlaka malone polno dvigalo 
premoga. Železnica o tem ničesar ne ve, je-li? 
Ko bi vedela, bi kurjačem to prepovedala. Sta
vim, da zmečejo vzdolž proge več premoga, ka
kor ga zgori pod kotlom. Zato črncem tudi ni 
treba kar naprej sekati gozdov. Vsi zamorci 
kurijo peči v svojih kolibah z železniškim pre
mogom.«

Lov ni mogel ujeti toliko sape, da bi kaj 
rekel.

»Zakaj pa tudi ti ne kuriš doma s premogom 
namesto z drvmi, Lov? Nihče tega ne bi vedel. 
Jaz ne bom nikomur povedal, če to storiš. To 
je mnogo laže, kakor vsak dan cepiti drva.*

Stara babica Lesterova, sedeča ob svoji vreči 
suhljadi, je začela vzdihovati in si z dlanmi 
natirati boke. Kmalu potem je vstala, zavihtela 
vrečo na rame in odšla v hišo, proti kuhinji 
Zakurila je v peči sedla k njej in čakala, da 
bi se suhljad razgorela. Vedela je, da ji Jeeter 
ne bo dal niti ene repe. Ostal bo v grmovju, 
dokler ne bo vsega sam pojedel.
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DELAVSKO GIBANJE PO SVETU

RESNICA O NASI DOMOVINI
prodira v srca vseh naprednih ljudi v svetu

Dedijerova knjiga o Titu prevedena v Ameriki, Angliji in Franciji. — Prevode 
pripravljajo v Italiji, Nemčiji, Izraelu, Indiji in drugih deželah. — Velik 
odmev po vsem svetu. — Vsi svetovni časopisi pišejo s simpatijami o našem 
maršalu in boju naših narodov. — Sovražna propaganda je kot kaplja v morje 

razumevanja in prijateljstva
Življenjepis tovariša Tita, ki ga je na

pisal Vladimir Dedijer in ki je v teh dneh 
izšel v beograjski založbi »Kultura«, je 
vzbudil sila veliko zanimanja v naši domo
vini, pa tudi po vsem svetu. V Angliji, 
Ameriki in Franciji so ga že izdali pod 
naslovom: »Tito govori«, v Italiji, Nemčiji, 
Izraelu, Indiji in drugih deželah pa pri; 
pravljajo njegovo prevode. Poglejmo, kaj 
pišejo tuji časopisi o tej knjigi, ki opisuje 
našo revolucijo in življenje največjega re
volucionarja naših narodov maršala Tita.

Žena voditelja levega krila britanske la
buristične stranke Jenny Bevan je objavila 
v glasilu Bevanovih pristašev »Tribune« čla
nek pod naslovom: »Tito — zmagovalec ve
likanov«, v katerem pravi, da je Tito »vest. 
ki jo je Stalin izgub«!!« »Tito je še več od 
tega — on je vest vseh držav, ki jih s 
svojimi grožnjami ustrahuje ena ali druga 
od velikih svetovnih sil. Če je Tito imel 
pogum, da se je uprl, zakaj ne bi storili 
to tudi mi. Če kdo misli, da je njegov odpor 
lahak ali slučajen, naj prečita Dedijerovo 
knjigo, ki mu bo na to odgovorila.«

Jenny Bevan pravi med drugim tudi. da 
je »Titu postalo jasno mnogo prej, pred n o 
so prenehali boji, da nameravata Rusija in 
Velika Britanija presekati povojno Jugosla
vijo na dve interesni sferi in vrniti na 
prestol kralja Petra. Bilo je dovolj grdo 
tudi od Churchilla, da je sprejel to namero.

Toda Titove zahteve so zmagale; dokazal je 
svojo politično premoč«.

Pod naslovom: »Maršal Tito« in podna
slovom: »Revolucionar in patriot« je london
ski list »Manchester Guardian« takole opisal 
kremeljskega diktatorja: »Redka je Stali
nova podoba, v kateri bi bila njegova oseb
nost tako živo opisana kot je v Dedijerovi 
knjigi. To je drobnjakarski tiran, ki je za
kričal, ko je Edvard Kardelj vztrajal, da 
je Nizozemska v sestavu Beneluxa: ,Kadar 
jaz rečem ne, to pomeni — ne!‘ Stalin je 
dokaj prostaški intrigant, ki razpihuje raz
dor med balkanskimi deželami.«

Tudi londonski »News Chronicle« prinaša 
članek o Dedijerovi knjigi. Časnik piše, da 
»Dedijer razen svoje lepe vojaške pretek; 
losti, ni mogel napraviti boljše usluge svoji 
domovini, kakor je storil, ko je napisal to 
knjigo. Knjiga bo — zaključuje časnik — 
odpravila mnogo sumničenj s te strani že
lezne zavese, medtem ko bodo z druge strani 
te strahotne pregrade saletitski funkcionarji, 
ki nimajo hrabrosti maršala Tita, bralli 
knjigo s skrivno zavistjo«.

Tudi »Times« je posvetil veliko prostora 
knjigi o Titu. V članku, ki ga je priobčil, 
pravi, da »izraža tn. knjiga že v osnovi po
štena čustva, ki so privedla jugoslovanske 
voditelje v vrsto hudih izkušenj in jim na
posled prinesla tolikšno slavo«.

Še mnogi drugi ameriški, angleški in

jeli z velikim zanimanjem in simpatijami. 
Seveda pa tudi sovražniki naše socialistič
ne dežele ne molče. Prav posebno žolčna je 
vatikanska propaganda, ki skuša dokazati, 
da je bila ta knjiga izdana kot »propagand
no sredstvo pred obiskom maršala Tita v 
Veliki Britaniji«. Toda vsi poskusi, da bi 
to dokazali, so jim padli v vodo. Gonja Va
tikana in informbirojevcev proti maršalu 
Titu in socialistični Jugoslaviji, je v pri
meri s simpatijami, s katerimi so sprejeli 
Dedijerovo knjigo o Titu vsi veliki časopisi 
v inozemstvu, kakor kaplja v morje. Resnica 
o Jugoslaviji prodira v srca vseh naprednih 
in poštenih ljudi v svetu in nihče več je 
ne more ustaviti, zakaj resnica je močno 
orožje.

KAJ PIŠEJO O TRSTU ITALIJANSKI ČASOPISI

Demokracija karabinjerjev
Italija pripravlja nove manevre, da bi si pridobila anglo-ameriško področje 
Svobodnega tržaškega ozemlja. — »Messaggero Vene to« grozi demokratičnemu 

tržaškemu prebivalstvu s karabinjerji, ki bodo »varovali strogost zakona«
V zadnjih dneh italijanski časopisi vse 

bolj odkrito grozijo demokratičnemu trža
škemu prebivalstvu. Že zelo znane izjave 
o »svetih pravicah Italije« izpopolnjujejo z 
grožnjami, ki so vzete iz fašističnega slo
varja. Oblike te najnovejše grozilne kam
panje so podobne onim pred lanskoletnimi 
volitvami v Trstu in Londonsko konferenco, 
kar kaže, da italijanski državniki priprav
ljajo nek nov manever, da bi si še bolj pod
redili anglo-ameriško področje Svobodnega 
tržaškega ozemlja.

V začetku tega leta se je v italijanskem 
tisku pojavila vest o odhodu anglo-ameri
ški h vojaških enot iz Trsta. Takrat so za
čeli italijanski časopisi pisati, da je že zad
nji čas. da italijanska vojska zasede Trst. 
Prevladovali sta dve mišljenji. Eno je bilo, 
da »ima. Italija pravico pripeljati svoje ka
rabinjerje v Trst« in drugo, da bi »prihod

'"'kmU

Tito je bil presenečen, ker je tudi Stalin J francoski listi so objavili obširne izvlečke 
sanjal' o kupčiji na račun njegove dežele 1 iz Dedijerove knjige, ki so jo večinoma spre-

NADALJEVANJE ZASEDANJA GENERALNE SKUPŠČINE ORGANIZACIJE
ZDRUŽENIH NARODOV

Dene! vorašan* o mednarodnih odnosih
Na zasedanju bodo razpravljali tudi o korejski vojni in najnovejši politiki 
ameriške vlade na Daljnem Vzhodu. — Generalna skupščina mora izvoliti 
novega generalnega tajnika Organizacije Združenih narodov. — Izrael pri

pravlja resolucijo o preganjanju Židov v Sovjetski zvezi
Generalni tajnik Organizacije Združenih zaradi vmešavanja v notranje zadeve dežel 

narodov Trygve Lie je obvestil vse članice | Vzhodne Evrope, poljski predlog o »ukrepih 
Združenih narodov, da se bo nadaljevanje za odstranitev nevarnosti nove vojne«, ame- 
sedmega rednega zasedanja Generalne skup- | riški predlog za ustanovitev komisije, ki 
ščine začelo 24. februarja in da bo trajalo : naj ugotovi upravičenost sovjetske obtožbe 
približno šest tednov. Na dnevnem redu i o bakteriološki vojni na Koreji, izvolitev 
bo devet vprašanj, o katerih niso govorili i novega ^generalnega tajnika Organizacije 
na prvem delu zasedanja: korejsko vpraša- 
nje razorožitev, kolektivna varnost, vpraša
nje repatriacije borcev grške Demokratične 
armade, čehoslovaška obtožba ameriške vlade

Zahotinonemški delavci 
stavkajo

17.000 tekstilnih delavcev je stopilo v 
stavko, ker delodajalci niso hoteli ugo

diti njihovim zahtevam
Ker pogajanja med sindikatom aahod.no- 

nemških tekstilnih delavcev in med delo
dajalci niso uspela, je 17.000 tekstilnih d©; 
lavcev stopilo v stavko. Zahodnonemški 
sindikalni voditelji smatrajo, da se bo stav
ka razširila po vsej Zahodni Nemčiji, če 
delodajalci ne bodo ugodili zahtevam etav- 
kujočih delavcev.

OSVOBODILNO GIBANJE 
V PORTUGALSKIH KOLONIJAH

PRIŽGALI SO PLAMENICO 
UPORA

Iz portugalskega otoka Santome že delj 
časa prihajajo vesti o odporu domačinov 
proti portugalskim oblastem. Pred nedavnim 
pa so se domačini uprli z orožjem. Prebi
valci vasi Trinidad so napadli policijsko 
postajo in ubili več policajev. Portugalske 
kolonialne enote so jih napadle in razbile. 
Veliko domačinov se je skrilo v neprehodnih 
gozdovih, od koder napadajo policijske in 
vojaške enote.

Portugalske oblasti sicer poročajo, da so 
upor domačinov zadušile, toda^ težko jim je 
verjeti, da so domačini, ki so že enkrat pri
jeli za orožje, tako hitro popustili v svojem 
boju. ___________

Izdaja Republiški svet Zveze sindikatov za 
Slovenijo Predstavnik Jože Jurač. Odgo
vorni urednik Roman Albreht. Tisk tiskarne 
»Ljudske pravice« v Ljubljani Naslov ured
ništva in uprava: Miklošičeva cesta 22 v 
Ljubljani — Dom sindikatov. Telefon: ured
ništvo 22-538 in 23-031, uprava 20-046. Poštni 
predal 284. Račun pri podružnici Narodne 
banke v Ljubljani št. 604-T-133. List izhaja 
vsak petek Rokopisov ne vračamo. Mesečna 
naročnina 25 din, četrtletna 75 din, polletna 

150 din m celoletna 300 din.

Združenih narodov in poročilo sekretariata 
Združenih narodov o personalnih vprašanjih.

Med stalnimi predstavniki v Organijaciji 
Združenih narodov vlada mišljenje, da bo , 
na tem zasedanju prišlo tudi do razprave < 
o najnovejših ukrepih ameriške vlade na
Daljnjem Vzhodu. Govorijo tudi, da name- j Predstavniki angleške in egipčanske vla- 
rava izraelska vlada predložiti generalni de so podpisali sporazum o Sudanu, ki za- 
skupščini Združenih narodov resolucijo o ključuje dolgoletna trenja med Veliko Bri- 
preganjanju Židov v Sovjetski zvezi in de- tanijo in Egiptom zaradi usode te afriške 
žel ah Vzhodne Evrope. » dežele. Sporazum predvideva, da bodo bri-

Študentje univerze v Havani se bojujejo s policijo in vojaštvom, da bi obdržali 
svojo zastavo. Ti študentje so že mnogokrat pokazali svojo revolucionarno 
zavest, ko so z demonstracijami in drugimi revolucionarnimi nastopi rušili 
protiljudske režime. Demonstracije, med katerimi je prišlo do boja za zastavo, 

so priredili proti diktaturi generala Batiste

SPORAZUM MED ANGLIJO IN EGIPTOM O SUDANU

Svobodno bodo odločali o svoji usodi
Sporazum določa prehodno obdobje treh let. — Parlament mora pripraviti 
volitve v ustavodajno skupščino, ki bo odločila o usodi Sudana. — Odprta 

vrata za razgovor o Sueškem prekopu
tanske in egipčanske čete zapustile Sudan 
v treh mesecih, da bi lahko Sudanci samo
stojno in neodvisno odločili o usodi svoje 
domovine. V sporazumu je predvideno, da 
morajo Sudanci v treh letih izvoliti parla
ment in tako s svobodnimi volitvami določiti 
svojo upravo. Medtem pa bo odpravljal Su
dan guverner, ki mu bo pomagala tri
članska komisija pod predsedstvom delegata 
iz Pakistana. V komisiji bosta še dva Su
danca, od katerih bo enega določil Egipt, 
drugega pa Velika Britanija. Naloga parla
menta bo, da pripravi volitve v ustavodajno 
skupščino, ki bo odločila 6 bodočnosti Su
dana kot nedeljive celote in izdelala ustavo 
ter volilni zakon, ki bo omogočil Sudanu 
stalni parlament.

V Londonu in Kairu vlada mišljenje, da 
so po sporazumu o Sudanu odprta vrata 
tudi za razgovore o Sueškem prekopu, o 
vprašanju, ki zastruplja anglo-egipčanske 
odnose že dolgo vrsto let.

italijanskih enot v Trst bili popolnem* 
upravičen, toda s tem bi Italija dokončno 
izgubila cono B. ki se ji ne more in 
sme odreči«.

Pred nedavnim so obiskali Trst it ali jan; 
skl vojni strokovnjaki in visoki častni*1 
italijanske vojske. Obiskali so tudi i tali jan" 
skega političnega svetovalca v anglo-am®* 
riški vojački upravi Svobodnega tržaškega 
ožemi ja in se pozanimali za delovanje 
civilne policije.

Italijanski časopis »Messaggero« Venet<X 
je objavil te dni nekaj člankov, v katerih P°* 
ritizira z ameriškim profesorjem Lang®1" 
jem, zaradi tega, ker je »hotel dokazati, d® 
je večina tržaškega prebivalstva proti pri" 
ključitvi k Italiji«.

»Indip-endentizem (to pomeni demokrat^ 
no mišljenje tržaških množiti) lahko 
strani iz Trsta samo Italija s svojimi kara' 
binjerji«, piše »Messaggero V©neto«. »Dean**’ 
krači ja je lahko dobra tudi s karabinjerji-: 
Karablnerji, ki bi v Trstu predstavlja!!1 
Italijo, bi tudi predstavljali strogost za-kon® 
in okove za one, ki nimajo čiste vesti«. M 
morejo mimo dejstva, da so v Trstu močn® 
sile, ki nasprotujejo priključitvi k Italij1* 
.Zato so takole napisali: »Če bi zahodni z®‘ 
Vezniki hoteli, ne bi bilo težko zbrati J 
Trstu 51% glasov proti Italiji in sedaj vr 
dite zakaj je potrebno, da pridejo v Trst 
italijanski karabinjerji«. In na koncu: »VaJ' 
nost in stabilnost Trsta se lahko zagotovi 
samo takrat, če se v Trstu pojavijo it ali" 
jonski karabinjerji«.

Tržaško demokratično prebivalstvo pa s® 
vseh teh groženj n© ustraši. Njim so le do; 
kaz, da je boj proti priključitvi k Italij.1 
pravičen, zakaj Italija bi s svojimi karab1' 
njerji, »ki bi varovali strogost zakona« pri" 
nesla v Trst vse tiste mračne sile, ki so v 
njem gospodarile pod Musollinijevo oblastjo-

SOVJETSKA UGANKA

Kaj je rekordno?
Dvanajst let gradijo gledališko poslopje- 
— Porabili že 6 milijonov rubljev. — 

Zaprli 21 voditeljev gradbišča
V Sovjetski zvezi se je v zadnjih letih razvil* 

pravcata gonja za rekordi. Vse, karkoli napr«' 
vi jo, je rekord, ki je bil mogoč le zaradi >aa<>' 
drega Stalinovega vodstva«.

Se pred vojno so začeli v Taškentu — glav; 
nem mestu sovjetskega Uzbekistana — gradit? 
gledališko poslopje. Odkar so položili temelj01 
kamen pa ao danes je minilo dvanajst let. V te*** 
času so uporabili za zidavo šest milijonov rtib' 
liev, zaprli so enajst direktorjev gradbišča i® 
aeset načelnikov uprave gradbenega podjetj*- 
Toda gledališko poslopje še vedno ni gotovo.

Kaj je sedaj rekord? Mar to, da gradijo p°' 
slopje že dvanajst let, ali pa dejstvo, da vsak® 
leto porabijo za gradnjo pol milijona rubljev’ 
Mogoče pa nameravajo proglasiti za rekord
21 strokovnjakov, ki so jih v tem času vtaknil1 
v zapore? Vse je mogoče 1 . ..

ZAHTEVE AMERIŠKEGA 
SINDIKATA

Proizvodnost dela večja za 13,2 %t 
plače pa samo za 7 %

Na letnem zasedanju izvršnega odbor® 
Ameriške federacije dela — največje ame; 
riške sindikalne organizacije — so prečita!1 
poročilo, iz katerega je razvidno, da se 
proizvodnja v Združenih državah zmanjšal®1 
brezposelnost pa povečala, če bo ameriš^ 
gospodarstvo nadaljevalo pot, po kateri se' 
daj hodi. Izvršni odbor zahteva povečani® 
plač, ker se je proizvodnost delav v zadnji 
treh letih povečala za 13.2%, plače pa 60 
večje samo za 7%.

Terpristi, ki jih plačujejo ameriški bogataši, napadajo sindikalne odbornike 
v Kentuckyju. Napadli so tudi Tommyja Sizemoreja, odbornika sindikata 
rudarskih delavcev, ki je pomagal organizirati rudarje v vzhodnem Kentuckyju. 
Atentator je vrgel v njegovo stanovanje bombo. Na sliki vidimo družino 

Tommyja Sizemoreja takoj po izvršenem atentatu

SOVJETSKA VLADA PRETRGALA DIPLOMATSKE ODNOSE Z IZRAELO^

Protižidovska gon a se zaostruje
Minuli ponedeljek je neznan atentator . atentat v Tel Avivu, ker so ga lahko izk^ 

vrgel bomb<> v prostore sovjetskega posla- i ristili za poslabšanje odnosov z Izrael07, 
ništva v Tel Avivu. Ranjeni sta bili dve j in židovskimi organizacijami. Odnos sovJe"i 
ženi in uslužbenec, del zgradbe pa je bil 1 s-ke vlade do Izraela je že dalj časa ka2^ 
razrušen. Izraelska vlada je takoj pod vzel a 
vs© potrebne korake, ki jih za take pri
mere predvideva mednarodno pravo Poslala 
je pismo sovjetski vladi, v katerem pravi, 
da njeni organi krivca zasledujejo in da je 
pripravljena plačati vso odškodnino.

Sovjetski tisk je nekaj dni molčal. Niti 
v enem listu ni bilo objavljeno niti besede 
o atentatu v Tel Avivu. Šele 12. februarja 
so vsi sovjetski časopisi in radio, pa tudi 
časopisi v satelitskih deželah, objavili so
vjetsko noto Izraelu, v kateri obtožujejo so
vjetski državniki izraelsko vlado kot orga
nizatorja atentata in prekinjajo vse diplo
matske odnose. Ton, ki ga uporablja so
vjetska vlada v tej noti, nam da vedeti, da 
so sovjetski državniki, če že ne sami orga
nizirali, pa vsaj z obema rokama pozdravili

na tak razvoj dogodkov in atentat na 
vjetsko poslaništvo je samo spretno izko*" 
ščen moment, da se za prekinitev dip% 
matskih odnosov vrže odgovornost na izr a®1 
sko vlado.

Tako stališče do Izraela, je posledica ^ 
tranjih načrtov sovjetskih državnikov 
čiščenje Židov, v prvi vrsti pa posledi0 
sovjetskih načrtov v zunanji politiki, so
vjetska zveza na vsak' način hoče pri dob1 
na svojo stran arabske dežele, ki so še ved° 
v vojni z Izraelom in ki bi sovjetskim 
Črtom v Aziji lahko mnogo pomagale. 1 
vsem, kar je že bilo v zadnjih mesecih 
pravi j en o proti Židom v deželah Vzhod0 
Evrope, nas to najnovejše sovjetsko dej-a-nJ 
ne more začuditi.

OB ROBU DOGODKOV •.«i

O AMERIŠKI SOCIALISTIČNI STRANKI

SOCIALISTIČNE STRANKE NI V EC 
toda socialistične ideje so še vedno žive
Po lanskoletnih predsedniških volitvah je 

ameriška socialistična stranka sklenila, da 
se s svojimi kandidati ne bo več udeležila 
volitev. To je bilo, skoro bi lahko rekli 
zadnje dejanje drame, ki jo preživlja ame
riško socialistično gibanje že dolgo vrsto let.

Pred štiridesetimi leti pa je bila ameriška 
socialistična stranka močna politična orga
nizacija ameriških delavcev in vseh napred
nih Amerikancev, ki je uspevala in se raz
vijala kljub velikemu nasilju policije in 
drugih vladnih organov. Njen predsedniški 
kandidat je dobival okrog milijon glasov, 
pa čeprav tedaj ženske še niso imele volilne 
pravice in je bilo v deželi okrog tretjine 
manj prebivalcev, kakor jih je danes. So
cialistični poslanci so bili zastopani v mno
gih občinskih svetih in veliko industrijskih 
mest je imelo socialistično upravo. Sociali
stični poslanci so bili tudi v senatih neka
terih držav, pa tudi v zveznem kongresu. 
Takrat je imela ameriška socialistična 
stranka velik vpliv na javno mnenje. Izda
jala je nekaj dnevnikov v angleškem jeziku, 
veliko tednikov in revij, pa tudi veliko ča
sopisov v drugih jezikih.

Ameriški socialisti so imeli svojega pred
sedniškega kandidata pri vseh volitvah, le 
1924. leta so podpirali nosilce neodvisne liste 
senatorja Roberta La Folletta. Eden izmed 
najbolj znanih ameriških socialističnih vo
diteljev je bil Eugene Victor Debs, ki je 
bil zaradi svojega socialističnega prepričanja 
skupno s svojimi tovariš '.-somišljeniki več
krat zaprt in preganjan.

Socialistična stranka je imela velik vpliv 
v delavskih sindikatih. Toda takrat je pre
življaj ameriško delavsko gibanje težka 
leta. Sindikalne organizacije so preganjali 
in zatirali, kjer so le mogli, zato so imele 
le od tn do pet milijonov članov. Policaji 
in šerifi sc z orožjem v rokah razganjali 
stavkajoče delavce. Že samo misel na to. da 
bi lahko delavci prevzeli oblast, je bila pre
povedana. Edino protestno gibanje proti iz
koriščanju ljudstva in proti -japitaJlu, ki je

politično kaj pomenilo, je bilo socialistično 
gibanje.

Po Oktobrski revoluciji je tako kot druga 
socialistična gibanja razpadlo tudi ameriško 
socialistično gibanje. Manjšina je ustanovila 
komunistično partijo, večina pa je ostala v 
socialistični stranki, ki je bila še vedno 
močna in vplivna vse do 1932. leta, ko je bil 
prvič izvoljen za predsednika Franklin De
lano Roosevelt.

Leta 1932 so imeli delavski sindikati le 
3 milijone članov. Kriza je bila na vrhuncu. 
Večmilijonska armada brezposelnih je za
htevala zaposlitve in kruha. Stotisoče far
marjev je izgubilo zemljo in delavci so se 
zadolžili tako, da so morali prodajati hiše 
(če so jih imeli) m drugo premoženje.

Ko se je vselil Roosevelt v Belo hišo je 
objavil pro-gram gospodarske in socialne 
obnove, ki ga, je imenoval »new deal«. De
žela j e počasi izšla iz krize, toda njene po
sledice so se poznale še vrsto let. Delavski 
sindikati, k' jih je država zaščitila so hitro 
napredovali. Toda nazadnjaki so kljub temu, 
da so morali popustiti, ker se je država 
vmešala v njihovo delovanje, vendarle skr
beli, da bi se sindikati ne združili v enotno 
politično silo vseh ameriških delavcev, ki 
bi jih lahko uničila. Preganjali so vsako 
socialistično miselnost v sindikatih in skr
beli, da bi se dve naj večji sindikalni orga
nizaciji AFL in CIO ne združili.

Delavsko gibanje pa ie le doseglo nekaj 
svojih zahtev. Uvedena je bila podpora za 
brezposelne, stari delavci so začeli dobivati 
pokojnino, priznana je bila pravica do stavk 
in sploh mnogo tega, za kar so se zavzemali 
socialisti je našlo svoje mesto v Roosevelto
vem programu. Delavci so si s stavkami pri
borili izboljšanje življenjskega položaja in 
v mnoge delavske hiše se je naselilo boljše 
življenje.

Socialistična stranica pa je izgubila svoj 
vpliv. Zakaj? Naj povem mišljenje, ki ga 
je zapisal neki slovenski d el a v e c-i zsel jen ec 
v eni izmed lanskoletnih številk »Prosvete«.

Takole nekako je zapisal: »Socialistične ideje 
niso zamrle. Še žive v nas, starih bojevnikih 
za delavske pravice. Toda ni ljudi, ki bi 
nas združevali. Od socialistične stranke je 
ostalo bore malo. Njen program je zastarel. 
Ni rasla z nami, ni se razvijala. Propagi
ranje podržavi jen ja industrije nas nič več 
ne privlači.

Ideje, ki so nas vodile v težavnih bojih 
in stavkah še žive, toda bojim se, da bodo 
šle z nami vred v grob. Med mladino sploh 
ni zanimanja za delavska načela. Kar po
zabili so, da je vse to, kar imajo, bilo pri
borjeno z delavsko krvjo in da bodo te naše 
pridobitve lahko obvarovali in še naprej 
razvijali le. če bodo hodili po poti, po ka
teri smo hodili mi stari delavci«.

Res lahko govorimo, da bo šla s »starimi 
delavci« v grob tudi socialistična stranka 
Amerike. Ne moremo pa. govoriti, da bodo 
izginile z njimi vred tudi socialistične ideje. 
Mnoge socialistične ideje so do danes v 
Ameriki že zmagale in še zmagujejo in da
nes je celo Eisenhower kot predstavnik 
ameriškega kapitala prisiljen obljubljati 
delavcem splošno socialno zaščito, spreme
ni te v proti delavskega Taft-Hartlyjevega za
kona itd.

Na zadnjih volitvah se o socialistični 
stranki skoro ničesar več ni slišalo. O so

cializmu pa je bilo precej govora. Republi
kanci so obsodili Trumana, da je »odprl 
socializmu vrata na stežaj«, da je njegov 
program socialističen itd. Mnogi nekdanji 
socialisti, ki so vključeni v organizacijo 
»Američana for Democratic Aetion« so volili 
Steve-nsona — predsedniškega kandidata de
mokratske stranke. Toda doživeli so velik 
poraz. Večina delavcev je volila Eisenho- 
werja, ker so pričakovali, da bo mož »že
lezne roke« končail vojno na Koreji, v deželi 
Pa pregnal korupcijo in zmanjšal velike 
davčne dajatve. Toda vse kaže, da so se 
ušteli. Eisenhowerjev kabinet, sestavljen iz 
večkratnih milijonarjev in enega kleparja 
(delavski tajnik Durkin) bo vse prej kot 
delal v blagor delavcev. Delavci pa bodo 
lahko zahtevali svoje pravice le, če bodo 
odstranili meje, ki ločijo njihove organiza
cije in če se bodo politično izo-brazili, tako, 
da bodo vedeli za kaj se je vredno bojevati.

Socialistične stranke v Ameriki ni več. 
Toda preganjanje naprednih delavskih vo
diteljev, nasilje Mc Car ran a m njemu po
dobnih nazadnjakov, strah pred socializmom 
in težnje, da bi združili sindikate v enotno 
organizacijo — vse to nam govori, da so v 
Ameriki socialistične ideje še vedno žive.

M. L.

ZIDOVSKI SIROTI V KREMPLJIH FAŠISTIČNIH FRANCOSKIH
KATOLIKOV

SREDNJEVEŠKO MRAČNJAŠTVO 
proti človečanskim načelom

Minula vojna je povzročila po svetu 
številne tragedije in mnoge so ostale poko
pane in pozabljene pod pepelom požganih 
domačij.

Francosko javnost že nad dve leti vzne
mirja tako imenovana »afera Finaly«. Zgod
ba sama po sebi je preprosta in na tisoče 
podobnih bi lahko našli po deželah, ki so 
jih med vojno okupirali nacisti. Podivjani 
SS-ovci so zverinsko ubili dr. Finalyja in 
njegovo ženo, ker sta pač bila Zida, njuna 
nedorasla otroka Roberta in Gčrarda pa je 
vzela v oskrbo družina Brun. Le-ta sodi

v vrsot tistih katoliških fanatikov, ki so 
bili prepričani, da bo izdajalski Petainov 
režim večen in da je z njim po dolgih letih 
končno le nastopil čas, ko bo cerkev v Fran
ciji spet dobila prevladujoč položaj, o ka
terem je leta in leta sanjala. Zakonca Brun 
sta v skladu s svojo jezuitsko etiko pokato- 
ličanila Roberta in Gerarda, ki sta v nežni 
mladosti izgubila starše in oba mlada Zida 
sta bila vzgajana v duhu fanatičnega kato
licizma. Toda »plemenito« delo pokatoliče- 
vanja je prekinil »neljub« slučaj. Nekje v 
tujini se je našla Madame Rosner, sorod

nica med vojno pobitih zakoncev Finaiy* 
Le-ta je zahtevala, naj ji družina Brun 
vrne med vojno posinovljena otroka, ker b~ 
ona kot njuna naj bližja sorodnica skrbet 
zanju. Toda katoliški fanatizem se je upr* 
tej razumljivi in človeški zahtevi. Sodišč 
so sicer potrdila upravičenost zahteve R-?5' 
nerjeve in ji priznala pravico do vzdrze" 
vanja in vzgoje mladoletnih, Roberta in G?" 
rarda, toda prava odisejada teh židovsk1^ 
mladoletnikov se je s tem šele začela. Nf 
nadoma sta skrivnostno izginila iz zavod 
Notre Dame de Sion, kjer sta bila v var" 
stvu pobožnih sester, ter se pozneje 9° 
tujim imenom pojavila v nekem drug®?? 
samostanemu v severni Franciji. Ko je P01 
šla policija na njuno sled, ju je tudi 1 
vzela noč in sledovi nesrečnih otrok br° 
staršev vodijo v Bayonne, v bližino špansk 
meje, tako da se francoske oblasti upra 
vičeno boje, da sta ju fanatična zakon0 
Brun s pomočjo različnih cerkvenih organ1 
zacij že spravila v Francovo varstvo. kJe* 
bo v zadostni- meri poskrbljeno za njun 
»pravoverno« vzgojo.

Če ne bi bili prizadeti dve mladi biti1? 
bi bila vsa stvar podobna napeti kriminal*^ 

2.istvo. da so v ugrabit^zgodbi. Toda dejstvo, 
vpletene številne cerkvi irganizacije, a * 
je dogodku vso resnost. Policija je nam1 vi 
odkrila mrežo redovnic in laičnih oseb. 
so sodelovale pri izginotju obeh otrok, tod 
njihov zagrizen molk, lasten le fanatik©11 ’ 
11 je doslej onemogočil, da bi ugotovi* ’ 
kje se Robert in Gerara pravzaprav nan 
jata. Prednico zavoda Notre Dame de Si 
so sicer aretirali, zaslišali so tudi več °*nadzof 

1VU9 
ni°č

nekega samostana prepel lana v Bavonno-
- iti izg.1

gih redovnic, ki so pod polici iškim nacizu 
stvom, toda preiskava je doslej ugotovn 
le to, da sta bila otroka po nalogu PreC*n*e. 
nekega samostana prepel lana v Bayc>nn j 
Če se policiji ne bo posrečilo odkriti IZB 
nulih otrok, bo francoska vlada protestira 
pri papeškem nunciju v Parizu kardina 
Ronceliiju ter od nieea zahtevala, naj P 

lih organizacijah, katesreduje pri cerkvenih organizacijah 
soudeležba pri ugrabiti je dokazana.

Tragedija, ki se je začela med okupacij?'
terja pravičen epilog Prepričani smo, 
francoska svobodoljubna iavnost ne bo 
pustila, da bi človečanska načela podJ-S z 
srednjeveškemu mračnjaštvu, ki se skus 
nezaslišano predrznostjo zopet uveljavita

M-


